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Po dveh dneh v 
slepi ulici in na 
robu propada 

stran 5 Človek je 
najprej človek 

Revščina je dejstvo 
Ondan mije upokojenec kazal izračun, kako 

preživi njegova družina. Pokojnina zadošča za 
liter mleka, kilogram kruha in škatlico cigaret 
dnevno. Ženina plača je za tekoče stroške in 
hčerin študij. En študij, en golf, doda bridko. In 
druga zgodba: poslovodkinja živilske prodajalne 
že lep čas zapaža, da se okoli plačilnih dni v me
secu znatno poveča nakup kruha. Kaj morajo 
ljudje že za nabavo osnovnih življenjskih potreb
ščin čakati plačo, kaj si tudi kruha ne morejo 
privoščiti, kolikor ga potrebujejo? 

Dvoje grenkih zgodb nam priča o revščini, ki 
je znana vse širšemu krogu prebivalstva, medtem 
ko ožji še dobro živi, ne meneč se za tegobe pr
vih. Glavni vir preživetja nam je plača, ta pa se 
je zadnja leta realno tako znižala, da mnogim 
zadošča zgolj za preživetje. Zato si velik del ljudi 
pomaga drugače, z vsemi odtenki ekonomije od 
sive do črne, kdor pa te možnosti nima, je pri
moran stiskati pas in odlagati celo nakup naj
nujnejših živil do plačilnega dne. V slovenskih 
sindikatih so pri oceni življenjskih stroškov za 
lanski december izračunali, da so le-ti v mesecu 
dni zrasli kar za okoli 60 odstotkov pri najmanj
ši možni porabi. Koliko so ta čas zrasle plače, si 
lahko po plačilnih listih izračuna vsak zase. Trič
lanska delavska družina na koncu leta za življe
nje potrebovala 8788 dinarjev, za minimalne 

stroške ji je zadoščalo 5377 dinarjev, za nujne 
pa 3653 dinarjev. Povprečni stroški štiričlanske 
družine so se povzpeli na petmestno število, 
10788 so znašali decembra. Za minimalno po
rabo je imela ta družina dovolj že 6562 dinarjev, 
za nujne mesečne stroške 4425 dinarjev. Po sta
tističnih ocenah na eni starni in naših plačah na 
drugi nam je precej jasno, kako živimo. Vse večji 
delež družinskega proračuna namenimo hrani -
v nujnih mesečnih stroških kar polovico, sicer pa 
v vsej Jugoslaviji po izračunih zagrebškega Cen
tra za marketing v povprečju 40 odstotkov. V 
razvitem svetu razdaja za hrano od 15 do 20 od
stotkov družinskih dohodkov. 16 odstotkov damo 
za stanovanje, s približno desetino pa se obleče
mo in obujemo. Tu smo iz leta v leto skromnej
ši: saj smo v začetku osemdesetih let denimo 
zimski plašč kupili vsaka tri, štiri leta, zdaj nam 
mora zadoščati za pet do šest zim. Obutev, ki 
smo jo pred leti nosili največ tri leta, mora da
nes trajati sezono dlje! Podatki o narščajoči rev
ščini, ki temeljijo na statističnih resnicah, se bo
do komu morebiti zdeli pretirani, kar govori še o 
enem dejstvu. Namreč da se socialne razlike po
glabljajo. Da sita vrana lačni ne verjame, pa je 
tako ali tako že preiskušen pregovor. 

Počitnice v Kranjski gori - V Kranjski gori je snega samo za pokušino, zato je na dveh zaplatah umet
nega snega za Larixom izjemna gneča. Starejši uživajo v lepem vremenu, mladim smučarskim korenja
kom pa ni mar padcev na trdem snegu - samo, da so na »dilcah.«. - Foto: Gorazd Šinik 

D . z . ž i e b i r I I z g u b e v z d r a v s t v u ? 

Češka likovna nagrada za Redža Istrefija 
Kranj, 22. januarja - L ikovna pedagogi
nja Jolanda Pibernik iz osnovne šole S i 
mona Jenka v Kranju ponovno uživa 
mednarodno priznanje, tokrat skupaj s 
s e d m o š o l c e m R e d ž o m Istrefijem, ki je 
na bienalu fantazije v Mar t i nu na Če 
škos lovaškem prejel priznanje za leto 
1989. 

Jo landa Pibernik je o svojem učen
cu povedala tole: »Po učnem uspehu je 
bolj zadržan, zato sem likovne nagrade 
zanj še bolj vesela. Redžo je natančen, 
čist, kar niso obetavne lastnosti za likovnike, dober pa je po tehni
čni plati. Takšno je bilo tudi njegovo nagrajeno delo, izdelano v pe
tem razredu. Naslikal je volka, ki je požrl babico in Rdečo kapi
co.« 

Priznana l ikovna pedagoginja je še povedala, da je b i lo na 
bienalu nagrajenih sedem jugoslovanskih otrok, dve nagradi sta 
prišli v Slovenijo. Poleg Redža , ki je prejel č a s t n o priznanje, je 
glavno nagrado dobi la še u č e n k a z Vrhnike . 

H . Jelovčan 
Slika: G . Šinik 

N o v z a k o n o z a d r u g a h 

Delavca strmoglavila 
z dimnika 

Jesenice, 19. januarja 
- Pri podiranju enega od 
d imnikov v jesenišk i Žele
zarni sta se smrtno pone
srečila 59-letni Mi lo j e Pav-
lovič in 52-letni Miloš Sto-
j ič ič , delavca Vatrostalne, 
ki ima sedež na Jesenicah. 
Delavca sta bi la z varnost
nim pasom pripeta na le
sen tram in 10 metrov od 
tal sta nenadoma popusti l i 
kovinski s t opn ičk i , kjer je 
bil vpet tram, zaradi česar 
je tram skupaj s šk r ipcem 
zgrmel v g lobino. Z a seboj 
je potegnil tudi oba delav
ca. P o n e s r e č e n c e m a je ta
koj pr iskoči l na p o m o č 
Vojislav Bidžič , toda zara
di dobljenih p o š k o d b sta 
med prevozom v bo ln i šn i 
co oba umrla. 

Račune bo poravnal proračun 
Zdravstvo se zdaj vendarle financira iz skupne republiške vreče, ob
činam je ostal le majhen delček zdravstvene porabe, socialni in in
vesticijski. Ker so v zdravstvu začeli po novem s hipoteko neplača
nih računov, je bilo vprašljivo, kdo jih bo poravnal. Zdaj je jasno, 
pravni naslednik računov je proračun. 

Pravna osnova za vrnitev zadružnega 
premoženja 
Kranj, 19. januarja - Zvezni zbor skupščine SFRJ je na zasedanju v 
sredo sprejel nov zakon o zadružništvu. Zakon omogoča ustanavlja
nje zadrug v vseh dejavnostih razen v tistih, kjer bi bilo to izrecno 
prepovedano. Po novem je zadruga, ki jo lahko ustanovijo že trije 
poslovno sposobni ljudje, organizacija, v kateri zadružniki "zdru
žujejo delo in sredstva oziroma samo delo ali samo sredstva". Z no
vim zakonom imajo tudi pravno osnovo, da zahtevajo vrnitev pre
moženja, ki jim je bilo odvzeto po 1. juliju leta 1953. 

Denar za zdravstvo se v vsej 
Slovenij i zbira po enotni pri
spevni stopnji (11,96 iz bruto in 
o k o l i 0,6 iz dohodka) , le dro
bec pa po obč insk i stopnji, k i 
na Gorenjskem denimo znaša v 
povpeč ju med 0,6 in 0,7 odsto
tkov. Denar, ki se tako zbere v 
p r o r a č u n u , zdravstvena uprava 
v ministrstvu deli po ključu na 
devet ž i ro r a č u n o v o b m o č n i h 
enot. Ko t r izična skupnost se 
torej spet v rača nekdanja regi
ja . M e r i l o za to, ko l iko denarja 
dob i posamezno o b m o č j e , je 
njegova » p o r a b a « iz leta 1988. 
Po eni plati je to za Gorenjsko 
dokaj ugodno, saj je predlani 
precej t roši la in j i torej pripada 
d o k a j š e n de lež letošnjega de

narja. Vendar ostajajo nep lača 
ni r ačun i . Resda je pravni na
slednik neporavnanih r a č u n o v 
iz preteklosti v lada, toda kjer 
imajo vel iko r a č u n o v , nekaj ča
sa ostanejo brez pr ihodkov. In 
Gorenjska j i h ima vel iko, izra
čuna l i so, da za 38 mil i jonov 
konver t ib i ln ih dinarjev, vendar 
vsi še niso šteti . Ce ostanejo 
brez tolikega denarja, to lahko 

za mesec dni ohromi zdravstve
no dejavnost na Gorenjskem. 

N a č e l o delitve v zdravstvu, 
kjer vsakdo da enako, dobi pa 
tol iko kot je porabi l , bi bi lo za 
vse kar pravšnje , č ep rav obsta
ja nevarnost, da se bo iz skup
ne vreče t roš i lo več in bolj ne
kr i t i čno . Zato je povsem na 
mestu misel , da se r izična 
skupnost z o b č i n e razširi na 
o b m o č j e in celo na republiko, 
le o b č i n a m naj ostane v tem si
stemu odgovornost za pora
bljeni denar. 

D.Z. Žlebir 

V četrtek, ob 19. uri, bo v Modri dvorani gradu Kieselstein 

ustanovni zbor Zelenih Slovenije za občino Kranj. 

T. M . Vabljeni! 

Zadrugo upravljajo zad ruž - lastninsko pravico na vseh 
n ik i , vendar je njihov vpliv od- sredstvih, k i j i h s pogodbo ni 
visen od tega, ko l iko so vplača- prenesel v z a d r u ž n o , skupno 
b č l ansk ih de ležev . Z a d r u ž n i k , a l i d r u ž b e n o lastnino." Zadru-
ki je vp lača l en de lež , ima en ge (in z a d r u ž n e zveze) lahko 
glas, tisti, k i j ih je vplača l več, ustanovijo podjetja v zad ružn i 
j ih ima največ pet. Najvišji or
gan upravljanja je s k u p š č i n a , 
ki jo sestavljajo zad ru žn i k i ozi 
roma njihovi predstavniki . 

lastnini, z a d r u ž n e banke, hra
nilnice in borze, zavarovalne 
organizacije, informativno-po-
slovne centre, posebne izobra-

S k u p š č i n a vol i tudi pos lovodni ževa lne in znanstveno-razisko-
° r g a n zadruge 

K e r so slabe izkušnje iz pre
teklosti naredile svoje in je 
predvsem med kmeti precej 
strahu pred podržav l j an jan jem 

valne ustanove, tur i s t ične agen
cije in druge zad ružn i š tvu po
trebne organizacije. 

Zadruge in temeljne organi
zacije kooperantov se morajo 

•n p o d r u ž b l j a n j e m , novi zakon po novem zakonu organizirati 
d o l o č a , da z a d r u ž n i k "obd rž i v pol leta, za z a d r u ž n o organi 

ziranje pa se lahko z osebnim 
izrekanjem delavcev, koope
rantov in z a d r u ž n i k o v od loč i jo 
tudi v organizacijah ali del ih 
organizacij , ki so nastale iz ne
kdanjih zadrug. Zadruge in te
meljne organizacije kooperan
tov, ki so se reorganizirale po 
uveljavitvi zakona o podjetjih 
in pred sprejetjem zakona o za
drugah, morajo v pol leta zago
toviti delavcem, z a d r u ž n i k o m 
in kooperantom, da se izrečejo 
o organiziranosti . 

Z a d r u ž n a zveza Slovenije je 
na predlog z a d r u ž n e g a zakona 
dala amandma, v katerem je 
predlagala, da pri vrnitvi pre
možen ja zadrugam ne bi upo
števali samo tisto p r e m o ž e n j e , 
ki je bi lo z delom in poslova
njem ustvarjeno po I. ju l i ju le
ta 1953, ampak vse ne glede na 
datum nastanka. Njen predlog 
ni b i l sprejet. 

C. Zaplotnik 

SALON OKVIRJEV 

K R A N J 

VODOPIVCEVA 3, KRANJ 
ODPRTO: OD 10. - 11., 1«. - ' 
OB SOBOTAH ZAPRTO 

OKVIRJANJE SLIK 

Brdo pri Kranju, 22. januarja - S podpisom pogodbe o transportu alžirskega pli
na po skoraj 3 tisoč kilometrov dolgi plinovodni poti od Alžirije, preko Tunizije 
in Italije do Slovenije ter nedavni oživitvi pogodbe z alžirskim dobaviteljem plina, 
je Petrol po sovjetskem zagotovil še napajanje slovenskega plinovoda iz drugega 
vira in smeri. Pri Novi Gorici morajo zgraditi še povezavo z italijanskim plinovo
dom in konec prihodnjega leta bomo dobili prve količine alžirskega plina. V gra
du Brdo so danes slovesno podpisali štiri transportne pogodbe. Luigi Meanti, 
podpredsednik italijanske družbe S N A M je ob tem dejal, da se je Slovenija s tem 
vključila v evropsko plinovodno omrežje. S strani Petrola jih je podpisal podpred
sednik poslovodnega odbora Franc Premk. Predsednik poslovodnega odbora Loj
ze Blenkuš pa je dejal, da so tako zaključili prvo, izredno dolgo pogajalsko fazo 
in sklenili pogodbo, ki do konca lanskega leta še ni imela mesta v naši zakonoda
ji, zdaj pa jih poleg izgradnje povezovalnega plinovoda čaka razširitev slovenske
ga plinovoda, saj naj bi v bodoče zemeljski plin imel pomembno mesto tudi v širo
ki potrošnji in pri pridobivanju elektrike. Več na 5. strani. M . V . Foto: G . Šinik. 
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M I H A N A G L I C 

ZUNANJEPOLITIČNI KOMENTAR 

Razpad imperija in 
somrak sistema 

Če hočemo razumeti vse listo, kar se zadnji čas godi na ev-
ropsem vzhodu, moramo najprej ločiti dve glavni razsežnosti tega 
dogajanja: razpad sovjetskega imperija in somrak boljševizma 
kot njegove družbene ureditve. To dvoje je sicer neločljivo poveza
no; imperij razpada, ker se je razkrojilo njegovo duhovno vezivo. 
Boljševiški sofver je prešel in zdaj je vprašanje, kaj bo s harverom, 
ki ostaja za njim ? 

Sovjetski imperij je dedič ruskega, tistega, v katerem je v za
četku stoletja prišlo do socialne revolucije. Prvi poskus v letu 1905 
ni uspel, marca 1917 pa je oblast najprej prevzela meščanska vla
da. To dejanje je bilo zapoznela politična sankcija družbenih 
sprememb, ki jih je v agrarno in napol fevdalno Rusijo prinesel 
razvoj kapitalizma. Tega leta se je v praksi postavilo vprašanje, o 
katerem so se ruski socialisti prej desetletja prerekali v teoriji: ali 
se lahko ruska družba mirno, evolutivno razvije iz fevdalizma 
prek kapitalizma v socializem (menjševiki) ali pa je nemara mo
goče kapitalistično epizodo pospešiti in celo preskočiti z nasilno 
revolucijo (boljševiki) ?! 

Na gornje vprašanje je že oktobra istega leta radikalno od
govoril Lenin: cagavo meščansko vlado je doletel »udarec s pestjo 
po paralitiku« (Trocki) in vse kar se je dogajalo poslej, je bilo eno 
samo prehitevanje. Načelo »vso oblast sovjetom«, se pravi odbo
rom delavcev, kmetov in vojakov, je kmalu v praksi spodrinilo na
čelo diktature boljševiške partije, ki poslej upravlja sovjete. »Sov
jeti so telo. partija je glava.« je zatrdil Zinovjev; danes bi rekli 
(ponavljajoč izvrstno para/razo Krste Špeteliča), da je partija 
softver, celotni družbeni mehanizem, ki mu vlada, pa hardver. 
Rusijo je torej nasledila ZSSR. Ta si je ponovno in na silo pri
ključila številna ljudstva in dežele iz carske dediščine, zlasti tiste 
iz Srednje Azije in iz Zakavkazja. Baltske dežele so se ji tedaj iz
muznile, vendar jih je že dve desetletji kasneje osvojila v kupčiji in 
po obračunu s Hitlerjem. Enaka usoda je doletela Moldavijo, po 
vojni pa še šest dotlej suverenih evropskih držav: Poljsko, Mad
žarsko, NDR. ČSSR, Bolgarijo in Romunijo. V vseh naštetih de
želah se je lansko leto tatralno sesulo tisto, kar je bilo vanje uvo
ženo na bajonetih Rdeče armade — sistem boljševizma. Kakor je 
prišel, tako je tudi odšel. Zaenkrat vztraja samo še v tistih evrop
skih državah, v katerih je prišel na oblast organsko, z lastnimi 
močmi: v ZSSR. v SFRJ in v Albaniji. Pa še v teh je povsod na
čel! 

Boljševiški softverski program je okužil bacil demokracije, ki 
povzroča velikanske motnje v njegovem delovanju in sprašujemo 
se. kako se bodo deli gigantskega hardvera obnašali zdaj, ko ni 
več enotnega in nezmotljivega vodstva. Kaj bo z okostenelim par
tijskim aparatom v politiki, ki postaja pluralistična, kam s hiper-
trofiranim državnim aparatom v družbi, ki se obnaša civilno in 
spričo gospodarstva, ki postaja zares tržno, kam z ogromno voja
ško mašinerijo v svetu, ki se pomirja... ? Kako obnoviti opustošeno 
kmetijstvo, kako prenoviti (prestrukturirati) zgubaško težko indu
strijo, ki naj bi skupaj z elektrifikacijo že pomenila komunizem, 
privedla pa nas je na rob socialnega obubožanja ter uničila nara
vno okolje in kulturno krajino? Odgovori na ta vprašanja so po 
mnenju večine znani: edina realna pot. ki vodi iz realnega socia
lizma, je tista, ki pelje v realni kapitalizem. Kapitalistične »epizo
de« se torej ne da preskočiti. Osamosvojitev narodov od imperija 
ter posameznika in civilne družbe od samovlade boljševiške parti

je — to sla cilja, ki se večini prikazujeta kol odrešujoča. Prav. 
Upam le. da v vsej tej evforiji ob zatonu starega ne bodo z uma
zano vodo zlili stran še otroka — plemenito idejo socializma in 
socialno politiko kol njeno konkretizacijo. Realni kapitalizem na
mreč ne ho dosti boljši od realnega socializma, če v njem ne bo 
socialnih blažilcev. Humanizacija medčloveških odnosov pa osta
ja smoter vsake »poštene« družbene ureditve. 

O k r o g l a m i z a 

Politični pluralizem in 
Socialistična zveza 

Kranj, 22. januarja - O b č i n s k a konferenca Socia l i s t ične 
zveze Kranj bo skupaj s krajevnimi konferencami Socia l i s t ične 
zveze v krajevnih skupnostih Planina, Huje in Bratov Smuk v 
čet r tek, 25. januarja, ob 18. uri pr ipravi la okroglo mizo o pol i 
t i čnem plura l izmu in Social is t ični zvezi ter drugih aktualnih 
d r u ž b e n i h vprašan j ih . Gost okrogle mize, ki bo v dvorani os
novne šole Mati je C o p a , bo predsednik r epub l i ške konference 

' i č n e zveze, Jože Smole. 

Ob 35-letnici izhajanja je kolektiv Gorenjskega glasa prejel red zaslug za 
narod s srebrno zvezdo 

Ustanoviteljice Gorenjskega glasa so občinske konference S Z D L Jesenic, 
Kranja, Radovljice, Škofje Loke in Tržiča 

Izdaja Časopisno podjetje Glas Kranj, tisk ČGP Delo Ljubljana 

Predsednica časopisnega sveta Kristina Kobal 

Gorenjski glas urejamo in pišemo: Štefan Zargi (glavni urednik in di
rektor). Leopoldina Bogataj (odgovorna urednica), Jože Košnjek (notra
nja politiku, šport). Marija Volčjak (gospodarstvo. Kranj). Andrej Žalar 
(gorenjski kraji in ljudje, komunalne dejavnosti). Lea Mencinger (kul
tura). Helena Jelovčan (izobraževanje, i / šolskih klopi. Skofja Loka). 
Cveto Zaplotnik (kmetijstvo, kronika, Radovljica), Darinka Sedej (raz
vedrilo. Jesenice). Danica Dolenc (tradicije NOB. naši kraji, /a dom in 
družino), Stojan Saje (dru/bene organizacije in društva. SLO in DS. 
ekologija). Danica Zavrl Žlebir (socialna politika. Tržič), Dušan Humer 
(šport). Vine Bešter (mladina, kultura). Franc Perdan in Gorazd Šinik 
(fotografija). Igor Pokorn (oblikovanje). Mirjana Draksler in Uroš Biz
jak (tehnično urejanje) in Marjeta Vozlič (lektoriranje). 

Naslov uredništva in uprave: Kranj, Moše Pijadeja 1 — Tekoči račun pri 
S D K 51500-603-31999 - Telefoni: direktor in glavni urednik 28-463, no
vinarji in odgovorna urednica 21-860 in 21-835, ekonomska propaganda 
23-987, računovodstvo, naročnine 28-463, mali oglasi 27-960. 
Časopis je oproščen prometnega davka po pristojnem mnenju 421-1/72. 

L o š k i i z v r š n i s v e t p o g r e š a a g e n c i j s k o p o s r e d o v a n j e d e l a v c e v 

Bolje na prekvalifikacijo kot na cesto 
Škofja Loka, 17. januarja - Medtem ko na celotnem Gorenjskem področju čaka na zapo
slitev 2300 ljudi, jih je v škofjeloški občini brezposelnih "le" 200. Pravimo "le", kajti tudi 
tu je vsakršen optimizem odveč, saj v Zavodu za zaposlovanje za letos napovedujejo že 
3-odstotno brezposelnost, in to brez morebitnih stečajev podjetij. Ob koncu tega leta bo v 
občini med 460 in 470 iskalcev dela. 

K o t smo slišali na torkovi seji škofjelo
škega izvršnega sveta, je v nekaterih pod
jetjih po ocenah direktorjev celo do 40 od
stotkov delavcev preveč . K l jub temu še ni
kjer ne razmišl ja jo o o d p u š č a n j u delavcev, 
ampak nameravajo probleme rešiti pred
vsem s prekval i f ikaci jami. 2e lani je repu
bliški zaposlovalni dinar pomagaj k pre
kval i f ikaci jam 600 delavcev v podjetjih V i 
hro, Gorenjska predi lnica in Tehtnica. 
Trenutno se za republ i šk i denar poteguje
jo v L T H za prekvalif ikacijo 428 delavcev, 
po isti poti pa nameravajo prepreč i t i na
raščanje brezposelnosti še v Alp le su in 

Iskri v Železnikih. S reča , kot je iskreno 
dejal Tone Jenko je tudi ta, da je zelo vel i
ko delavcev pred upokoji tvi jo. ( K a r 1500 
j i h je v obč in i kupi lo k m e č k a leta, ko je b i l 
čas , nekateri tudi po dvajset let.) 

Zaposlovalne rezerve so tudi v razma
hu pod je tn i š tva . Zal je prav tu ne log ičnos t 
vladinega ukrepa o zamrznitvi bruto mase 
p lač na novemberski najbolj oč i tna . Vsak 
delavec, ki pride na novo, n a m r e č " z a ž i r a " 
kolege. Kje je logika, če je bi l pred novem
brom zaposlen šele eden, zdaj pa naj bi si 
štirje razdeli l i njegovo plačo . . . 

Slavko Kalan iz Zavoda za zaposlova
nje v Kranju je povedal , da se kvaliteta 
iskalcev zaposlitve dviguje. In č e p r a v v 
podjetjih manjka visokostrokovnih ljudi 
(v škofjeloških predvsem za strojno, elek-
tro in ekonomsko stroko) je med iskalci že 
precej t akšn ih . Vzrok je strukturno neskla
dje. Ostajajo zlasti d ružbos lovc i . 

Predsednik loške vlade Brane Mohorič 
je posebej izpostavil prav pomanjkanje 
l judi za nekatera vodi lna strokovna dela v 
obč in i . V zvezi s tem je izvršni svet dal pr i
p o r o č i l o Zavodu za zaposlovanje, naj kot 
najbolj strokovna institucija preide v 
agencijsko obl iko posredovanja kadrov. 
Z a v o d u in Centru za socialno delo je še 
na roč i l , naj d r u ž n o pripravita socialni 
program za ljudi brez dela, ki j i m je že 
o g r o ž e n o preživet je . 

H . Jelovčan 

V 6 2 p o d j e t j i h l e 2 5 z a p o s l e n i h 

Zelena luč za nova podjetja 
Jesenice, 18. januarja - Jeseniški izvršni svet je sprejel sklep, da so 
vsa nova podjetja, ki bodo zaposlila najmanj dva delavca za tri leta, 
oproščena vseh prispevkov in davkov. Ponudili bodo tudi parcele za 
poslovne prostore. 

Član i j e sen i škega izvršnega 
sveta s k u p š č i n e o b č i n e Jeseni
ce so obravnvali predlog o 
oprostitvi davkov in prispev
kov za novo ustanovljena pod
jetja v d r u ž b e n i in zasebni la
sti. 

V Slovenij i je bi lo lani usta
novljenih 447 zasebnih podje
tij, na Gorenjskem pa 62. M e 
šan ih podjetij je bi lo v Sloveni

j i ustanovljenih 51, na Gorenj
skem pa tri podjetja. 

N a Jesenicah niso ustanovili 
nobenega m e š a n e g a ne zaseb
nega podjetja, vendar pa je na 
S D K v Kranju že 22 vlog za 
ustanovitev zasebnih podjetij 
ter ena vloga za m e š a n o podje
tje - Injes, svetovalno inkuba-
torsko podjetje. Vendar pa so v 

obč in i v zadnjem letu odpr l i 21 
zasebnih prodajaln. 

Zanimivo pa je, da je število 
zaposlenih dosti nižje od števila 
na novo ustanovljenih podjetij, 
saj je v 62 novih podjetjih na 
Gorenjskem zaposlenih 25 de
lavcev. 

V slovenskih o b č i n a h razli
č n o pospešu je jo razvoj podje
tn iš tva .V nekaterih o b č i n a h so 
se od loč i l i , da na novo ustano
vljena podjetja ne bi p lačeva la 
prispevkov in davkov, razen ti
stih iz osebnega dohodka . 

V j esen i šk i obč in i so sprejeli 
sklep, da bodo vsa na novo 
ustanovljena podjetja, k i zapo
slujejo najmanj dva delavca za 
najmanj tri leta, prvo leto po 
ustanovitvi o p r o š č e n a vseh pri
spevkov in davkov iz dohodka 
iz o b č i n s k e pristojnosti. Razen 
tega bosta komite za gospodar
stvo in urejanje prostora in 
upravna organizacija za d ruž
beno planiranje o b č i n e Jeseni
ce pr ipravi la celovito ponudbo 
s seznamom prostih zazidl j iv ih 
stavbnih zemljišč in poslovnih 
prostorov za ustanavljanje no
vih podjetij. 

D. Sedej 

S P I Z z a v r a č a o č i t k e o n e n a m e n s k e m t r o š e n j u d e n a r j a 

Konec meseca celotne pokojnine 
Ljubljana, 19. januarja - Upokojence bo najbolj razveselila 
vest, da jim bodo konec meseca v celoti izplačali pokojnine, saj 
je bil priliv denarja decembra presenetljivo velik. Skupnosti 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja manjka le 159 mili
jonov dinarjev oziroma 8,2 odstotka potrebnih sredstev, s po
močjo republiške vlade jih bodo zagotovili iz proračuna, so po
vedali na časnikarski konferenci. 

Upokojenc i , lahko ste torej brez skrbi . Vzemite še svin
čnik v roke in iz računaj te ko l iko boste dobi l i zadnje dni ja
nuarja: decemberski pokojnini pr iš te j te 15 odstotkov (ki so 
vam j i h izplačal i 15. januarja) in seštevek p o m n o ž i t e s 3,2. 
To l ik šen , kar 220 odstoten p o r a č u n , je n a m r e č potreben, da 
bodo upokojenci imeli ustrezen start v letošnje leto, saj se 
pokojnine za razl iko od p lač poveču je jo za nazaj, kar name
ravajo po besedah Janeza Prijatelja, direktorja strokovne 
s lužbe S P I Z letos spremeniti v usklajevanje za naprej, z mo
rebitnimi t r imesečn imi p r o r a č u n i , k i j i h poznamo tudi pri 
p l a č a h . 

Pri tem jim bo seveda zelo prav prišla ustavljena inflaci
ja , saj bi sicer zelo težko lovi l i usklajenost s p l a č a m i , kar se 
je ob lanski visoki inflaciji o d r a ž a l o v nenehnih, v isokih po
r a č u n i h in pokojnine so postale v primerjavi s pokojninskimi 

prejemki s m e š n o nizke. Upokojenc i so radi povedal i , kol ik
šna je njihova pokojnina, zamolča l i pa, ko l iko so d o b i l i , saj 
so b i l i pokojninski prejemki precej višji, ker ima na š pokoj
ninski sistem vgrajene vel iko sociale in so celo prehitevali 
p l ače . Z a č n e m o lahko kar pri tem, da si vsak nov upokojenec 
lahko izbere na jugodnejš i trenutek upokojitve, podjetja j im 
pri tem gredo v glavnem na roko, pri S P I Z pa tudi i z računa jo 
na jbol j šo variatno, da se lahko od loč i jo . 

Zategadelj je tol iko bolj zan imivo , da zdaj upokojonci 
postajajo pol igon predvolilnega boja. Janez Prijatelj in M i 
ran Kalč ič , predsednik r epub l i škega komiteja za delo, sta 
o d l o č n o zanikala trditve o nenamenskem t rošenju denarja v 
S P I Z , nasprotno, v zadnjih desetih letih kontrole S D K niso 
odkr i le nobenega p rekr ška . V skupnosti 96,2 odstotka denar
ja za k r a t k o r o č n e pravice, izradnjo domov in za varstvo inva
l idov, 1,3 odstotka za gradnjo domov v drugih republ ikah, 
2,5 odstotka za s t roške poslovanja, od tega 0,9 odstotkov za 
strokovno s lužbo . »Le kako bo kdo upokojencem zagotovil 
višje pokojnine, kar j i m nekateri zdaj obl jubl ja jo ,« sta rekla 
naša sogovornika, »pre j se utegne zastavili vp rašan je , da pre
hitevajo p lače .« 

M . Volčjak 

O d k m e t i j s k e g a d o s t a v b n e g a z e m l j i š č a 

"Razprodaja" pomembnih parcel 
Bohinjska Bistrica, 19. januarja - Delegacija krajevne skupnosti 
Bohinjska Bistrica je na novembrski seji občinske skupščine opozo
rila na nedopustno prodajo kmetijskih zemljišč na območju Ribče-
vega laza in na to, da se parcele, ki so pomembne za turistično de
javnost, spreminjajo v zasebne zazidljive lokacije, na katerih bodo 
kupci, ki niso domačini, skoraj zanesljivo zgradili počitniške hiše. 
Delegacija je tudi vprašala, zakaj zemljišča ni odkupila kmetijska 
zemljiška skupnost oz. sklad stavbnih zemljišč. 

V odgovoru, ki ga je pripra- kupcem. Lastnica je (vsaj urad-

o b č i n s k e skupšč ine n e u s p e š n i 
in preglasovani. 

Predsednik komiteja za d ruž
beni in prostorski razvoj Rato-
mir K a f o l ugotavlja, da je mo
goče nesprejemljivo prakso 
prepreč i t i le tako, da bi kmetij

ska zemlj iška skupnost dosled
no uveljavljala predkupno pra
vico za vse pomembne parcele 
ali da s k u p š č i n a ne bi spreje
mala tovrstnih pobud za spre
membo namembnosti kmetij
skih zemlj išč . 

C. Zaplotnik 

vi l komite za d ružben i in pro
storski razvoj S O Radovl j ica , 
med drugim piše, da je lastnica 
v skladu z zakonom o kmetij
skih zemlj iščih ponudi la zem
ljišče v prednostni nakup kme
tijsko zemljiški skupnosti , ki 
zaradi pomanjkanja denarja ni 
uveljavila te pravice. Skla-d 
stavbnih zemljišč pa tudi ni 
imel pravne podlage za nakup, 
ker je b i lo zemlj išče tedaj še 
kmetijsko. 

K a r ni uspelo obč in i , je 
uspelo iznajdljivi prodajalki in 

no) prodala zemlj išče kot kme
tijsko, po n izki ceni, na podlagi 
katere je tudi p lača la prometni 
davek, dejansko pa b ržčas pre
cej d r a ž j e ; kupci pa so potem, 
ko so postali lastniki parcel, 
predlagali obč insk i skupšč in i 
spremembo namembnosti kme
tijskega zemljišča v stavbno. 
Dvema je z dopolni tvi jo sred
n je ročnega d r u ž b e n e g a plana 
to že uspelo, pa č e p r a v kraje
vna skupnost Bohinjska Bistri
ca ni soglaša la s spremembo. 
Njeni delegati so b i l i na sejah 

Politični shod: 
Kam greš Kranj? 

Demos - Z d r u ž e n a opozicija Kranja prireja v pe
tek, 26. 1. ob 18. uri v sejni sobi š t . 15, skupščine obči
ne Kranj po l i t i čn i shod z naslovom: "Kam greš 
Kranj?". Gostje shoda bodo: dr. J o ž e P u č n i k , pred
sednik Demos, Ivan Oman, predsednik Kmečke zveze 
Slovenije, Rudi Š e l i g o predsednik društva pisateljev 
Slovenije in znani kranjski odvetnik Stanislav Klep. 

J . N . 

I 
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Po dveh dneh v slepi ulici 
in na robu razpada 

Beograd, 22. januarja - V kongresnem centru Sava v Beogradu se je v soboto začel 14. izredni kongres 
Z K J , ki naj bi se končal danes, v torek. Zapletlo se je že pri dnevnem redu in poslovniku, tako da je 
predsednik predsedstva C K Z K J Milan Pančevski svoj, več kot dveurni govor, ki je bil po ocenah par
tijskih naprednjakov kakšno desetletje za aktualnimi državnimi in evropskimi razmerami, mogel zače
ti šele v sobotnem popoldnevu. Pančevski se je zavzel za partijsko disciplino in za enotnost Z K J , za de
mokratični centralizem pa je dejal, da je za Z K nujen in da ima vsaka organizacija nek mehanizem, ki 
zagotavlja učinkovitost v akciji. Ko je govoril o političnem pluralizmu, je ocenil, da so za Z K nespre
jemljive teze, ki pluralizem poosebljajo in zožujejo zgolj na klasični večpartijski sistem. 

K o t p o r o č a j o iz Beograda so 
se delegati ob govoru Pančev-
skega precej do lgočas i l i (neka
teri so celo brali ča sop i s ) in da 
se je "kongresna temperatura" 
prv ič dvigni la pri delu v treh 
komisi jah. Prave vsebinske raz
prave, ki bi odgovori la na b i 
stvena vp rašan ja sedanjosti in 
pr ihodnost i Jugoslavije ni b i lo , 
zato pa je b i lo to l iko več ob
tožb na rovaš pol i t ike, ki jo vo
di slovenska Zveza komuni 
stov, predvsem po razpravah 
C i r i l a Ribič iča , M i l a n a K u č a n a 
in M a r k a Bulca . Ribič ič je naj
prej predstavil spopad konser
vat ivnih in reformskih sil na 
kongresu, nato pa je dejal, da 
je treba opustiti neprodukt ivno 
prepiranje o zgodovinsko pre
sežen ih di lemah o po l i t i čnem 
sistemu in gospodarski refor
mi , zagotoviti p o š t e n e in svo
bodne volitve na večs t rankar 
ski podlagi , iz ustave S F R J čr
tati vse ostanke d r ž a v n e partije 
in partijske d ržave pa tudi vse 
d o l o č b e o pr ivi l igiranem ustav
nem po loža ju katerekoli pol i t i 
čne organizacije, zagotoviti 
spoš tovan je č lovekovih in na
rodnih pravic ter programsko 
enotnost Z K J brez brez m o ž n o 
sti vsiljevanja programskih 
od loč i t ev cel im repub l i šk im or-

Delegati Z K Slovenije so v nedeljo popoldne sprejeli izjavo, v 
kateri ocenjujejo, da dosedanji potek kongresa pelje v slepo 
ulico, ki se mora nujno končati z razpadom skupne organizaci
je. Ker se razprava ni osredotočila na glavna vprašanja, se tudi 
ni bilo mogoče opredeljevati do konceptualnih razlik o reformi 
socializma, Z K in Jugoslavije. Predlagali so takojšno prekini
tev neustvarjalnega dela po komisijah in sklic plenarne seje ter 
še enkrat zahtevali, da pri odločanju o temeljnih programskih, 
statutarnih in kadrovskih vprašanjih ni mogoče več preglaso
vati republiških organizacij. Enakopravna razprava ni možna, 
so menili, dokler se ne razčisti vprašanje o Z K J kot 
zvezi samostojnih republiških zvez. 

Do zaključka redakcije še ni bilo znano, kakšna bo usoda 
slovenskih predlogov in zahtev pa tudi to, ali bodo delegati 
Z K S zapustili kongres ali ne. 

ganizacijam Z K . . . M i l a n K u 
čan je med drugim dejal, da 
nas Evropa mora zanimati in 
da ne more soglašat i s stal išči , 
i z raženimi na zadnjem zaseda
nju beograjskega partijskega 
komiteja, češ da sta prav Zveza 
komunistov in J L A glavna te
melja enotnosti Jugoslavije. Č e 
je ta enotnost res odvisna samo 
od njiju, potem ta enotnost ni 
ma n i k a k r š n e pr ihodnost i . K u 
čan se je zavzel za Jugoslavijo, 
ki temelji na s a m o o d l o č b i na
rodov, na pravici , ki j i namesto 
d e m o k r a t i č n o s t i in enakoprav
nosti dajejo pečat hegemonisti-

čni odnosi , avtoritativnost, po
manjkanje svobode in izkoriš
čanje . . . M a r k o Bule je izzval 
po lemiko že s tem, ko je rekel, 
da ne moremo govorit i o Jugo
slaviji kot skupni domov in i , če 
se takoj ne prekine srbska go
spodarska in po l i t i čna b lokada 
Slovenije. " N e zaupam tistim, 
ki se po eni strani zavzemajo za 
enotnost Jugoslavije, po drugi 
strani pa hkrati pozivajo in s i l i 
jo podjetja h gospodarski blo
kad i , " je dejal. 

Iz o b s e ž n e g a zalogaja pu
ščic, k i so predvsem iz vzhod
nega dela d ržave letele na slo

vensko Z K in na njene delega
te, omenimo samo nekatere. 
D u š a n Pekič je, na primer, de
j a l , da Slovenija vsem vsiljuje 
svoje mnenje, na mnenja, ki so 
njej nasprotna, pa ne pristaja. 
S lobodan Mi lošev ić je predlog, 
da naj bi Z K J postala zveza 
zvez (kot predlaga Slovenija) 
oceni l , da je to v interesu biro-
katskih elit ter posameznih Z K 
in da v njihovih š tab ih kujejo 
nač r te za medsebojni spopad 
jugoslovanskih komunistov in 
jugoslovanskih narodov. T o m i 
slav Sekul ić je Slovencem oči
tal, da so separatistom (Alban
cem), dovo l i l i demonstracije na 
svojih tleh. Rajko Popov ič je 
meni l , da bomo v državi prej 
prišli do (žel jenega) ci l ja, če 
bomo še naprej pos luša l i glas 
naroda (tako kot se zdaj dogaja 
v Srbiji in Črn i gori) kot pa na
svete iz Slovenije. Vsa Evropa 
priznava dogajanje naroda, le 
Slovenija ne. Vlajko Stoi l jkovič 
je dejal, da je Bule zamenjal 
vzrok (prepoved mitinga v Lju
bljani) in posledico in da je za
to treba odstraniti vzroke, ki so 
pripeljal i do blokade. M e d de
legati, k i niso b i l i iz Slovenije, 
je še največ polemike izzval 
Ivo D r u ž i c s Hrvatske, ki je 
predlagal ukinitev Z K J , ker v 
razmerah parlamentarne de
mokracije organizacija, ki bi 
imela avantgardno vlog~>, ni 
m o ž n a ; zavzel pa se je za usta
novitev soc ia l i s t ične al i social
demokratske stranke Jugoslavi
je (iz Z K , Z S M in socia l i s t ične 
zveze). 

C. Zaplotnik 

S t a v k a v V e z e n i n a h 

U s t a n o v n i z b o r e n o t e S o c i a l d e m o k r a t s k e s t r a n k e n a J e s e n i c a h 

Jeseniška občina kot center socialne 
demokracije na Gorenjskem? 

Jesenice, 22. januarja - V jeseniški občini so takoj za ustanovnim zborom podružnice Kmečke stranke 
ustanovili občinsko enoto S D Z S . Prihodnji teden bodo imele ustanovne zbore na Jesenicah še druge 
enote slovenskih strank. Socialdemokrati pričakujejo, da bo jeseniška občina center socialne demo
kracije v regiji. 

M i n u l i petek je b i l v skup
ščinski dvorani na Jesenicah 
ustanovni zbor obč inske enote 
Socialdemokratske zveze Slo
venije, k i se ga je udelež i lo 
oko l i 100 č l anov Socialdemo
kratske zveze in simpatizerjev 
ter gostov. Jesenišk i socialde
mokrat i s predsednikom inic ia
tivnega odbora Al f redom Špra -
gerjem so povabi l i na ustano
vni zbor Boruta Terčeja , č lana 

predsedstva S D Z S in predsed
nika o b m o č n e enote S D Z S za 
Gorenjsko inž. Braneta G r i m s a 
iz Kranja . Borut Terče j je v 
pozdravnem govoru med dru
gim poudar i l , da se socialde
mokrati zavzemajo predvsem 
za več sociale in za č loveka 
vredno življenje ter za ustvarja
nje takih pogojev, da bodo Slo
venci bolje in svobodneje žive

l i . V programu S D Z S je zahte

va po konfederaciji in za po
polno samostojnost Slovenije, 
o d l o č n o pa se upira tudi M a r -
k o v i č e v e m u programu, ki po 
mnenju socialdemokratov ma
nipul i ra s s lovenskim gospo
darstvom. Potrebni bodo dru
gačni dogovor i , na osnovi eko
nomskih pokazateljev. Stranka 
si prizadeva za povezanost z 
Evropo , za narodno spravo 
brez r evanš i zma , popraviti pa 

Tudi Tržič ima Slovensko 
demokratično zvezo 
Tržič, 15. januarja - Da so Tržičani prav tako, kot vsa ostala Slove
nija zainteresirani za spremembe in za demokracijo, je najbolj zgo
vorno pričala do zadnjega stola zasedena dvorana osnovne šole he
roja Bračiča v Bistrici. Za predsednika začasnega odbora tržiške 
občinske zveze demokratov so soglasno izbrali Toneta Kramariča. 

" M i , člani Slovenske demo
kratske zveze smo že zmagali s 
tem, da se ustanavljamo," je 
zbranim dejal novi predsednik 
Tone K r a m a r i č , in za nekaj 
predgovorniki , ki so na s p l o š n o 
spregovoril i o namenih in cil j ih 
Slovenske demokratske zveze 
Podal tudi program tržiških de
mokratov. 

V Tržiču se bodo demokrati 
predvsem zavzemali za boljše 
i zobraževan je o b č a n o v , za 
b r e z p l a č n o osnovno šolo , za 
znižanje prispevka v vrtcih, za 

zasebno z d r a v n i š k o prakso, za 
ukinitev p l a č a n i h mest funk
cionarjev. Preimenovali bodo 
zbor z d r u ž e n e g a dela, otroke 
bodo vrni l i v d o m a č e okolje, 
kmetu omogoč i l i , da bo lahko 
odrezal večji kos kruha zase. V 
turizem bodo vnesli več podje
tn i škega duha, vsem Tržiča-
nom bodo kulturo napravil i 
d o s t o p n e j š o . In od obč insk ih 
struktur bodo zahtevali točen 
pr ikaz porabljenih sredstev za 
negospodarske investicije zad
njih dveh let. 

T o l i k o zaenkrat, čaka jo pa 
še novih pobud novih č lanov . 
M e d navzoč imi skorajda ni bi
lo diskusije, vendar so Tržčani 
z g romkim ploskanjem potrdi
l i , da se s predlogi povsem stri
njajo. Zanimale so j i h le neka
tere podrobnosti okrog volitev, 
ki j im j i h je podrobno obrazlo
žil Tone Peršak . Tržiški ustano
vni zbor Slovenske demokrat
ske zveze so pozdravi l i pred
stavniki slovenskega D E M O 
S A , predstavnik S D Z iz K r a 
nja, predstavnik že ustanovlje
ne tržiške k m e č k e zveze ter 
predstavnik iniciativnega od
bora za ustanovitev Socialne 
demokratske zveze Tržiča , 
predstavniki zelenih pa so va
b i l i na svoj ustanovitveni zbor 
naslednji dan. 

D. Dolenc 

je treba tudi napako, k i je zani
kala m o ž n o s t povezave z 
zdomci in s t is t imi, k i živijo iz
ven Slovenije. Socialdemokrat i 
bodo pokazal i , da so sposobni 
bol jšega kot je b i la sposobna 
sedanja oblast, pr ičakuje jo pa 
tudi , da postane jesen i ška obči
na center socialne demokracije 
v regiji. Roman Savinšek je 
dejal, da se socialdemokratska 
stranka ustanavlja pol stoletja 
prepozno, ker se prej p a č ni 
mogla in ne smela ustanoviti. 
Socia ldemokrat i se morajo ne
nehno zavzemati za prehod na 
demokraci jo po mirni poti , pa 
če na voli tvah zmagajo ali ne. 

Inž. Brane G r i m s je med dru
gim dejal, da je socialdemo
kratska stranka stranka brez 
velike lastne ideologije in ni 
stranka fundamentalizma, k i 
smo mu bi l i pr iča 45 let. Social 
demokrati se ne bodo zavzema
l i le za to, da bi ob današn j ih 
gospodarskih razmerah in pre-
struktuiranju, k i poraja brezpo
selnost, ljudje preživel i : po
membno je, da se najdejo sred
stva za to, da bodo nezaposleni 
in svojci imeli to l iko sredstev, 
da bodo imeli za č loveka vred
no preživet je na evropski ravni. 
N a zboru je več razpravljav
cev opozor i lo na dileme ob vo
li tvah in na prisotnost socialde
mokratov na voliščih in v vo l i l 
nih komisi jah. 

D. Sedej 

Delavci zahtevajo višje place 
Bled, 19. januarja - Delavci blejskih Vezenin so minuli konec 
tedna dvakrat prekinili delo: v četrtek dopoldne za tri ure, v pe
tek pa za štiri. Stavkovni odbor zahteva višje osebne dohodke, 
zmanjšanje prispevnih stopenj, ugotavljanje odgovornosti za raz
mere v tovarni in pojasnilo o tem, kakšen je dejanski položaj Ve
zenin in njihova razvojna perspektiva. Vodstvo tovarne je na zah
teve delavcev odgovorilo včeraj na skupnem sestanku s stavkov
nim odborom in predstavniki občinskega sindikata in radovlji
škega izvršnega sveta. 

Delavc i Vezenin, k i so decembra zasluži l i p o v p r e č n o 2200 
(konvert ibi lnih) dinarjev in so b i l i po p l a č a h med najs labš imi v 
obč in i , zahtevajo 50-odstotno pov išan je p lač . Vodstvo j i m je 
ponudi lo povišanje za 20 odstotkov, predstavnik radovl j i škega 
o b č i n s k e g a sindikata Bogo Košn ik pa je povedal , da bi rezul
tati poslovanja in zakonske možnos t i dopustile povišan je za 30 
do 35 odstotkov. Delavc i Vezenin se v svoji zahtevi za poviša
nje p lač primerjajo z radovl j i ško A l m i r o , kjer je b i lo že decem
brsko povpreč je okrog 3000 dinarjev; sicer pa tudi sprašu je jo , 
zakaj so se prispevne stopnje v obč in i pov i ša le za 4,8 odstotka. 
K o t smo izvedeli včera j , se v obč in i že dogovarjajo o zn ižanju 
o b č i n s k i h prispevnih stopenj, na tiste, k i so v republ i šk i pr i
stojnosti, pa nimajo vp l iva . Zahteva o ugotavljanju odgovor
nosti za razmere v tovarni vsebuje tudi zahtevo po odstopu d i 
rektorja oz. vsega vodstva Vezenin. 

De lavc i Vezenin so o razmerah v tovarni slabo obveščen i , 
sicer pa se je vodstvo tudi zelo pr izadevalo, da novica o stavki 
ne bi pr iš la v javnost. 

C. Zaplotnik 

V o l i l n i p r o g r a m k r a n j s k e Z S M S 

"Imamo znanje in sposobnosti" 
Z javno predstavitvijo svojega volilnega programa tudi Z S M S iz 
Kranja stopa v volilno bitko. Kaj kot proklamirana stranka za
kona, reda in blaginje ponujajo svojim volilcem? 

V osnovi je potrebno povedati, da so b i l i pri pisanju svo
j i h poudarkov voli lnega programa kratki in nedvoumni , kajti 
zasledimo lahko tudi povsem konkretne akcije, k i so sicer raz
deljene v tri tematske sklope. 

Pod "Pravno d r ž a v o " so med drugim zapisa l i : javno delo 
kranjske o b č in sk e vlade, sestavljene izk l jučno po strokovnih 
mer i l i h ; popolnoma jasna "usoda" vsakega dinarja v p r o r a č u 
nu o b č i n e ; oživitev kulturne ponudbe (tudi s kul turnim cen
trom) in vrnitev slovesa Kranja kot ž i v a h n e g a mesta; odprtje 
Brda vsem; odstranitev rea l soc ia l i s t i čn ih s imbolov Kranja , 
skupaj z vrnitvijo starega grba in parkom pred Gimnaz i jo . 

Konkretne pobude kranjske Z S M S na p o d r o č j u t r žnega 
gospodarstva se bodo predvsem dotikale razbijanja vseh vrst 
monopolov , skrbi , da bi kranjska o b č i n a res postala tu r i s t i čno 
zan imiva skupaj s Preddvorom, Jezerskim, Krvavcem. . . Č lan i 
Z S M S se bodo v osnovi na tem p o d r o č j u zavzemali , za t r ž n o 
gospodarstvo katerega sestavni del je vloga d ržave , k i uvelja
vlja pogoje za razmah podje tn i š tva , skrbi za socialno varnsot 
o g r o ž e n i h in e k o l o š k o ustreznost proizvodnje. 

Tretji sklop predvoli lnega programa je naslovljen na čis to 
okolje. T u bodo startali na zelo visoke kazni za o n e s n a ž e v a l c e 
in stalno kontrolo in objavljanje rezultatov kvalitete vode, zra
ka in zemlje, konkretno pa se mislijo zavzeti za dodaten davek 
za proizvodnjo, k i un iču je okolje, njihovi ljudje bodo proti na-
daljni pozidavi njiv, zavzemali pa se bodo tudi za poseben 
eko lošk i sklad za sanacijo o n e s n a ž e n o s t i in stimulacijo čistejše 
proizvodnje. 

Kranjska Z S M S bo za obč insk i D P Z nastopila s svojimi 
kandidat i , za ostala poslanska mesta pa je že sklenila predvo
l i lno koal ici jo s kranjskim D E M O S - o m . 

V . Bešter 

N o v a j a v n a p o b u d a Z S M S 

Umakniti besedo "socialistična" 
Ljubljana, 19. januarja - Predstavniki Z S M S so tudi uradno za
čeli akcijo zbiranja podpisov za odpravo besede "socialistična" 
iz naziva tako Slovenije kot Jugoslavije. 

Z n a n o je, da je t akšen predlog, k i ga je predsednik Z S M S 
J o ž e Školč naslovil na ustavno komisi jo , le-ta zavrnila in ga 
uvrstila v predlog ustavnih sprememb zgolj kot pobudo. Ven
dar se Z S M S s tem ni dala odgnat i ; tako je z 22. januarjem ste
klo javno zbiranje podpisov pod peticijo, da se iz uradnega na
z iva Slovenije in Jugoslavije čr ta i d e o l o š k a oznaka socialist i
čna , kar po mnenju pobudnikov akcije ne sodi v uradna imena 
d r ž a v e . 

Č l a n i Z S M S bodo v pr ihodnj ih dveh tednih pod to petici
jo zbira l i podpise o b č a n o v in o b č a n k , saj želi jo s tem samo še 
dodatno okrepit i argumente zanjo v ustavni razpravi. O b tem 
spomnimo, da je š tevi lo 30.000 podpisov, k i se ob tem omenja, 
hkrati tudi izpolnitev pogoja za razpis referenduma. 

Pobuda sama, sicer v prostoru Z S M S živi že leto dn i , pr
vič se je n a m r e č pojavila lansko leto 1. februarja, ko je Z S M S v 
Cankarjevem domu organizirala problemsko konferenco pod 
nas lovom, Z a demokraci jo, je povedal č lan predsedstva R K 
Z S M S Gregor G o l o b i c ter dodal , da je bi la potrjena na porto
r o š k e m kongresu, kjer je priš la tudi med k o n č n e sklepe. " N e 
gre zgolj za spremembo imena, p a č pa vsebine," je med dru
gim meni l Slavoj Žižek, k i j e hkrati ošvrkni l tudi Soc ia l i s t i čno 
zvezo Slovenije in Zvezo komunistov Slovenije, češ, če Z S M S -
jevskega predloga ne bosta podpr l i je jasno, da njune prave 
namere niso v skladu z govorjenim. 

Spomnimo , da je pobuda dož ive la potrditev tudi v C a n 
karjevem domu na zadnjem zborovanju č lan ic D E M O S - a in , 
da lahko vsi tisti, ki se z njo strinjate, poš l je te svoje podpise na 
R K Z S M S , Dalmat inova 4, 61000 Ljubljana. 

V. B. 
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Dražgošani so lani urejali cesto na Jelenšče - Med nedavnim obi
skom v krajevni skupnosti Dražgoše v škofjeloški občini so pred
stavniki KS poudarili, da sami takšnega zalogaja, kot je ustavi
tev plazu, ne bodo zmogli, čeprav so si to nalogo zadali za letos 
kot najbolj pomembno. Računajo na širšo akcijo in pomoč. Ni pa 
res, da bi do zdaj križem rok čakali , kaj jim bodo naredili drugi. 
Lani so na primer lastniki gozdnih parcel na vsakih 6 hektarov 
gozda prispevali po en kubični meter lesa in na ta način ter tudi z 
delom uredili dobrih 500 metrov ceste na Jelenšče proti Bičkovi 
skali. Na tej cesti, kjer med letom G G in ostali, prepeljejo po tri 
do štiri tisoč kubičnih metrov lesa, so položili tudi asfalt. Letos 
načrtujejo, da bodo nekatere najbolj kritične odseke prav tako 
uredili, razen tega pa nameravajo razširjati tudi pašnik na Kališ-
miku in obnoviti streho staje, ki je bila nazadnje obnovljena 1956 
leta. Na sliki: urejena cesta na Jelenšče proti Bičkovi skali. - A . 
Ž. 

Delati je treba 
Posvet predsednikov krajevnih skupnosti iz kranjske ob

čine je minuli teden, ko so razpravljali o pripravah na volitve, 
izzvenel z eno samo osnovno ugotovitvijo: v krajevnih skupno
stih je treba delati. Ni težko ugotoviti in se tudi dogovoriti v 
kraju, kaj je tisto, kar ljudje želijo, potrebujejo in kje so pri
pravljeni tudi sami sodelovati z delom, prispevki... Veliko težje 
je, da tisti, ki so jim zaupali, da jih predstavljajo in "vodijo" 
krajevno skupnpost, takšen dogovor potem tudi uresničijo. 
Neredko seje namreč že do zdaj dogajalo, da so bili predsed
niki svetov krajevnih skupnosti oziroma gradbenih odborov (s 
sodelavci v vodstvu) za različne akcije tisti motorji, ki so vse 
skupaj peljali naprej in nazadnje skupaj s krajani začrtano 
akcijo tudi speljali. 

Težko verjamem, da bo jutri drugače. Prepričan sem v 
voljo in pripravljenost ljudi v krajevnih skupnostih, da na tak
šen način ob sodelovanju in pomoči širše skupnosti rešujejo 
probleme in uresničujejo želje tudi v prihodnje. Vodstva pa bo
do še naprej tista, ki si bodo zaupanje na volitvah potrdila le z 
delom ali pa do naslednjih volitev, če že ne celo prej, zapravi
la. Prav gotovo je v tem trenutku še kako potrebna odprtost v 
pripravah na volitve, vendar pa ne bi smeli kar tako mimo iz
kušenj, ki so jih nenazadnje poudarjali tudi na zadnjem po
svetu predsedniki krajevnih skupnopsti. Ena takšnih, v razmi
slek, je prav gotovo tudi ta, da bi bili bodoči predsedniki sve
tov krajevnih skupnpsti mandatarji za sestavo svetov krajev
nih skupnosti in da bi bil predsednik sveta tudi stalni delegat 
v zboru krajevnih skupnosti občinske skupščine... 

A . Žalar 

Letne konference 
Kranj - N a Gorenjskem, kjer je 111 prostovoljnih in 18 in

dustrijskih gasilskih d ruš tev , bodo ta in prihodnji mesec imeli 
letne konference. N a njih bodo povsod pregledali in ocenil i 
delo lanskega leta ter se dogovori l i za letošnje naloge. Izvol i l i 
bodo tudi nova vodstva druš tev . Konference morajo biti kon
č a n e do konca februarja, (ip) 

Ureditev odseka proti Lancovemu - Ureditev ceste oziroma neka
terih kritičnih odsekov na regionalni cesti Radovljica-I ancovo-
Kamna Gorica- Lipnica-Podnart je pravzaprav obveza tega sred
njeročnega programa in sicer še iz začetka tega obdobja, ko so 
bile regionalke še v pristojnosti občinskih skupnosti za ceste. Če
prav je bilo pri prenosu regionalnih cest pod okrilje Skupnosti za 
ceste Slovenije poudarjeno, da bodo imeli tudi v prihodnje pred
nost tisti odseki, kjer bodo s sredstvi sodelovale občinske skup
nosti za ceste, se je v zadnjih letih na regionalkah, posebno na 
Gorenjskem, naredilo malo oziroma veliko manj, kot je bilo na
črtovano na začetku obdobja. Na srečo, zdaj lahko rečemo tudi 
tako, je še zadnji hip pred ukinitvijo občinska komunalno-cestna 
skupnost Radovljica, pospešila tudi s svojim vložkom ureditev 
najbolj kritičnega odseka (zavoja) na cesti Radovljica-Lancovo. 
Čez zimo naj bi se teren utrdil, zatem pa bodo ta odsek dokočno 
uredili. - A . Ž 

ureja ANDREJ ŽALAR 

K r a j e v n a s k u p n o s t B r a t o v S m u k 

Kabelska TV ostaja v programu 
Kranj, 22. januarja - Krajevna skupnost Bratov Smuk je med mestnimi krajevnimi skup
nostmi v kranjski občini sicer najmlajša, ni pa med najmanjšimi. S prebivalci v skoraj 
1100 stanovanjih, v večini v blokih, se uvršča kar med srednje velike krajevne skupnosti, v 
primerjavi z izvenmestnimi pa je celo ena največjih. Že vse od ustanovitve so na sestankih 
vodstev in organizacij v tej krajevni skupnosti na dnevnem redu vprašanja, ki pravzaprav 
pestijo bolj ali manj vse mestne krajevne skupnosti. To so predvsem urejenost okolja, pro
metna varnost, kršitve odloka o javnenm redu in miru, prostorska urejenost in ureditev še 
nepozidanih površin, parkirni prostori... 

Milojko Demšar 

radijskih programov predvsem na internem 
televizijskem kanalu." 

Zamise l o izgradnji t akšnega sistema 
je med krajani takoj zbudi la vel iko zani
manje. Niso b i l i redki, ki so meni l i , da an
keta, za katero se je^odloči l inic ia t ivni od
bor, sploh ni potrebna. 

"Vendar smo v iniciativnem odboru 
vztrajali, da na podlagi ankete in temeljite 
razlage v krajevnem biltenu, ugotovimo, 
kakšen je dejanski interes oziroma pripra
vljenost med krajani za izgradnjo sistema, 
pravi predsednik odbora Daniel Panger-
šič. 

" N a š cilj je b i l , 
da za razl iko od 
drugih, kjer po
dobne sisteme že 
imajo, zgradimo 
zares kvaliteten 
sistem, s katerim 
bomo lahko 
spremljali šest do 
sedem zemeljskih 
T V programov, 
12 satelitskih, 
osem radijskih in 

Tovrstna vprašan ja so lani skušal i spo
razumno rešiti na sestankih s predsedni
kom o b č i n s k e s k u p š č i n e , v D o m p l a n u in 
drugih ustanovah. K a r zadeva D o m plan 
so se predvsem načenja l i vprašan ja glede 
ogrevanja, gospodarjenja z denarjem za 
vzdrževan je stanovanj, okolice in podob
no.. 

" O b tem, da je b i 
lo na n a š e m ob
močju zgrajeno 
pokri to avtobu
sno pos ta ja l i šče 
na cesti Jaka Pla-
stiše, da so bile 
obnovljene zele
nice ozi roma za
sajena nova dre
vesa na njih in da 
smo imeli nekaj 
večjih vzdrževa l 

nih del na objektu krajevne skupnosti , /a 
katerega smo, mimogrede, uredil i tudi 
las tn iš tvo , je bil glavni cilj programa pri
prava na izgradnjo sistema kabelske tele
vizi je," pravi predsednik sveta krajevne 
skupnosti Milojko Demšar. "Razmišlja
nja o izgradnji takšnega sistema so se v naši 
krajevni skupnosti začela že lani, ko smo 
spomladi ustanovili iniciativni odbor. Ta je 
že na samem začetku temeljito preučil teh
nične in organizacijske možnosti za izgrad
njo sistema. Navezali smo stik z izvajalci in 
med drugim, v šoli Matije Čopa, pripravili 
celo praktično predstavitev delovanja takš
nega sistema, pri čemer je bil glavni pouda
rek poleg zemeljskih in satelitskih TV in 

S a m o u p r a v n i h s t a n o v a n j s k i h 

s k u p n o s t i n i v e č 

Drugačna 
vloga zadrug 
Kranj, januarja - Z ukinitvijo samoupravnih stanovanjskih skupnosti in 
prenosom stanovanjskih vprašanj na odbore za stanovanjsko gospodar
stvo in upravne organizacije za družbeni razvoj, je trenutno rešeno le 
vprašanje gradnje solidarnostnih stanovanj. Upravnik Stanovanjske za
druge Kranj, Franci Teran, ocenjuje, da bi poleg individualne "prazni
ne" pri blokovni oziroma etažni gradnji morale "zapolniti" stanovanj
ske zadruge. 

Medtem, ko še vedno č a k a m o na zvezni 
zakon o zadrugah, so se v Sloveniji pred 
novim letom stanovanjske zadruge (23 
največj ih) organizirale v Zvezo stano
vanjskih zadrug. Namen t akšne organi
ziranosti je enotno reševanje ind iv idua l 
ne gradnje v slovenskem prostoru ter 
hkrati vplivanje na snovanje tovrstne re
pub l i ške zakonodaje. 

"Ocenjujemo, da bi zadruge morale 
k o n č n o postati tudi tisto, za kar so se že 
pred leti zavzemale; da bi bile enakopra
vno u d e l e ž e n e tudi pri projektiranju, 

gradnji in nenazadnje tudi kreditiranju. To v tem trenutku velja 
še to l iko bolj , ker delovne organizacije v dosedanjem razreševa
nju stanovanjskih vprašn j niso imele t akšnega odnosa do tega 
vprašan ja , kot smo ga marsikdaj želeli . Z drugimi besedami naj 
r ečem, da bi stanovanjske zadruge, če bi bile vk l jučene v gradnjo 
e tažn ih ( las tn i šk ih) stanovanj, bi prav gotovo odgovorno in krea
tivno sodelovale tudi pri projektiranju," pravi Franci Teran. 

Stanovanjske zadruge sicer že do sedaj niso bile zgolj in 
predvsem trgovina z gradbenimi materiali . V prihodnje pa se bo 
njihova vloga na tem p o d r o č j u , kot kaže , še hitreje spreminjala. 
V kranjski Stanovanjski zadrugi so že uvedli nekatere zanimive 
novosti . Najprej so sklenil i sporazum o o b r o č n e m p lačevan ju s 
kranjskim Merkur jem. Merkur ju , k i j e prva tovrstna hiša, ki seje 
od loč i l a za d r u g a č n o sodelovanje s stanovanjsko zadrugo, pa že 
sledijo tudi drugi . 

"Novost je, da zadružnik lahko poslej prvi obrok plača šele 
15. dan po podpisu dobavnice. Tudi zadruga ne zahteva plačila vna
prej, kar velja tudi za izdajo naročilnic. Velja pravilo oziroma do
govor (s podpisom izjave), da bo zadružnik poravnal obveznosti v 
rokih, ki jih daje dobavitelj materiala." 

To pa ni edina novost pri kranjski Stanovanjski zadrugi (ob 
spreminjanju vloge pa lahko p r i č a k u j e m o tovrstne novosti tudi v 
drugih stanovanjskih zadrugah v Sloveniji) . Ob tem, da smo pr
vič pr iča o b r o č n e m u p lačevan ju r ačunov za material, ki je op roš 
čen prometnega davka, kranjska stanovanjska zadruga uvaja tudi 
dogovor o naroč i ln ic i po telefonu, ki jo zad ružn ik potem vzame 
v tajništvu ali pa mu jo na njegovo odgovornost pošl je jo celo po 
pošt i . Pr i lagodi l i so tudi delovni čas in sicer v Kranju vsak dan 
od 7. do 13. in ob sredah še od 14. do 18. ure, v Tržiču pa ob tor
kih od 7. do K), in ob čet r tk ih od 10. do 15. ure. V Tržiču ima za
druga zdaj prostore v Cankarjevi ul ic i I (nebo t i čn ik - prostori b i 
vše samoupravne stanovanjske skupnosti). 

A . Zalar 

Daniel Pangeršič 
z dvema internima T V kanaloma. V tako 
z g o š č e n e m naselju bi bi la izgradnja siste
ma v tako imenovani " z r a č n i " izvedbi ne
m o g o č a in smo se zato odloči l i za zemelj
sko. To pa celoten projekt ob večji kako
vosti seveda tudi p o d r a ž i . Vendar smo 
ocenjevali, da se akcije lot imo, če se bo 
zanjo od loč i lo 70 odstotkov vseh gospo
dinjstev oziroma lastnikov in uporabnikov 
stanovanj v krajevni skupnosti ." 

Anketa pa je pokazala , da se za izgrad
njo t a k š n e g a sistema, kjer naj bi vsakdo 
prispeval znesek v vrednosti najmanj 300 
n e m š k i h mark, zavzema le dobr ih 43 od
stotkov vseh v p r a š a n i h . Res je, kot pravi 
predsednik sveta krajevne skupnosti , da j e 
bil takrat, ko so anketirali krajane, najbolj 
peklenski čas tega stoletja, saj je bi la infla
cija novembra in decembra najhujša , ven
dar se potem od prvotne zamisl i za izgrad
njo sistema po projektu, da ga zgradijo 
krajani sami, odstopi l i . 

"Vsa stvar je zdaj 
trenutno v neke 
vrste mirovanju, 
vendar iniciativni 
odbor deluje še 
naprej," je pove
dala tajnica kraje
vne skupnosti Ti l -
ka Kleč-Laz-
nik."V programu 
krajevne skupno
sti se izgradnji si
stema K RS (ka

belsko razvodni sistem) nismo odrekli. Zdaj 
odbor išče interesente, ki bi takšen, kvalite
ten, sistem zgradili kot sovlagatelji in bi 
krajani po izgrandji zanj plačevali najemni
no. Projekt je zastavljen tako, da bi vsak 
imetnik priključka v stanovanju na začetku 
plačal znesek v vrednosti okrog 150 nem
ških mark, potem pa vsak mesec najemnino 
v vrednosti 7 do 10 nemških mark." 

Pravijo, da imajo med izvajalci tudi že 
tovrstne ponudnike in da bodo stvari več 
ali manj jasne že konec prihodnjega mese
ca. Razumevanje za t a k š n o rešitev imajo 
tudi v D o m p l a n u in tudi glede soglasij za 
lokacijsko in gradbeno dovoljenje za zdaj 
ni težav. Skratka, kabelska TV ostaja tudi 
letos v programu krajevne skupnosti kot 
ena n a j p o m e m b n e j š i h nalog. Č e pa j i m bo 
uresnič i tev projekta na t akšen nač in uspe
la, bodo prvi v Slovenij i . . . 

A . Žalar 

Tilka Kleč-Laznik 

Franci Teran 

S p e c i a l i z i r a n e e n o t e C Z 

Rajko Simič, predsednik občin
skega štaba C Z 

Kranjski "vzorec" za zgled 
Kranj, januarja - Pri občinskem štabu civilne zaščite Kranj de
luje pet specializiranih enot. Izoblikovale so se pri posameznih 
društvih in so, kar zadeva usposobljenost in organiziranost, 
poznane ne le v občini in na Gorenjskem marveč nekatere celo 
po vsej državi. 

Za kakovostno in stroko
vno delovanje special izi
ranih enot o b č i n s k e g a 
š taba za c iv i lno zašči to 
o b č i n e Kranj so lani pod
pisali v občini poseben 
samoupravni sporazum, 
ki ureja vzgojo podmlad
ka in usposabljanje ter 
seveda tudi p o m o č oziro
ma sofinanciranje. Enote 
n a m r e č delujejo v okviru 
posameznih d ruš tev kot 
so na primer D r u š t v o za 
raziskavo j am. Zveza ta
bornikov o b č i n e Kran j , 
K i n o l o š k o d r u š t v o N a 
klo, D ruš tvo za podvod

ne dejavnosti in Gorska r e ševa lna s lužba . 
"Ko smo na posvetu pred dnevi pregledali delo in progra

me za letos, so tako vodje enot kot predsedniki društev ugota
vljali, da je kranjski "vzorec" tovrstne organiziranosti, sodelo
vanja in finančne ter materialne podpore, ki jo za pripravlje
nost in usposobljenost posameznih enot daje sekretariat za 
ljudsko obrambo občine Kranj, lahko za zgled tudi drugim v 
Sloveniji," pravi predsednik o b č i n s k e g a š taba za C Z Rajko 
Simič. "Imamo namreč specializirano enoto za reševanje izpod 
ruševin, ekipo, ki lahko postavi tako imenovani intervencijski 
tabor za najmanj 500 ljudi, enoto reševalnih psov za iskanje v 
ruševinah in v naravi, ekipo za reševanje iz vode in strokovno 
kvalitetno in usposobljeno ekipo za reševanje v gorah." 

Seveda te enote, usposobljene za p o m o č in reševanje ob 
razl ičnih nes rečah , niso nastale čez noč . Ob skrbnem izboru 
in usposabljanju najboljš ih v posameznih d ruš tv ih , kjer so 
člani teh enot, je bila pomembna prav gotovo f inančna in 

materialna p o m o č sekretariata za ljudsko obrambo. Ob tem 
pa v o b č i n s k e m š tabu za C Z ugotavljajo, da se t akšna po
m o č in sodelovanje lahko hitro obrestujeta. Č e reš imo samo 
eno življenje, denarja ni š k o d a , pravijo. In ob zadnji akciji 
reševanja na K a n i n u so bi l i nosi lci tudi predstavniki kranj
ske enote pod vodstvom Igorja Po točn ika . Prav tako poznan 
je tudi Zvone K o r e n č a n , ki je jamar, tabornik in gorski reše
valec hkrati . Zan imivo pa je, da so člani teh special iziranih 
enot pravi loma obrtniki za viš inska dela. 

N a posvetu pred dnevi so se dogovor i l i , da bodo letos 
za specializirane enote ozi roma druš tva , namenil i v Kranju 
900 t isoč konvert ibi lnih dinarjev. Poleg f i nančne bodo po
skrbeli tudi materialno p o m o č . Sicer pa svet za ljudsko 
obrambo o b č i n e Kranj podobno podpira tudi A L C Lesce, 
golobarje, lokostrelce, strelce... 

A . Žalar 
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Alžirski plin prihodnje leto tudi pri nas 
Brdo pri Kranju, 22. januarja - Predstavniki Petrola in italijanske družbe S N A M so podpisali dolgo
ročno pogodbo o transportiranju zemeljskega plina iz Alžirije preko Tunizije in Italije v Slovenijo. V 
Alžiru pa so z alžirsko družbo Sonatrach, 14. januarja letos, podpisali pogodbo o dolgoročnem naku
pu zemeljskega plina. Uresničena je torej dveletna želja Slovenije, da bi zemeljski plin, ki postaja pri 
nas vse pomembnejši energent, dobivali iz dveh virov. Sovjetskemu zemeljskemu plinu se bo torej pri
hodnje leto pridružil še alžirski. 

Pogodbe so podpisane in 
Slovenija bo konec prihodnje
ga leta dobi la prve kol ič ine al
ž i rskega pl ina . O d zače tn ih 150 
mil i jonov prostorninskih me
trov se bodo v šes tem letu do
bave p o v e č a l e na 600 mil i jonov 
prostorninskih metrov letno, 
pogodbe pa so podpisane vse 
do septembra leta 2007. Za za
četek dobav bo n a m r e č potreb
no zgraditi povezavo italijan
skega in slovenskega p l inovod
nega sistema. Italijanski tran
sporter mora zgraditi povezo
valni p l inovod od Palmanove 
do Vrtojbe pri N o v i G o r i c i , z 
meri lno postajo, kjer bomo 
prevzemali p l in . N a naši strani 
pa je potrebno zgraditi p r ib l i 
ž n o 6 ki lometrov p l inovoda od 
italijanske merilne postaje do 
Š e m p e t r a pri N o v i G o r i c i , kjer 
bo navezan na obstoječi slo
venski p l inovodn i sistem. 

Zemeljski plin ima v indu
striji že 47 odstotni delež 

Z zemeljskim p l inom je Pe-
trolova delovna organizacija 
pr iče la porabnike oskrbovali z 
zemeljskim p l inom leta 1978. 
Danes je na slovenski p l ino
vodni sistem, ki obsega 785 k i 
lometrov p l inovodov, prikl ju
čen ih 124 porabnikov, ki letno 
Porabijo skoraj mili jardo pro
storninskih metrov pl ina. V po
rabi primarne energije ima v 
Sloveniji zemeljski p l in 13 od
stotni delež, vendar pa ima za
radi bistveno manjš ih transfor
macijskih in transportnih izgub 
v primerjavi z drugimi gorivi 
dosti večji de lež v končn i pora
bi energije, to je energiji na 
pragu porabnikov. V slovenski 
industriji ima s 47 odstotnim 
de l ežem med fosi ln imi gorivi 
že vodi lno mesto; tudi veliko 
gorenjskih tovarn že uporablja 
zemeljski p l in . 

Alžirski plin bo v Slovenijo prihajal po 2.100 kilometrov dolgem 
plinovodu od alžirskega mesta Qued Saf Saf do italijanske Palma
nove, od koder bodo morali do Nove Gorice zgraditi še povezoval -
ni plinovod. 

Prav to l ikšna odvisnost slo
venske industrije od zemeljske
ga p l ina , tudi zaradi t e h n i č n e 
zanesljivosti oskrbe narekuje 
s t r a t e ško od loč i t ev o dveh do
baviteljih in dveh smereh tran
sporta zemeljskega pl ina. 

Kranj, 18. januarja - V Merkurjevi prodajalni Instalater, kjer pro
dajajo vodoinštalacijski material, prodajalci od 8. januarja posluje
jo s pomočjo računalnikov, kakor je povedala Anica Prelih, pomo
čnica direktorja Merkurjeve Maloprodaje. Letos jih bodo skušali 
namestiti še v šest prodajalen, kasneje pa še v preostale, (vseh skupaj 
imajo 32). V Inštaleterju so lani uvedli samopostrežni način proda
je, s pomočjo računalnikov pa je tudi delo pri blagajni bistveno hi
trejše. Računalniki omogočajo tudi hiter prikaz tehničnih podatkov 
posameznih artiklov, prodajalci pa imajo tekoče podatke o zalo
gah, njihovem obračanju, kar je seveda pomembno za dobro založe 
nost prodajalne in za dobro gospodarjenje, kar je pri več kot 1500 
izdelkih sicer težko uresničljivo. Strojno opremo sestavljajo raču
nalniki, termični tiskalniki in optični čitalci, programsko opremo 
pa so pripravili s pomočjo Metalkinega Inženiringa, saj so morali 
upoštevati določene posebnosti prodaje tehničnega blaga, med dru
gim tudi kataloško prodajo. Vsak izdelek je označen z interno črt
no kodo, ki je seveda prilagojena evropskemu standardu, na izdelke 
Pa jo morajo lepiti sami, ker črtne kode pri nas uporabljata šele 
dva izdelovalca, mariborska Livarna in Kovinoplastika Lož. Morda 
jih bo kmalu več. Računalniška podpora poslovanja v Merkurjevi 
prodajalni je celovita, saj ne obsega le odčitavanja cen s pomočjo 
računalnika in izstavitve računa pri blagajni, temveč celotno poslo
vanje z vodenjem poslovnih knjig vred in kasneje se nameravajo 
vključiti tudi v računalniški sistem Merkurjeve Veleprodaje, saj iz 
njenih skladišč prodajalne dobivajo približno 80 odstotkov blaga. 

M . V. 
Foto: G. Šinik 

2.100 kilometrov dolga plino
vodna povezava 

Sovjetski p l in prihaja k nam 
preko Č e h o s l o v a š k e in Avstrije 
in v Slovenijo vstopa na Štajer
skem pri Šenti l ju. Alžirski p l in 
pa bo prihajal z druge strani; 
italijansko mejo bo prečka l pri 
N o v i G o r i c i . Njegova pot iz 
Alžiri jo v Slovenijo pa bo seve
da dolga, Petrol je moral skle
niti tri ločene pogodbe o tran
sportu a lž i r skega pl ina iz 2.100 
kilometrov oddaljenega mesta 
Qued el Saf Saf na alž i rsko- tu-
nizi jski meji : s tunizijsko firmo 
Trans Tunis ian Pipeline C o m -
pany za transport preko T u n i 
zije, s firmo Trans Mediterra-
nean Pipeline Companv za 
transport pod Sredozemskim 
morjem in z italijansko firmo 
S N A M za transport preko Ita
lije. Slednja je to l iko bolj po
membna, ker gre tudi za dogo
vor o izgradnji povezave med 
itali janskim in naš im pl inovod
nim sistemom. 

Alžirija je za Sovjetsko zvezo 
in Nizozemsko največji izvoz
nik zemeljskega pl ina , k i priha
j a iz gigantskih p l inskih polj 
Hassi R ' M e l v p u š č a v s k e m pre
delu Alžirije. Alžirska firma 
Sonatrach nam bo zemeljski 
p l in predajala na a lž i rsko- tur -
nizjski meji, preko Tunizi je . 
P l inovod v dolžini 370 kilome
trov poteka do mesta C a p Bo
na, kjer prehaja v Sredozemsko 
morje. Pinovod po morskem 
dnu p rečka Sicil jsko o ž i n o v 
dolž in i 155 kilometrov do me
sta Mazaro del Va l lo , nato po
teka preko Sicili je in Mesinske-
ga kanala po vsej Italiji do Pal
manove, k i je 30 kilometrov 
oddaljena od Gor ice , od tam 
pa je p l inovod zgrajen proti Tr
stu in nanj bo pr ik l jučen odcep 
za Slovenijo. 

Tehnično najboj zahteven Je 
seveda plinovod pod morjem 

Transport pl ina od Alžirije 
do Slovenije bo o m o g o č a l o 

osem kompresorskih postaj, ki 
so razporejene vzdolž 2.100 k i 
lometrov dolgega p l inovoda. 
T e h n č n o najbolj zahtevana je 
bi la seveda njegova izgradnja 
pod Sredozemskim morjem. 
Italijanska firma S N A M je že 
leta 1974 zgradila p l inovod 
premera 250 milimetrov po 
morskem dnu v Mesinskem ka
nalu, rezultati so b i l i dobr i in 
leta 1981 so zgradil i tri p l ino
vode premera 500 mil imetrov 
pod morjem Siciljske ož ine . Po 
njih že več let u s p e š n o tran-
sportirajo v Italijo skoraj 12 
mil i jard prostorninskih metrov 
a lž i r skega pl ina letno. 

Gradnja p l inavoda pod mor
jem, ki je g loboko tudi 610 me
trov je bi la seveda t e h n i č n o ze
lo zahteven projekt, k i se je do
slej izkazal kot u s p e š e n in va
ren nač in transporta p l ina . V 
prihodnj ih letih nameravajo 
zgraditi še četrti p l inovod pod 
morjem Siciljske ož ine , saj ra
č u n a j o na še večje dobave al
ži rske pl ina v Evropo. 

Č e p r a v je Petrol podpisal 
transportne pogodbe s tremi 
firmami, pa transportna pove
zava mem Alžiri jo in Slovenijo 
predstavlja enoten sistem, ki ga 
upravljajo z enega mesta. Iz d i -
speče r skega centra v M i l a n u ga 
upravlja italijanska firma 
S N A M , ki s p o m o č j o teleinfor-
macijskega sistema nadzira do
gajanje na pomembnih t o č k a h 
p l inovoda in izvaja potrebne 
t e h n i č n e ukrepe. 

Alžirski plin bo omogočil 
večjo porabo v Široki potroš
nji 

Vel iko manjša kot v industri
j i je pri nas poraba zemeljskega 
pl ina v široki po t rošn j i . Doslej 
je niso spodbujali , saj od po
t rošn ikov ni m o č p r i čakova t i , 
da bodo imeli v primeru reduk
cije v vsakem trenutku na raz
polago nadomestno gorivo, kar 
zahtevajo od tovarn. D v a vira 
in dve smeri preskrbe s p l inom 
bosta o m o g o č i l a p o s p e š e v a n j e 
porabe pl ina v široki po t rošn j i , 
razmišl ja jo pa tudi o vkl jučeva
nju p l ina v proizvodnjo elektri
ke. 

V široki po t rošn jo o m o g o č a 
zemeljski p l in zaradi uč inkovi 
te regulacije in p o s a m i č n e g a 
merjenja najbolj racionalno 
porabo energije. Ve l iko pa si 
obetajo tudi od tako imenova
ne kogeneracije - uporabe p l i 
na za s o č a s n o proizvdonjo 
e lek t r i čne energije in toplote v 
industriji in v mestnih toplar
nah. K o m b i n i r a n i p l insko par
ni ciklus vse bolj uporabljajo v 
razvitem svetu tudi v javnih 
elektrarnah, saj imajo plinske 
turbine visoke izkoristke, obra
tovanje pa je zanesljivo in pri
lagodlj ivo. 

Zemeljski plin je ekološko 
prijazen 

S prikl juči tvi jo na alžirski 
p l in in z dograditvijo sloven
skega p l inovoda , ki ga moral i 
razširit i na Dolenjsko in v Po-
savje, se bo poraba zemeljske
ga pl ina pri nas p o v e č a l a . Leta 
2000 naj bi ga porabi l i od 1,4 
do 1,8 mil i jard prostorninskih 
metrov. 

S tem bi seveda prispevali k 
čis te jšemu okol ju , saj je p l in 
e k o l o š k o prijazen energent. Ne 
vsebuje n a m r e č žvep la , zato ob 
izgorevanju ne tvori strupene
ga žvep lovega dioksida , ki nam 
vse bolj , zlasti v meglenih 
dneh, greni življenje. Pri izgo
revanju tvori tudi od 50 do 70 
odstotkov manj ogljikovega d i 
oksida kot premog ali mazut. 
N e vsebuje n a d l e ž n e g a pepela, 
transport po vkopanih pl inovo
dih prav tako ne obremenjuje 
okolja . 

Zarad i eko lošk ih prednosti v 
svetu vse bolj izpodriva uprabo 
pemoga in mazuta tudi pri pro
izvodnji elektrike. 

M . Volčjak 

Bo vlada 
popustila 
Plače so nam realno padle, o tem ni več dvoma, zvezna vlada pa ni
ma posluha za radikalne popravke, popustiti utegne le za nekaj 
drobtinic. 

Ekonomski velemojster Jeffrev Sachs se je pred dnevi spet 
mudil v Beogradu, natresel je nekaj pohval, kako pridno zdaj Ju
goslovani prodajamo marke in kupujemo dinarje, kar je narav
nost čudežno. Hkrati je seveda zabičal Anteju Markoviču. da vla
da nikakor ne sme popustiti pred pritiski za povišanje plač, saj se 
bo sicer inflacija spet povečala in pogreznili se bomo v še večjo 
revščino. 

Pritiski bodo seveda imeli, bolje rečeno že imajo, različne 
oblike, od štrajkov in protestnih pisem do zahtev po uradnih po
teh, pri čemer seveda ne bo manjkalo agrumentov, da zamrznitev 
plač ne spodbuja boljšega dela, kar je seveda res, toda žal je res 
tudi. da ekonomska stabilizacija zahteva žrtve, soglasje, da nam 
bo šlo nekaj časa slabše, da bi bilo potem boljše. 

Koliko upanja imate, sami najbolje veste. Kolikšna je že bila 
žrtev, smo skušali izvrtati na petkovi časnikarski konferenci s 
predstavniki republiškega komiteja za delo, kjer je beseda seveda 
tekla o plačah. Žrtev pa se seveda pretaka tudi po drugih denar
nih kanalih, ki so bolj skrivnostni, in jih tudi posredno občutimo. 

Poglejmo torej številke. Zamrznjene so bile novemberske 
plače, ki so nam jih izplačali decembra, slovensko povprečje je 
znašalo 31 milijonov dinarjev, danes rečemo 3.100 dinarjev. Po 
uradni statistiki so bile za 1,3 odstotka manjše od oktobrskih, če 
upoštevamo decemberske cene, ko smo novemberski zaslužek po
rabili, so bile dejansko nižje za 10 odstotkov. Za desetino so bile 
torej manjše že v trenutku, ko so nam jih zamrznili. 

Povprečna slovenska decemberska plača, ki so nam jo izpla-. 
čali v »konvertibilnem januarju«, pa je znašala 3.600 dinarjev 
(3.500 dinarjev v gospodarstvu, 4.500 v negospodarstvu). Po 
uradni statistiki je bila tam, kjer so ob zamrznitvi priznali 20 od
stotno povišanje (v Sloveniji 70 odstotkom zaposlenih), nižja za 4 
odstotke, kjer jim tega niso priznali, pa so padle za 20 odstotkov. 
Če upoštevamo, da smo decemberski zaslužek porabili januarja, 
ko so vsaj v začetku cene še rasle in prve ocene pravijo, da bo inf
lacija 25 odstotna, so plače v kolektivih, ki so dobili pravico do 20 
odstotnega pribitka, znižale za 24 odstotkov, kjer tega niso smeli 
dodati, pa so se jim plače znižale za 37 odstotkov. 

Znotraj tega povprečja so seveda razlike, kjer so do 15. de
cembra pohiteli in za vsak primer izplačali še nekaj, so si seveda 
napravili boljšo novembersko izhodišče, kjer tega niso in so no
vembra varčevali ali niso mogli dobiti denarja za plače, so še na 
slabšem in nemara so jim res že padle za polovico. Prav nič jim 
seveda ne pomaga jadikovanje, da je to krivično, navsezadnje je 
vsaka zamrznitev krivična, narava administrativnih ukrepov je 
pač takšna. 

Zvezna vlada je ob zamrznitvi plač sicer obljubila, da bo ko
nec januarja pregledala, kakšni so učinki, vendar je težko verjeti, 
da bo popustila, verjetno se je zavarovala tudi s Sachsovim nasve
tom, da bi to porušilo celoten program. Tudi iz besed predstavni
kov republiškega komiteja za delo, ki so bili minuli torek na se
stanku v Beogradu, je bilo moč razbrati, da veliko niso iztržili, saj 
je zvezni minister za delo, verjetno po posvetu z Markovičem, pri
šel na sejo s stališčem, da ne bo nikakršnega popuščanja. Posluh 
je imel le za praktične težave pri novem zaposlovanju, delu pod 
posebnimi pogoji, prav nič pa za slovenski predlog, s podobnim pa 
so prišli tudi bosansko-hercegovski predstavniki, češ da naj bi bile 
plače zamrznjene šele s 1. januarjem. Priznali naj bi 90 odstotkov 
decemberske inflacije, kar bi pomenilo 52 odstotno povečanje 
plač, nato pa bi jih v letošnjem prvem polletju povečevali glede na 
gibanje tečaja nemške marke na dan izplačila. 

Za tako radikalno zahtevo zvezni minister za delo nikakor 
ni imel posluha, nemara pa je po pod njenim vtisom obljubil ne
kaj drobtinic. Tistim, ki so decembra po (starem) zakonu o finan
čnem poslovanju napravili periodični obračun in nekaj izplačali 
še po 15. decembru, naj bi jim s premaknitvijo zamrznitve datu
ma na 27. december le še nekaj priznali (v Sloveniji se bo denimo 
nanašala le na 8 odstotkov zaposlenih). Veliki sistemi (železnica, 
elektrogospodarstvo itd.), pa bi plače lahko uravnavali na celotni 
ravni in ne po posameznih podjetjih. 

Za konec torej lahko le zavzdihnemo, "ceho" že plačujemo, 
da je le ne bi zaman. 

M . Volčjak 

I Z G O S P O D A R S K E G A S V E T A 

Vse manj možnosti za zaposlovanje mladih 
V Kran ju imajo mladi vse manj možnos t i za zaposlitev. 

Prostih de lovnih mest je vse manj in vel iko mladih , k i bodo le
tos prišli iz šol, verjetno ne bo dob i lo dela. Ocenjujejo, da bo 
letos šole k o n č a l o oko l i 1.200 mlad ih , od teh 250 na visokih in 
višjih šo l ah , 360 na srednjih, 280 na pok l i cn ih šo lah . 

V kranjskem gospodarstvu n a m r e č vse bolj naravnost po
vedo, da imajo delavcev p reveč , več ina podjetij te probleme 
razrešu je tako, da naravnega odl iva ne n a d o m e š č a j o z novimi 
delavci , t e m v e č prerazporedijo svoje. Ponekod pa tudi to ne 
z a d o š č a več in že pripravljajo poimenske spiske o d v e č n i h de
lavcev. T u d i obr tn ik i imajo težave . M n o g i pravijo, da j i m pri
manjkuje dela. N o v i h zasebnih podjetij je v Kranju sorazmer
no ve l iko , vendar večjih možnos t i za zaposlovanje ne odpirajo. 

Pr i skupnosti za zaposlovanje ocenjujejo, da bo letos v 
kranjski obč in i morda na voljo p r ib l i žno 300 de lovnih mest, 
kar bi pomeni lo p o l o v i č n o nadomestitev naravnega odl iva , 
vendar pa je t a k š n a ocena o tp imi s t i čna . Seveda pa to še zda leč 
ne bo z a d o š č a l o , niti za mlade, ki bodo prišli iz šol kaj šele za 
vse, k i so že zdaj brez dela. N a kranjskem spisku brezposelnih 
je p r ib l i žno t isoč l judi , zato ocenjujejo, da se bo letos brezspo-
selnost od lanskih 2,5 poveča l a na 6 odstotkov, kar pomeni , da 
bo brez dela p r ib l i žno dva t isoč l judi . 
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NEKAJ IZ 
ODPRTIH 
STRANI O PO
VOJNEM KME
TIJSTVU 

V stoti številki Gorenjskega 
glasa, na strani »Prejeli smo«, 
se je Stane Rakovec iz Slapa, 
Tržič, očetovsko modro in kar se 
da iz njegovega pretehtanega pi
sanja sklepati, tudi spominsko 
bogato, lotil kar nas vseh. Tu 
mislim novinarjev in kmetov, da 
kmetov, ker ima ravno ta poza-
bljivi del našega predalpskega 
življa v slabi luči čase od 45 leta 
naprej vse do danes, ne pomisli 
pa na medvojne čase, ko so, po 
Rakovčevem, posestva začela 
propadati. Sedaj pa Rakovec na
vaja, da je »takšen proces zau
stavila vojna, po njej pa neustre
zna kmetijska politika«. Kdo to 
razume! Iz bogate zakladnice 
Rakovčevih spominov je razvid
no, da se po razsulu KDZ. naše 
vodstvo v kmetovo privatno last
nino ni več vtikalo. Kam bomo 
potem uvrstili na tisoče hektar
jev obdelovalne zemlje, ki se je v 
glavnem potrebovala za ustana
vljanje družbenih posestev 
/farm/. Od kod je bila prinese
na, ali pripeljana zemlja za dr
žavno posestvo farmo/, če je za 
osnovo imelo 50 ha tako in dru
gače pridobljene obdelovalne 
zemlje, sedaj pa gospodari na 
450 ha! Zanimivo vprašanje, ali 
ne.' Tako so ustanavljali 
»Agroemono«, KZK, itd. 

Rakovec se čudi in vprašuje, 
zakaj se nekateri tako radi spo
minjajo prav teh časov in ne po
sežejo bolj v preteklost! Ali naj bi 
pisali o Mariji Tereziji in kmečki 
odvezi pa kaj, ko je vse to že da
vno in to popolno napisano. To 
pa, kar je za našo generacijo 
prezentno in še ne zadosti (v ne
katerih primerih pa celo nič) ra
ziskano, naj dobi svoje mesto v 
naših publikacijah. Motijo se ti
sti, ki mislijo, da gre v pozabo od 
oblasti prepovedano pisanje. Saj 
so nas od vzhodnega bloka, ka
mor so nas naši udbovci usmer
jali, že vsi prehiteli, kaj če nas 
bodo še celo Albanci? 

Tudi za Omana, predsednika 
SKZ, ima Rakovec pouk - moti
jo ga Omanove besede, »da se 

kmetje ne morejo odpovedati 
lastništvu nad posestvom«. Ra-
kovčev pouk je, da se bo temu 
končno le morala odpovedati ve
čina sedanjih posestnikov, ker 
jih bo v to prisilil razvoj« . Ali je 
Rakovec imel kaj v mislih ? Pred
log za začetek postopka spre
membe ustave SFRJ in to: VI. 
predlog —- »Kmetom je zajam
čena lastninska pravica na kme
tijskem in gozdnem zemljišču.« 
In to z obrazložitvijo, da se s 
tem predlogom odpravlja zemlji
ški maksimum. Tisti pa, ki mu je 
količkaj znana konfiguracija 
kmetijskih obdelovalnih površin 
v naši »Slovenski državi«, bo tu
di vedel, da bodo vse te krpice in 
rebraste vzpetine, ter pogosto tu
di globače. čakale samo na niko
gar drugega kot na tega. čigar 
roke sojo rakljale in gnojile. Vse 
do pomnjenja do današnjih, še 
vedno voljnih, in pridnih potom
cev, ki jim recimo kar »Veneti«. 

Kar pa zadeva tega našega 
»Abderita«, pardon Rakovca, bi 
bilo potrebno, da bi se oglasil pri 
sosedih našega »mondenega« 
Brda, zares knežjega, in povpra
šal kako je bilo, ko so menda poi 
nujali zemljo Brdskim mogočne
žem. To bi bil volilni golaž za 
tov. Rakovca! 
France Logar iz Lokarjev pri 

Vodicah 

ZA DOSTOJNO 
STAROST 

V dnevih hude socialne krize, 
ki nam trka na vrata, se mi za
stavlja vprašanje: »Ali je nor
malno ali skrajno sramotno, da 
si upokojenec s povprečno pokoj
nino ne more sam plačati oskrb
nine v domu upokojencev?« Ob 
Novem letu sem v domu starej
ših občanov obiskala mojo učite
ljico iz osnovne šole. Poleg 
osamljenosti jo v domu, kije res
nici na ljubo skrbno urejen, pri
zadet predvsem njen ponos. Čuti 
se ponižano, ker ji mora družbe
na skupnost plačetavi 4/5 oskr-
bovalnine v domu, kajti ta znaša 
za mesec jaunuar že 3 stare mili
jarde. Vsota se mi je zdela tako 
ogromna, da sem ob izhodu pri 
receptorju še nekrat preverila vi
šino oskrbovalnine za en mesec 
v dvoposteljni sobi brez posebne 
nege in brez dietne prehrane; 
številka je bila ista. Receptor je 
pripomnil le še to, da v njihovem 
domu ne obstaja upokojenec, ki 

Iskra 
I S K R A K I B E R N E T I K A K R A N J 

D R U Ž B E N A , Z A S E B N A I N M E Š A N A P O D J E T J A T E R 
O B R T N I K I ! 

V najem dajemo 

P O S L O V N E P R O S T O R E 
v objektu Kranj , P lanina 2. 

Prostori so primerni za razvojno, m o n t a ž n o in servisno de
javnost, p i s a rn i ško poslovanje, sk lad i ščen je ipd . 
Na jemnikom nudimo p o m o č pri ustanavljanju podjetij, vo
denju poslovnih knjig, laboratorijskih in orodjarskih storit
vah ter vzdrževan ju . 
Prostori so ogrevani in čiščeni . Zagotovljen je telefon in te-
faks ter stalna vratarska s lužba . 
Informacije daje Investicijska s lužba Iskre Kibernet ike 
Kran j , tel. 22-564 

bi s svojo pokojnino lahko v celo
ti kril stroške oskrbovalnine. To
rej, to ni več dom upokojencev, 
temveč dom socilanih podpiran-
cev. So si naši upokojenci res za
služili to? Večina jih je trdo in 
pošteno delala celo življenje. 
Grehi zavoženih investicij in na
pačnih političnih odločitev jih ne 
bremenijo. 

Pošteno bi bilo. da se javno 
objavi podatek o procentu stano
vanjskih upokojencev, ki si lahko 
sami, s svojo pokojnino, plačajo 
oskrbovalnino v domu. Pristojni 
naj izračunajo povprečne mese
čne življenjske stroške za starej
še občane — upokojenca (zdra
vega, ki sam skrbi zase) in se 
ugotovi, koliko upokojencev živi 
pod življenjskim minimumom. 
Na žalost sama ne poznam niti 
enega, ki bi imel pokojnino večjo 
od 3 milijard, razen nam vsem 
znanih »zaslužnih« tovarišev, ki 
se občasno pojavljajo na TV 
ekranih. Poznam pa veliko ta
kih, ki jim, ko plačajo vse stro
ške, ne ostane nič. Upokokojeni 
medicinski sestri s 750 milijoni 
pokojnine, ki ima lastniško eno-
sobno stanovanje, po poravnavi 
stroškov (kurjava, komunala, 
prispevek etažnega lastnika, te
lefon) ostane samo 125 milijo
nov ali po novem dinarjev, kar je 
za 11 l alpskega mleka ali 18 kg 
črnega kruha. Neki moji znanki, 
upokojeni tekstilni delavki s 620 
dinarji pokojnine, ki živi v druž
benem enosobnem stanovanju in 
ima še televizijo in radio, pa ob 
plačilu teh stroškov, ki znašajo 
707 dinarjev, enostavno pri
manjkuje pe 87 din. 

, Bojim se, da je večina naših 
upokojencev, razen politične eli-

CENJENE GOSTE OB
VEŠČAMO, DA BO PI
CERIJA V MAVČIČAH 
ZAPRTA OD PONE
DELJKA, 
2 1 . 1 . D O S O B O T E , 
2 7 . 1 . 
S E PRIPOROČAMO! 

te, ki si je z minulim delom pri
dobila dostojne pokojnine, z veli
kimi koraki vstopila skozi vrata 
revščine. 

Sama še ne razmišljam o viši
ni moje učiteljske pokojnine, saj 
bi bila to samo še dodatna ne-
smislena obremenitev, ki bi mi 
še dodatno zmanjšala voljo do 
dela. Vse bolj pogosto pa se spo
minjam besed naključnega 
znanca, ki je dejal, da naj bi 
upokojeni politiki delili usodo s 
svojimi kolegi: torej naj upokoje
ni politiki, če so bili tekstilni de
lavci, dobijo pokojnine tekstil
cev, upokojeni politiki z izobraz
bo učiteljev, pa učiteljske pokoj
nine. Njihovo minulo delo se ka
že tudi v skrajno bednem položa
ju naših upokojencev. Z vso go
tovostjo lahko trdim, da si niti 
takih pokojnin ne zaslužijo. 

Aleksandra Pretnar 
Škofja L o k a 

ZADRUŽNA 
HRANILNO KRfiDITNA SLUŽBA, o.sub.o. 
SKOPJA LOKA 

Z A D R U Ž N A H R A N I L N O K R E D I T N A S L U Ž B A o. sub. o. 
Š K O F J A L O K A 

na podlagi sklepa izvršnega odbora z dne 10. I. 1990 

R A Z P I S U J E 

na teča j za zbiranje p rošen j za investicijske kredite za leto 
1990, ki j i h bo Z a d r u ž n a H K S odobravala p ro izvodnim 
skupnostim in z d r u ž e n i m kmetom z namenom usmeriti , mo
dernizirati in poveča t i kmetijsko proizvodnjo. 
Na teča j velja tudi za zbiranje p rošen j za kredite za investi
cijsko vlaganje v kmečki turizem. 
Pojasnila lahko dobite pri vodju posamezne z a d r u ž n e enote, 
ter pri pospeševa ln i in hrani lno kreditni s lužbi . 
Prošnje s pr i logami sprejema Z a d r u ž n a H K S Škofja L o k a 
(Mar ta Koši r ) do 15. 2. 1990. 
I s točasno pa o b v e š č a m o vse varčeva lce Z a d r u ž n e H K S 
Škofja L o k a , da lahko vršijo vse b laga jn i ške posle na vseh 
Z E , še zlasti pa na blagajnah Škofja L o k a , Trata, Češn j ica , 
Gorenja vas. 

ALPETOUR 
D O promet 
T O Z D POTNIŠKI P R O M E T 
Škofja loka, Titov trg 4, b 

ALPETOUR TOZD Potniški promet 

O b v e s t i l o 

D I J A K I I N Š T U D E N T I 
O b v e š č a m o vas, da od 1. 2. 90 I N T E G R A L O V E vozovnice na 
A L P E T O U R O V I H avtobusih ne veljajo več . 
Za relacije, kjer ne pokrivamo zadostno vaših prevoznih po
treb, vam bomo izdali enosmerne vozovnice. 

Tovarna špor tnega orodja, p. o. 

ELAN 
Begunje 1, Begunje na Gorenjskem 

objavlja prosta dela in naloge 

O D D E L K O V O D J A 
lesnega oddelka in priprave lesa 
Pogoj i : 
Visoka al i višja izobrazba lesne smeri, najmanj 4 leta delov
nih izkušenj na enakih ali podobnih del ih , izpit iz varstva 
pri delu, tečaj za uporabo R E F A metode in poskusno delo 5 
mesecev. 

Pisne prijave sprejema kadrovska s lužba E L A N , tovarna 
š p o r t n e g a orodja, Begunje na Gorenjskem, 8 dni po objavi. 
O izbi r i bodo kandidati obveščen i v roku 30 dni po reteku 
objave. 

B O R U T K O S 

P A K I S T A N V Č A S U 
S P R E M E M B I N 
U P A N J A 6 

TOVARNE DROG 
K o sva se z Ireno sprejhajala po enem ozmed bazarjev v me

stu in fotografirala življenje na u l i c i , je k meni stopil neki starec 
in me kar naravnost vpraša l , al i žel im kupi t i k a k š n o drugo. Dela l 
sem se dokaj r a v n o d u š n e g a in mu odgovori , da mis l im narediti 
še nakaj posnetkov, potem pa se pogovoriva. Vedel sem, da v 
oko l i c i Peshavvarja stojijo tovarne drog in moj namen je b i l , da 
j i h ob i ščem, zato sem starcu sledil do ozke ulice. Tam meje pred
stavil svojemu šefu, debeluhu s t radicionalno pakistansko oble
ko, v kateri je bil videti kot k a k š e n lokalni pos lovnež . Ta je takoj 
pok l ica l r ikšo in odpeljali smo se v stanovanjski predel, kjer smo 
izstopi l i pred nekol iko bol jšo h i šo . M o r a l sem počaka t i v predso
bi in šef mi je v slabi anglešč in i povedal, da če me kdo vpraša , 
kaj p o č n e m tukaj naj odgovor im, da sem si prišel ogledat poldra
go kamenje, k i je bi lo shranjeno v sosedni sobi . T o je bi la le pret
veza, da so tujci lahko brez s u m n i č e n j prihajali v h i šo , poleg tega 
je b i lo v notranjosti 5 sob za goste, s č e m e r šef dokazuje,, da pr i 
dob iva denar z oddajanjem sob, vendar so bile vse prazne. 

Odpel ja l i so me v eno od sob in me vpraša l i , kaj želim kupi 
t i . Vedel sem, da prav gotovo ne shranjujejo droge tukaj, zato 
sem odgovor i l , da bi rad videl vse, kar imajo, ter nato izbral . Šef 
se je nekaj dogovarjal s starcem in mi rekel, naj čez eno uro pr i 
dem na bazar, kjer sem ga spoznal , odkoder me bodo odpeljali v 
tovarno. Naroč i l mi je, naj se o b l e č e m v pakistansko obleko in 
mi ponudi l eno izmed svojih, vendar sem si jo že sam prej kup i l . 
Dosegel sem svoj namen — obiskal bom tovarno drog. 

V hotelski sobi sem pustil ves denar in dokumente, kajti n i 
sem hotel tvegati, da me okradejo, ker leži tovarna na plemen
skem pod rč ju , kjer je zakon le puška . O b dogovorjeni uri sem bi l 
na bazarju, ob lečen v •tradicoionalno pakistansko obleko, oko l i 
vratu sem imel afganistanski šal in na glavi kapo iz Skarduja. V 

takšn i obleki d o m a č i n i sploh niso opaz i l i , da sem tujec, saj te 
d r u g a č e neprestano vabijo v trgovine ali pa pozdravljajo. T o je 
b i l že dober znak, da m o g o č e ne bom imel težav, kajti neobrit in 
v njihovi obleki sem b i l res videti kot pravi Pakistanec. 

N a drugi strani ulice sem zagledal starca in šefa, k i mi je po-
mign i l , naj j ima s ledim. Vsi trije smo sedli v neko ča ja rn ico , in ko 
smo pop i l i ča j , je šef pok l ica l r ikšo, s katero smo se odpeljali na 
obrobje mesta. Tam smo se zopet loči l i : šef je odšel po jeep, jaz 
pa sem v razdalji 10 metrov počas i hodi l za starcem. K o j e pripe
ljal jeep v katerem je b i l šef, sva s starcem l o č e n o vstopila vanj in 
č e p r a v ni bi lo drugih l judi , mi je starec pokazal , naj m o l č i m , ker 
je na zadnjem delu stal fant, ki ponavadi pobira potnike. Vendar 
je b i la to posebna vožnja , saj je b i lo voz i lo najeto le za nas. Brez 
težav smo zapustil i mesto in se po nekaj več 10 ki lometr ih ustavi
li pred revno vasico, kjer so bile hiše obdane z v isokimi z idov i , 
da se ni videlo, kaj se skriva v notranjosti. Torej sem se znova 
znaše l na plemenskem p o d r o č j u , kamor vojska in pol ici ja nimata 
vstopa. T o je o b m o č j e s posebnim statusom v Pakistanu, ker l ju
dje noče jo biti pod upravo d ržave vendar imajo vo l i lno pravico, 
ki poteka po n e k a k š n e m delegatskem sistemu. 

Vs top i l i smo v neko stavbo z ve l ik im dvor i š čem, v katerem 
je sedel čuva j , o b o r o ž e n z avtomatsko p u š k o ter se prijateljsko 
objel s šefom. N a dvor i šču so stale pr imit ivne stiskalnice za mari
huano, iz katere s p o m o č j o kemikal i j pridelujejo hašiš , torej je 
b i l a to tovarna le za haš i š . V drugih stavbah so še predelovalnice 
za raz l ične vrste drog, kar vse je last tega šefa. Le-ta mi je pove
da l , da iz 4 kg marihuane, k i jo dobijo iz Afganistana, pridelajo 3 
kg prvovrstnega haš i ša , vendar je od samega predelovalnega po
stopka odvisna vrsta. Povabi l i so me v sobo, kjer je prebival 
mlajši brat, ki je nadzoroval predelavo in obenem spal v tej sobi 
za goste. N a pol icah po vsej sobi je b i lo vse polno haš iševih plo
ščic, pakiranih v posebne tanke vrečke iz Angl i je in vsa soba je 
imela m o č a n vonj po haš i šu . K o sem se nekol iko pr ivadi l na 
mrak, sem opazi l , da je haš iš spravljen tudi v navadnih v r ečah , 
razmetanih vse naokrog in mis l im, sa je b i lo tam nekaj 100 kg te 
droge. Pred mano so postavili kar nekaj raz l ičnih vrst haš i ša , od 
rjavega, k i ga r o č n o preša jo in se drobi kot prah, do trdo preša
nih p lošč ic . Največ pa prodajo (mehkega), k i vsebuje tudi olje in 
je b i l namenjen posebej za Saudsko Arb i jo , to so tanke p lošče , 
velike 70 x 50 cm in vsaka je težka t o č n o 1 kg. V tovarnah proda
jajo drogo v k i logramih , ne po gramih, in da sem upravič i l svoj 
obisk, sem obl jubi l , sa bom kupi l 3 kg mehkega haš iša , k i stane 
5.000 rupij , a so mi znižal i na 4.000. Šefu sem povedal , da bom 

naslednji dan prišel k njemu domov, kjer se bova d o k o n č n o po
meni la , ter ga prosi l , naj mi p o k a ž e še kaj drugega. 

Odpel ja l me je v sosednjo stavbo, kjer sta shranjena 
» b r o w n suga r« in heroin. Soba z obvezno p u š k o pred vrati , je b i 
la podobna prejšnji , le da je imela poseben prostor za goste. Tam 
je sedel starec in kadi l » b r o w n s u g a r « , kajti že več let je o d v i s n e ž 
in mis l im, da mu ostane le še nekaj let življenja, če bo še naprej 
tako intenzivno kadi l to drogo. Poleg njega je bi lo v sobi še osem 
Tanzanijcev, ki so prišli iz Afr ike in še isti dan poiskal i šefa, kajti 
izgleda, da je to eden bolj znanih prodajalcev. Vsak je kup i l 100 
gramov heroina, k i so j i m ga zavi l i v posebne b a l o n č k e , k i j i h bo
do pogol tn i l i , preden bodo zapustil i Pakistan. Večkra t se je že 
zgodi lo , da so t ihotapci , k i so skrivali drogo v že lodcu , umrl i za
radi slabo zaprtih b a l o n č k o v , toda šefovim kl ientom se kaj take
ga še ni zgodi lo , saj je pravi strokovnjak za tihotapljenje. Vse vr
ste drog so le najbol jše , ker je na tem o b m o č j u več kot 200 po
dobn ih tovarn in je konkurenca tako m o č n a , da si n ihče ne dovo
li spodrsljaja, saj lahko tako izpade iz » ig re« . Tanzanijce so nat-
lačili v kombi in j i h odpeljali v Peshavvar, jaz pa sem moral 
čaka t i , da se vozi lo vrne. Medtem sem poskuša l č imveč zvedeti o 
šefovem poslovanju. Č e p r a v je slabo govori l ang le ško , mi je pre
cej povedal o tem. Ljudje v Evrop i , ki kupujejo drogo, misl i jo , da 
prihaja naravnost iz Afganistana, vendar je v e č i n o m a predelana 
v tej tamponski coni , le marihuamo dobijo iz Afganistana. Vse
eno so najboljši kupci iz Afr ike , posebej Alžirije — to so lastniki 
ve l ik ih hotelov ali restavracij, k i nato prodajajo drogo po vsej 
E v r o p i , na jveč seveda v Francijo in Amsterdam. Z a t a k š n e l judi , 
šefove poslovne prijatelje, kot j i h imenuje, naredijo zastonj dvoj
no podlogo na kovčkih in to kar na vseh treh straneh ter prema
žejo po l iv in i l s posebno kemikal i jo , da psi na letal iščih ne more
jo zavohati droge. Pr ipovedoval mi je o nekem mladem N e m c u , 
ki je kup i l 600 gramov heroina in vsega pogotni l , kar je ogromna 
ko l ič ina , kajti največja doza za enega č loveka je 100 gramov. Ta 
fant je b i l njem pred dvema letoma in še sedaj ne ve, kako mu je 
uspelo prit i v N e m č i j o s tako ob i ln im » k o s i l o m « . K o n č n o je pri
peljal kombi in odpeljal i so me do meje plemenskega p o d r o č j a , 
kjer sem moral sam na avtobus. S kombijem so n a m r e č odpeljali 
drugo za Tanzanijce, b a l o n č k e , in posebne odvajalne vode, ki 
pomagajo pri iz ločanju droge, ko so t ihotapci na varnem. Šef ni
ko l i ne dovo l i , da se v voz i lu , kjer je droga, peljejo tujci, kajti 
lahko se zgodi , da jo najdejo in to je večja težava za njegove od
jemalce kot pa zanj, saj ima prav gotovo »pr i ja te l je« tudi na po
l ic i j i . 



P r i z n a n i j u g o s l o v a n s k i d r a m s k i u m e t n i k L j u b a T a d i ć g o s t u j e v K r a n j u 

ČLOVEKJE 
NAJPREJ ČLOVEK 

S Sokratovim zagovorom, 
monodramo, s katero te dni na
stopa v kranjskem Prešernovem 
gledališču, je Ljuba Tadič, v več 
kot 20 letih odkar jo igra, pre
potoval jugoslovansko ozemlje 
podolgem in počez. 

Umetn ika smo zmoti l i pred 
enim od nastopov in čep rav je 
bi l sprva mišl jen samo kratek 
intervju, je kasneje skozi vedro 
r apo ložen j e sogovornika, na
stal pr ičujoči daljši zapis. 

Platonov Sokratov zagovor 
sodi nedvomno med vrhunska 
knjižna dela. Kakšen je vaš po
gled na tematiko, ki jo obravna
va? Ste skozi vsa ta leta ponov
nih uprizarjanj monodrame 
spreminjali stališča o posamez
nih mislih iz zagovora, si jih 
drugače razlagali, nekateri bi 
rekli, rasli z njimi? 

"Imel sem s rečo , da sem se 
srečal s Platonom in njegovim 
zagovorom. Vse to se je zgodi lo 
daljnega 1968 leta, ko meje ne
koč kot d o m a č e g a igralca 
upravnik Jugoslovanskega 
dramskega g leda l i šča , Bojan 
Stupica, pok l ica l k sebi r ekoč : 
"Preč i ta j ta tekst." Ta predsta
va je bi la potem napravljena iz
redno hitro in tako se že skoraj 
22 let d r u ž i m s tem tekstom. 
Ob tem moramo vedeti, da se 
je tekst rodi l 399 let pred naš im 
štet jem, ko je Sokrat, po tem 
sojenju tudi umrl . Vsebina ta
krat zapisanih besed pa traja 
vse do d a n a š n j i h dni in prakti
č n o mi v naši današnji jugoslo
vanski situaciji ni potrebno go
vorit i nič drugega kot Sokratov 
zagovor, kajti tekst tudi za se
danjo rabo pove vse." 

Vi ste praktično polovico svo
jega ustvarjanja preživeli v dru
ženju s Sokratom? 

" H v a l e ž e n sem ne samo si
tuaciji , ki me je pripeljala do 
tega, da ga lahko uprizarjam, 
pač pa sem hva ležen tudi sa
memu Sokratu in Platonu, ker 
sem se na svoj nač in ob tem tu
di učil . Igralec pravzaprav ne 
ve t o č n o od koga vse se uči, 
opazuje svet okrog sebe in vidi 
d o l o č e n e reči, ki j ih shranja va
se, dobiva izkušnje , pravimo. 
Sam pa lahko rečem, da imam 
konkretnega č loveka od katere
ga sem se nauč i l misli t i - So
krata." 

EVOLUCIJA JE 
HITRA 

Potemtakem je tudi točka za 
katero lahko povsem nedvoum
no rečete, da vam je v tem So-
kratovem zagovoru najbolj 
všeč? 

"Seveda. Najbolj mi je všeč 
pri Sokratu to, da je najprej 

č lovek in šele potem vse ostalo. 
Kajt i č lovek je č lovek in šele 
potem se ta lahko opredeljuje 
na neko stranko, na neka č u d a , 
kar je vse v d o l o č e n e m pogledu 
nepomembno." 

Je po vašem mnenju možno za 
dalj časa zapreti kulturo v neke 
meje in ji oblastniško odrejati 
dopustne meje ustvarjalnosti. V 
mislih seveda asociiram na tre
nutno splošno jugoslovansko si
tuacijo? 

" T o l i k o stvari se je zgodilo v 
zadnjem času , da je vse skupaj 
sila z a č u d u j o č e , kajti ta hitrost 
nas je na svoj nač in preseneti
la. Evoluc i ja v naravi je tako 
hitra, da jo ne uspevamo zau
stavljati, menjajo se kl ime, ne
kaj se je skratka zgodilo pa se 
je vse to oč i tno preneslo tudi 
na l judi . Sam sem že v zrelih le
tih in osebno nimam neke pri
hodnost i , kajti ko enkrat člo
vek pride v moja leta, k a k š n o 
prihodnost naj bi zahteval? Iz 
tega sem potegnil zakl juček, 
zakaj bi se v vse to meša l , lah
ko navijam, da bi bi lo vse sku
paj dobro za vsakega č loveka , 
kako pa bo č lovek zmanipul i -
ran, tega ne vem." 

To je vseeno na svoj način 
lahko razumljeno tudi kot vaš 
komentar sedanje, tudi politične 
situacije v državi? 

"Pravzaprav ne želim več go
vorit i o tem. Včasih se je tudi 
t ežko od loča t i . Poglejte, č i tam 
časop i se , gledam televizijo, po
sebno ekran odkrije vsakega 
vraga. Vedno bolj so mi smešni 
ti starci, kaj se sploh še gredo? 
K a k š n o prihodnost oni zahte
vajo, kam pravzaprav hitijo, ko 
pa j ih n ihče več ne č a k a ? M i 
s l im, da sem svoje življenje ži
vel č a s t n o , da nikogar nisem 
užal i l . Kada rko l i sem se posku
šal ukvarjati s pol i t iko sem v i 
del , da tega ne obvladam, kajti 
za to m o r a š znati lagati, ubija
ti . . . Navi jam za mlad svet. Ve
ste kako pravijo pri nas: "Po
glej tega starca, ki piše pesmi. 

L u t k o v n i s i m p o z i j 

ZLAHTNOST MEDIJA 
V nedeljo, 21. januarja se je v Ljubljani pričel petdnevni Lutkovni 

simpozij v organizaciji Z K O S 

Ali obstaja kaj, kar lahko iz
razi samo lutkovni medij ali no
bena umetnost ni otok sam zase, 
se v uvodu materialov za prav
kar potekajoči Lutkovni simpo
zij, sprašujejo organizatorji, 
Zveza kulturnih organizacij 
Slovenije. 

Udeležencem akcije predava
ta dva kvalitetna, širše priznana 
strokovnjaka, profesor Enno 
Podehl, sicer umetniši vodja lu
tkovnega gledališča iz Bra-
unschvveiga in docent za umet
nostno vzgojo na Tehnični uni
verzi v istem mestu ter profesor 
Hartmut Lorenz, predavatelj na 
Visoki lutkarski šoli Ernest 
Bush v NDR. 

kaj mu le je, pesmi se pišejo, 
ko je č lovek mlad . " 

LAŽNIVEC IN 
ŠALJIVEC 

Po povedanem bi človek sodil, 
da niste ravno pesimist? 

"Naspro tno , optimist sem, 
ne dopust im si da na moje po
čutje vpl iva o b l a č n o vreme, že
l im živeti svoje živl jenje ." 

Igralski poklic je za marsiko
ga vedno znova uganka. Kaj se 
resnično kuha v glavah ljudi z 
odra, na kaj mislijo, ko igrajo, 
koga pravzaprav igrajo, če sploh 
igrajo...? 

ka spo roč i l a , pač pa gre za pro
stor, kjer se igra in kjer se po
kaže svetu do kje se gre lahko. 
V tej igri je seveda tudi nekaj 
lepega, al i kot pravi Camus -
g leda l i šče daje odgovor člove
ku vsak večer , ko se dvigne za
vesa, lahko najdeš odgovor na 
povsem nepomembna vpraša 
nja ali na n a j p o m e m b n e j š e g a -
kako živet i ." 

Povsem jasno je, da gledališče 
brez gledalcev ni gledališče in 
povsem jasno je tudi, da kolikor 
je igralcev toliko je stališč o 
obiskovalcih Talijevih hramov? 

"Sam vedno delam vsako 
predstavo na vso m o č , ker sem 
p r e p r i č a n , da je vedno v dvora
ni vsaj eden, ki me bo videl , če 
se bom lagal in me bo kasneje 
sram pred tem enim č l o v e k o m . 
Vedno je v dvorani vsaj en vr
hovni č lovek, ki me gleda, al i 
je to Bog ali je to neki deček , ki 
se bo v svojih poznih letih 
spomni l na okatega igralca, ki 
je po odru počel nepristojne re
či. R a d se d ruž im s publ iko , 
všeč mi je, če je v dvorani vsaj 
malo svetlobe, da lahko tudi 
sam v id im obiskovalce, vsaj 
kakšen par oč i . " 

Trema? 
"Še vedno, pred vsakim na

stopom. Pravzaprav temu ne bi 

O k r i t i k i 
"Kar pa se tiče odnosa med igralcem in kritikom, gre za 
spremenljivko. V mladosti komaj čakaš, da vzameš v roke ča
sopis in prebereš kaj piše o tebi, ko pa prideš v, pogojno reče
no, zrela leta, vidiš, da ta kritika piše nekaj, da napiše. Kriti
ke so včasih, takšne kakršne so, tudi povsem nepotrebne, celo 
neumne..." 

O p o l i t i k i h 
"Poglejte,čitam časopise, gledam televizijo, predvsem ekran 
odkrije vsega vraga. Vedno bolj so mi smešni ti starci, kaj se 
sploh še gredo? Kakšno prihodnost oni zahtevajo, kam prav
zaprav hitijo, ko pa jih nihče več ne čaka?" 

O i g r a l c i h 
"Igralci imajo po vsem svetu neke skupne značilnosti, pa vse 
to ni vprašanje kulture. Kultura naroda je eno, civilizacija pa 
nekaj povsem drugega. Lahko se tudi nekulturni ljudje obna
šajo civilizirano." 

" V svojem življenju sem ob
šel nekaj malega sveta in mi
s l im, da so igralci povsod ena
k i , ko n a m r e č zakl juči jo pred
stavo bi vsi č impre j želeli prit i 
"do svojega p iva" , tako tisti v 
A m e r i k i , A n g l i j i , Slovenij i al i 
Srbi j i . Igralci imajo neke skup
ne znač i lnos t i , pa vse to ni 
vp rašan je kulture. Ku l tu ra na
roda je eno, c ivi l izaci ja pa ne
kaj povsem drugega. Lahko se 
tudi nekulturni ljudje o b n a š a j o 
c iv i l iz i rano. Osebno mis l im, da 
je igralec stalno na periferiji 
dogodkov, kajti že zaradi svoje 
biti ne more priti v center vsega 
dogodenega. O n je lažnivec in 
šal j ivec." 

Pa lahko ta "lažnivec in šalji
vec" resnično dobro igra tudi v 
jeziku naroda, ki mu sicer mate
rinsko ne pripada? 

"Temu sam pravim igralski 
handicap, kajti igralec se lahko 
nauč i tuj jezik, a ga vendar ne 
bo mogel obvladati do te per-
fekcije kakor je to m o č pri ma
terinem jeziku. Igralec je res 
m o č a n samo takrat, ko se gi
blje na pod roč ju materinega je
z ika . K o se že ravno pogovarja
va o tem - n iko l i ne bom poza
bi l noči prebite s Stanetom Se-
verjem, ko mi je to misel prav
zaprav položi l v glavo." 

ODGOVOR NA VSA 
VPRAŠANJA 

Kaj po vašem pravzaprav gle
dališče sploh je? 

" G l e d a l i š č e je lep prizor, ne 
bi rekel, da tam dobivamo ne-

mogel reči trema v k las ičn im 
primeru, p a č pa gre za neko 
pozi t ivno valovanje, k i me vodi 
naprej, da nekaj napravim. Po
tem vedno pride k a k š n a bese
da, razumljena povsem druga
če kot preteklo predstavo, pa 
čep rav jo igraš že preko dvajset 
let. Pride do nadigre." 

Za konec mogoče še misel o 
tistih, ki preko sredstev javnega 
obveščanja krojijo vašo podobo 
- gledaliških kritikih? 

" K r i t i k a je v bistvu potreb
na, je posrednik med gledali
šk im svetom in publ iko , nekaj 
povezuje. Včasih kr i t ika poje 
superlative predstavi, ki publ i 
ki ni všeč al i obratno, to pre
prosto pomeni , da ima kr i t ika 
napako. Sam verjamem samo v 
predstavo, ki jo "naredi" publ i 
ka. K a r pa se tiče odnosa med 
igralcem in kr i t ikom gre za 
spremenljivko. V mladosti ko
maj čakaš , da vzameš v roke 
časop i s in p reb reš kaj piše o te
b i , ko pa p r ideš v, pogojno re
č e n o , zrela leta, vidiš, da ta kr i 
t ika piše nekaj, da nap i še . K r i 
tike so včas ih , t akšne kakršne 
so, tudi povsem nepotrebne, 
celo neumne, ker pa vemo da 
je neumnost nebeška sila je to 
potem vse eno in isto. B i l i so 
jugoslovanski igralci , k i niso 
n iko l i dobi l i dobre ocene kri t i 
kov pa so vseeno sila pomemb
ni igralci . Sam sedaj kritik 
sploh ne č i tam več, zakaj bi se 
navsezadnje človek pobijal z 
nekom, če misl i d r u g a č e ? " 

Vine Bešter 

KULTURNI KOLEDAR 
K R A N J - V Prešernovi hiši razstavlja akademska sl ikarka B r i -
gita Požegar . V galeriji Mestne hiše je odprta razstava slikar
skih upodobitev na cerkvenih banderih. 
R A D O V L J I C A - V Šivčevi hiši je na ogled razstava akadem
ske slikarke Mel i te V o l k . 
Š K O F J A L O K A - V galeriji Z K O knjižnjica Ivana Tavčar ja je 
na ogled razstava akvarelov krajin, slikarja Braneta Praznika iz 
M e d v o d . 
J E S E N I C E - V razstavnem salonu D o l i k si lahko ogledate raz
stavo fotografij kandidata za mojstra fotografije Francija K o l -
mana. 
J A V O R N I K - V razstavnem prostoru Viktorja Gre-
g o r a č a razstavlja kiparska dela akademski kipar Jože Lašič iz 
Ljubljane. 
D O M Ž A L E - V razstavnem prostoru d o m ž a l s k e knj ižnice raz
stavlja kitajski umetnik H u a Quing . 

Škofjeloška galerija Ivana Groharja na Mestnem trgu v svojih 
prostorih ta čas predstavlja fotografije Tomaža Lundra. Razsta
va utrjuje široko zastavljeno razstavno dejavnost, obiskovalcem 
pa se ponovno predstavlja zanimiv avtor. 

PESMI ZA OTROKE 
Naši najmlajši se ne morejo ravno pohvali t i z ve l ik im šte

v i l om posebnih, samo njim namenjenih glasbenih prireditev v 
Sloveni j i . Zato s tol iko večjim veseljem velja znova napovedati 
festival vedrih pesmi za otroke, k i bo v Krškem doživel že svo
jo šes to realizacijo. Organizaci jski odbor je te dni razpisal na 
tečaj s katerim vabi vse avtorje, k i bi radi na njem sodelovali , 
da pošl je jo klavirski izvleček skladbe s podpisanim besedilom 
na naslov: M 1 C 0 M , Poljanska 36. 61000 Ljubljana, s pr ipisom 
(Za festival skladb za otroke). Zadnj i rok za prijave je 6. ma
rec. N a priredi tvi , ki bo sicer 15. septembra bodo podeljene tri 
denarne nagrade - 1.000 d in , 700 in 600 din . 

K m a l u n o v 

SLOVENSKI PRAVOPIS ~ 
O d iz ida prejšnjega Slovenskega pravopisa je min i lo že 

več kot dve desetletji pa tudi od objave N a č r t a za novi Sloven
ski pravopis, ki je dvigni l kar nekaj prahu, je že dolgo. Pravo
pisna komisija pri S A Z U vsa ta leta ni mirovala in v kratkem 
bo pred vami , nam spo roča jo s kranjske p o d r z u ž n i c e M l a d i n 
ske knjige, prvi rezultat njihovega dela - pravopisna pravila. 
Pravi la (Slovenski pravopis I) dopolnjujejo in v mar s i čem 
spreminjajo stare pravopsine dogovore. Sestavljena so natan
č n o , razumljivo in pregledno ter pojasnjena z vrsto primerov. 
Na jveč sprememb pr inaša jo pri rabi velike zače tn i ce , pri loči-
l i h , pri pisanju skupaj in narazen, pri prevzemu tujih prvin , pri 
k ra j šavah in neč rkovn ih znamenjih. 

V i n i l n e n o v o s t i 

LICENČNE IZDAJE 
Založba kaset in plošč R T V Ljubljana je pred časom poslala na 

tržišče nov komplet velikih plošč. 

Naše redno obveščan je bralcev G o 
renjskega glasa o kvali tetnih novitetah 
na s lovenskih pol icah s p lo ščami to
krat zopet namenjamo ljubljanskemu 
Z K P - j u . Najbolj v roča izdaja je ta tre
nutek seveda obarvana s koncertno 
podporo . G r e za izdajo zadnjega albu-

itna Spandau Ballet, Heart L ike A Skv. 
K o smo že pri skupinah, k i se bodo 
pojavljale na d o m a č i h odr ih , potem 
omenimo tudi na js tn iška ido la Bros in-
a lbum The Time. 

Svojeglavi Terence Trent D ' A r b y ' S razglaša svojo dekla
raci jo: Neither Fish N o r Flesh, na drugi strani pa imamo ne
kdanjega punkovskega prvaka Joe Strummerja z novostjo ime
novano Earthquake VVeather. Pa nadaljujmo s kitaristi - Jeff 
Beck se pojavlja na v in i lu skupaj s Terrvem Bozzio in Tonvem 
Hvmasom (Jeff Beck's Gu i t a r Shop). T u se še B A D z Megatop 
Phoenix in B i l l y Joel s Storm Front. 

Podpis z mul t inacionalko C B S je ljubljanski Za ložb i kaset 
in p lošč R T V Ljubljana, o m o g o č i l tudi izdajo p lošče Rickva 
V a n Sheltona - Sing's Chris tmas in The Black Sorrovvs - H o l d 
O n T o M e . 

Z a k l j u č i m o paket Z K P - j a s filmsko zvezdo, ki pa je že nič-
kol ikokra t dokazala tudi svoje pevske kvalitete, L i z o M i n n e l l i , 
k i je pod producentstvom Pet Shop Boys pokazala svoje rezul
tate - nov L P Results. 

V. B . 

/ ureja LEA MENCINGER 
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S l o v e n i j a - d e m i l i t a r i z i r a n a d e ž e l a 

Širjenje 
manevrskega 
prostora 
Ljubljana, 18. januarja - Z S M S je pripravila v prostorih Can
karjevega doma okroglo mi/o z naslovom »Militarizirana dru
žba?«, kot osnova zanjo pa je razpravljalcem služila kongresna 
resolucija in posebna pobuda. 

Z a razjasnitev dogodenega bi se veljalo najprej vsaj v 
kratkem dotaknit i vsaj novembrskega ZSMS- jevskega kongre
sa in tam sprejete resolucije. Z a sodobno zasnovo obrambnega 
organiziranja o kongresni pobudi imenovani , Slovenija - demi
l i tar izirana deže la , pa smo že podrobneje p o r o č a l i . 

N a zače tku člani Z S M S med drugim posebej 
ugotavljajo, da ima na š obrambni koncept s p l o š n e ljudske 
obrambe in d r u ž b e n e s amozašč i t e posebej v praksi več ino zna
či lnost i k las ičnega vojaškega organiziranja d ržave . Poleg tega 
ima še nekaj kl jučnih pomanklj ivost i , ki duš i jo d e m o k r a t i č n i 
razvoj o b o r o ž e n i h s i l . N a j p o m e m b n e j š i problem je gotovo iz
postavljanje apriorne vloge Zveze komunistov. Z S M S - j e v c i v 
drugem delu resolucije naš teva jo tudi njihove težnje , med ka
terimi govorijo na prvem mestu o uveljavljanju nače la skup
šč inske vladavine tudi na p o d r o č j u varnosti , še posebej pri na
čr tovan ju in kontrol i nad izvajanjem zašč i tne in obrambne po
lit ike. 

Povsem jasno se moramo zavedati, da gre za p o d r o č j e , k i 
ima znotraj naše d ržave še vedno povsem samosvoj status in 
katero bolj ali manj dosledno odbija vse takoimenovane napa
de nanj. V tem sklopu je seveda najbolj na udaru osrednji del 
o b o r o ž e n i h s i l , jugoslovanska ljudska armada. Pozornemu 
bralcu verjetno še niso ušli iz spomina dogodki neposredno ve
zani na J L A in kateri ki so m o g o č e svoj vrh dosegli prav z 
razvpit im po mnenju podpisanega, sramotnim procesom proti 
če tver ic i . 

Tematike je potemtakem za razpravljanje več kot dovolj 
in če t r tkovo Z S M S - j e v s k o okroglo mizo v Cankarjevem domu 
gre verjetno jemati predvsem v kontinuiteti prizadevanj, da bi 
se k o n č n o pr ičele tudi v J L A , obrambnem konceptu naše d rža 
ve spremembe, ki bi bile v skladu s s iceršnj imi spremembami 
v Jugoslavij i . 

Manj vojske, boljše je 

M a n j vojske kot imamo, boljše je, je na s p l o š n o opredel i l 
odnos Z S M S do tega p o d r o č j a na zače tku okrogle mize Janez 
Sodražnik. Zavzel se je za redefinicijo koncepta varnosti in re
kel , da se proces demilitarizacije pr ičenja z vlogo vojske v 
d r u ž b i . D o p o l n i l a ga je Metka Mencin, ki se je vp raša l a kaj 
pravzaprav pomeni dejstvo, da se o J L A v zadnjem času ne go
vori več javno, ko pa je bi lo še malo nazaj tega polno po časo 
pisju in smo lahko prebirali tudi uradna stal išča predstavnikov 
J L A . U v o d n o t iš ino je poskuša l razbiti tudi Tomaž Hren, k i je 
meni l , da se o varnosti ne da več govori t i za vsako d r ž a v o po
sebej ter dodal , da je v razvitem svetu vse manj v ospredju vo
j a ška og roženos t pač pa vse bolj e k o l o š k a in druge vrste ogro
ženos t i . 

Anton Grizold je pogovor zapeljal v razmejitev pojmov, k i 
se j ih uporablja na p o d r o č j u mili tarizacije in znotraj jugoslo
vanskega modela ponazor i l , da se pod tem pojmom na d o l o č e 
nem nivoju razume predvsem negativni vpl iv vojaške organiza
cije na globalno d r u ž b o ter vsiljevanje vojaških vrednot c iv i ln i 
d r u ž b i . N a G r i z o l d o v o mnenje seje oglasil dr. Anton Bebler, k i 
je najprej meni l , da mil i tar izma v ožjem in š i ršem pomenu v 
Jugoslavij i ne poznamo pač imamo, po njegovih besedah pri 
nas opravit i z mili tolatr i jo. Gre za povzdigovanje vojaških po
klicev in podobno nad c iv i l n imi . Še posebno je to vidno v do
l o č e n e m delu Jogoslavije, kamor pa Slovenija, kjer velja oficir
ski pok l ic in vse kar je z. njim neposredno povezano za nekaj 
visoko kot i ra jočega na vrednostni lestvici. Temu, po Beblerje
vih besedah, v Slovenij i ni tako, zato tudi ne p r e s e n e č a j o stališ
ča do J L A v naši republ iki in odzivi nanje v nekaterih drugih 
del ih d ržave . Slovenija je znotraj Jugoslavije najbolj izposta
vljen s trateški del in števi lo Slovencev, k i bi preživeli morebit
no vojno bi bi l manjš i kot drugod po držav i , je ocenil dr. Be
bler in dodal , da je Slovenija o b k r o ž e n a z o rož jem. Trditev je 
podkrepi l s podatkom, da je že v bl ižnj ih U d i n a h shranjeno je
drsko t ak t i čno orožje , ki je p r a k t i č n o namenjeno za uporabo 
takoimenovanih ljubljanskih vrat ter prisotnim zatrdi l , da gre 
p r a k t i č n o tudi za prostor, kjer poteka okrogla miza. N a koncu 
seje zavzel za stal išče, da bi bilo nerealno v celoti zavreči voja
ški v id ik , vprašan je pa je, kako da l eč lahko gremo na tem po
droč ju , kar pa je že sila občut l j ivo po l i t i čno vp rašan je . N a po
misleke o tem, da bi se v Jugoslaviji povsem odrekl i vojaške 
sile, je odgovor i l , da seje to v Evrop i resda že zgodi lo , vendar 
so p r a k t i č n o problem varnosti samo preloži l i na drugega. 

ZK in JLA 

Mil i ta r izac i ja pri nas je v kulturi nasilja, je menil Stojan 
Sorčan ter dodal , da etablirana kultura nasilja označu je zgre
šen projekt č lovekovega bivanja na zemlji . Pozornost naj b i , 
po S o r č a n o v i h bsedah, usmerili predvsem na p o d r o č j e neobo-
roženega nasilja, na eko loško , socialno in duhovno varnost. 

Tonči Kuzmanič se je med drugim dotakni l tudi odnosa 
Z K in J L A ter meni l , da se ne bi moglo reči za vladavino Z K , 
da je podsistem, še posebej če mili tarizacijo dojamemo skupaj 
z Z K . 

Posebno pozornost je vzbudi la gostja iz Beograda, Sonja 
Liht, ki je uvodoma rekla, da ni nakl juč je , da je bi lo usmerjeno 
izobraževan je uvedeno istega leta, kot zahteva, da gredo fantje 
služiti vojaški rok z 18. leti. V tem v id im vlogo Z K , kajti tako 
Z K kot J L A se bojita skupinske identifikacije mladih , pa so se 
odloči l i za razbijaje tega, je rekla Lih tova . " T u d i naša znanost 
je g loboko mil i tar izirana in p r e p r i č a n a sem, da v S F R J ni mož
nosti, da se tega osvobodimo dokler ne bo resn ične demokraci
j a " . . 

Tud i vsi kasnejši sogovorniki so se vrteli v e č i n o m a okrog 
nače t ih in opisanih problemov, samo okroglo mizo pa ere ele-
de na potek in sode lu joče verjetno jemati predvsem v nadalj-
nem odpiranju tovrstne problematike. 

. V. Bešter 

B l a ž K u j u n d ž i č , k a n d i d a t z a p r e d s e d n i k a l o š k e S o c i a l i s t i č n e z v e z e 

Posledic minule povodnji ne 
odpravljajmo z novo povodnijo 
Škofja Loka, 22. januarja - Sredi meseca se je predsednik občinske konference S Z D L Škofja Loka 
Janez Zavrl vrnil v gospodarstvo in tako je organizacija, ki se še premišljeno otepa strankarstva, osta
la brez svojega prvega moža. Kandidat za predsednika je sedanji sekretar Blaž Kujundžič, ki obenem 
kandidira tudi za delegata za zbor občin republiške skupščine. Njegov volilni program, ki ga je naslo
vil s "Prekiniti in nadaljevati" je zelo zgovoren, konkreten, zahteven in tudi obvezujoč. 

Najprej vprašanje, kako to, da Socialistična zveza vztraja 
ste se odločili za dvojno kandida 
turo? 

» G l e d e na to, da naš si
stem še ni popo lnoma parla
mentaren, bo pa na jbrž v na
slednjem mandatu postal, smo 
v postopku kadrovanja za no
vega predsednika razmišl ja l i , 
da nima smisla iskati nekoga, 
ki bi b i l zgolj predsednik pol i t i 
čne organizacije, ampak člove
ka, ki bi hkrati kandid i ra l (bil 
izvoljen ali ne) tudi za eno od 
d r ž a v n i h funkcij. Smisel delo
vanja pol i t ičn ih organizacij je 
n a m r e č v parlamentarnih siste
mih u resn ičevan je njenih zami
sli bodis i prek svojih izvoljenih 
predstavnikov na d r ž a v n e 
funkcije ali pa nadziranje pred
stavnikov drugih organizacij 
na teh funkcijah. Vprašan je je 
seveda, ali so tisti, ki zdaj dela
jo v vodstvih pol i t i čn ih organi
zacij , sposobni hkrati opravlja
ti tudi d o l o č e n e d r ž a v n e funk
cije. Presodijo naj v o l i l c i . V 
primeru neizvolitve pa bo orga
nizacija sama presodila, ali bo 
te ljudi o b d r ž a l a za opozici jski 
nadzor oblasti ali ne.« 

Ali pa vaši dvoji kandidaturi 
vsaj delno ne botruje tudi želja po 
večji socialni varnosti? Plača v 
politični funkciji morda ne bo ta
ko gotova kot poslanska? 

»V zahodnih parlamentar
nih sistemih je navada, da dr
žava sicer financira administra
tivno dejavnost strank, funk-
cionarski del aparata pa finan
cira (v celoti ali delno) posred
no prek pok l icn ih poslancev. 
Pri nas to sistemsko še ni ureje
no, b i lo pa bi naivno vztrajati 
in p r i čakova t i , da bo d ržava ži
vela dva a p a r a t a . « 

Svoj volilni program ste 
podnaslovih z "Ne dopustimo, da 
vse ostane tako kot doslej in 
hkrati ne dopustimo, da se vse 
obrne na glavo". Ni nekoliko 
nasprotujoče? 

» G e s l o naj bi o d r a ž a l o ne
kdanjo in sedanjo vlogo Socia
l is t ične zveze. Ta organizacija 
ni b i la na oblasti, kar j i daje 
pravico do kr i t ičnega odnosa 
preteklosti, hkrati pa j i je bi la 
tako b l izu , da ve, da je ves raz
voj kljub vsemu imel neko logi
ko, čep rav večkrat zelo proble
m a t i č n o . Zato posledic nepra
vilne rasti po neki povodnji ne 
bo odpravljala z novo povodni 
jo .« 

pri politični neopredeljenosti po
sameznikov. Kako vi gledate na 
to? 

» Z e l o sem bi l zagret, da 
tudi Socia l i s t ična zveza posta
ne ena od pol i t ičn ih organiza
ci j , č ep rav je ta trenutek izraz 
stranka še prehud. Zato tudi 
zaenkrat še vedno Socia l i s t ična 
zveza, ne pa Zveza socialistov. 
V tej fazi skuša ostati i d e o l o š k o 
čim širša, r a čuna joč na vse tiste 
l judi , ki so se v njej angaž i ra l i 
zato, ker je bila i d e o l o š k o neo
predeljena. Ravno tako ne v i 
d im nobenega problema za de
lo č l anov drugih organizacij v 
naši organizacij i , predpogoj je 
seveda, da se z njo poistoveti
jo .« 

Lotevate se pridobivanja 
članov. Kakšen rezultat pričaku
jete? 

• Dosegel bom uvrstitev izgradnje tunelske variante poljanske 
obvoznice v republiški srednjeročni plan 1991-95 kot neizterjano 
rento na neprijetno sosedstvo RUŽV in stalno nevarnost. • Do
segel bom obnovo preiskave zastrupljenih vodnih virov v Hotovlji, 
vključujoč ozemlje raketnega poligona na Pasji ravni. Če se bo 
ugotovilo, da je bila zastrupitev povzročena na poligonu, bom do
segel povrnitev stroškov s strani armade in sanacijo vira. 
• Skušal bom doseči primerno obeležitev 270. obletnice prve 
uprizorile Škofjeloškega pasijona v letu 1991 kot praznika slo
venskega gledališča, tradicionalne ljudske kulture ter nazorske 
tolerance in odprtosti v umetnosti. • Na širšem območju Škofje 
Loke je bilo po letu 1945 likvidiranih veliko vojnih ujetnikov in 
civilistov. Treba je doseči enakopravno druženje spominov, konf
liktov in tradicij. Podprl bom zahteve po razčiščenju teh dogod
kov na zgodovinsko-znanstveni, politični, moralni in pravni ra
vni. • Podprl bom enotno ureditev varovanja podtalnice v celi 
republiki, vključno z enotnim sofinancerskim deležem s strani re
publike za izgradnjo čistilnih naprav, kjer imajo zdaj nekatere 
regije prednost. Tako bi lahko Sorsko polje sanirali kot celoto. 

» F e b r u a r j a gremo v večjo 
akcijo vč lanjevanja , z d r u ž e n o s 
predvol i lno propagando. Kaj 
p r i č a k u j e m ? Ustrezen odmev, 
hkrati pa se zavedam, da v ta
k ih razmerah in sistemih kot je 
n a š , ne kaže graditi samo na 
č lan ih , ampak tudi na simpati-
zerjih, v o l i l c i h , na pridobi tvi 
neodvisnih kandidatov za naše 
l iste.« 

Vaš volilni program je dokaj 
konkreten in zatorej obvezujoč. 

Kaj vas je vodilo pri sestavljanju? 
» G l e d e na to, da ne kandi

di ram za s p l o š n o predstavni
š tvo , kot, na primer, v d r u ž b e 
n o p o l i t i č n e m zboru, sem izha
ja l iz tistih problemov, k i so ti
pični za naše okolje, čep rav 
obenem nisem zanemaril tudi 
sistemskih v p r a š a n j . In ker gre 
za zbor obč in , sem izpostavil t i
sto, kar žuli o b č a n a (če je seve
da č loveka m o g o č e deliti na 
o b č a n a , delavca in državl ja
na) .« 

Nekaj poudarkov iz volilnega programa 
Pozornost zbuja tudi vaša obljuba o b č a n o m , 

da jim boste najmanj enkrat tedensko na voljo za 
pogovore. 

»Ce nekdo hoče dobro delati , potem brez tega ne gre. 
Obl jubo po stalnem stiku z okoljem in dogovarjanju v njem 
je treba gledati v povezavi z dokaj konkretnimi obljubami 
programa. Ce ima človek samo nače len program, hkrati pa 
obljublja stike, lahko zaide pod tiranijo drobnari j . T u so 
moji ci l j i znani , stiki j i h ne prepreču je jo .« 

P r i č a k u j e t e na volitvah protikandidate za de
legata za zbor obč in repub l i ške s k u p š č i n e ? 

» P o samem zakonu morata biti najmanj dva protikan
didata, jaz p r i čaku jem, da bomo vsaj trije, poleg mene še 
kandidata Zveze komunistov in D e m o s a . « 

Kako vas ljudje poznajo kot politika, č love 
ka, k a k š n i ste? 

» T r e n u t n o je velika evforija kritiziranja preteklega. 
Hkra t i pa vsi zelo radi pozabljajo, da smo nekateri tak od
nos do sistema, n a m r e č da ga je treba stalno kri t izirat i zato, 
da bi bi l boljši , imeli že tudi takrat, ko je bi lo to še nezaže le
no in neprijetno. Č e sem se bi l pred desetimi leti pripravljen 
dajati v sveto olje, potem tudi zdaj ne vidim problema, če 
me kdo v sveto olje da, ker n o č e m reči, da je dosedanji raz
voj popo lnoma iracionalen (nerazumski). In če h o č e človek 
zastopati o b č i n o , jo mora kompleksno poznati . Zase lahko 
r ečem, da j o ; prv ič iz dosedanjega po l i t i čnega dela, ki se ga 
ne sramujem, d rug ič pa tudi iz poznavanja konkretnega ži
vljenja v vaškem in mestnem delu obč ine . Ta dva pogleda, 
vaški in mestni, se n a m r e č marsikdaj izkl jučujeta, čep rav na 
koncu morata najti nekaj s k u p n e g a . « 

H . Jelovčan 
Foto: G . Šinik 

Ž e d e s e t l e t j e s u h o d n o v b a z e n u C e n t r a s l e p i h 

Bo "zavožena investicija" vendarle splavala? 
Škofja Loka, 22. januarja - Pred desetletjem, ko laiki še nismo slu
tili sedanje krize in je, denimo, še zelo bujno cvetela iluzija, naj bi 
vsaka šola imela tudi svoj plavalni bazen, so v Centru slepih v 
Škofji Loki odprli tak bazen za svoje invalide. Zal je obratoval le 
toliko, da so ga lahko preizkusili, če ne pušča. Odtlej kot zavožena 
investicija čaka rešitelja z zajetno mošnjo denarja... 

O bazenu v Centru slepih, ki 
naj bi ga vendarle kazalo uspo
sobit i , sem že nekajkrat slišala 
na raz l ičnih mestih. Zadn j i č , se 
mi zd i , pred par meseci na po
govoru o zdravstveni telesni 
vzgoji v osnovnih šolah škofje
loške o b č i n e kjer so zlasti uči
telji iz šole Cvetka Golar ja za-
hrepeneli prav po tem bazenu 
kot m o ž n e m o d l i č n e m "telova-
d i š č u " za učence , ki zaradi te
lesnih okvar in bolezni ne zmo
rejo rednih ur telesne vzgoje. 

Bazena v Centru slepih se 
drži oč i tna smola. Komaj je bi l 
zgrajen, ga je zadela omejitev 
porabe nafte. V i r ogrevanja ba
zena je n a m r e č kur i lno olje. K o 
je bi la poraba s p r o š č e n a , pa je 
ta vir postal tako drag, da si ga 
kolektiv Centra slepih ni mogel 

pr ivošči t i . »Že 1981 leta smo v 
javnost poslali anketo, s katero 
smo želeli pridobiti interesente, 
s katerimi bi delili ure plavanja 
in seveda tudi stroške. Zanima
nja ni bilo in tako je bazen, ki 
je, poudarjam, grajen za potrebe 
invalidov, obtičal kot zavožena 
investicija,« pravi direktor Cen 
tra slepih Janez. Kos . 

Bazen je s svojimi skromni
mi merami, 12 krat 6 metrov, v 
globino pa od 0,80 do 1,40 me
tra, r e sn i čno primeren samo za 
fizioterapijo in plavalno šolo , 
n ikakor pa ne za rekreacijo v 
najš i ršem pomenu. 

Pa so se v Centru slepih za 
vselej spr i jazni l i , da bazen 
ostane z a v o ž e n a investicija? 

»Nikakor ne,« odgovarja Ja
nez K o s , »bazen želimo tudi sa

mi, ne le nekatere šole ali vrtci. 
Vendar pa je jasno, da sami, 
zlasti ne v teh časih, ne bi zmo
gli visokih stroškov obratovanja. 
Zato smo se pred kratkim odlo
čili za ponovitev ankete. Načel
ne odgovore imamo že na mizi. 
Za bazen je šest interesentov, 
večinoma šole pa tudi zdravstve
ni dom in zveza telesnokulturnih 
organizacij. Ko smo strnili nji
hove potrebe, smo ugotovili, da 
jih je še premalo, da bi pokrili 
42-urni tednik. Tak bazen na
mreč zahteva hišnika, kurjača, 
snažilko, plavalnega mojstra. 
Glede na omejitev mase plač in 
s tem zaposlovanja ni misliti, da 
bi v Centru slepih mogli redno 
zaposliti vsaj "pol" delavca.« 

Kl jub temu je še nekaj upa
nja, da bo Trnjulč ica vendarle 
vstala od desetletnega spanja. 
Posebna skupina, ki so jo obl i 
kova l i , bo najprej strokovno 
presodila stanje bazena, odre
di la morebitna popravi la , na
kar namerava Janez K o s skl i 

cati zunanje interesente za kon
kretni dogovor. Vsekakor pa 
vztraja, da je treba najprej reši
ti vp ra šan je zaposlovanja in 
pokrivanja s t roškov . 

Bazen v Centru slepih je 
prav zaradi svojih posebnosti 
potreben in dragocen. Š k o d a 
je, da bi se v njem še naprej na
biral prah, namesto da bi si 
bo ln ik i krepi l i telesa, c icibani 
in šolarčki učili plavalnega 
znanja. Hkra t i s tem pa bo vse
kakor treba položi t i na tehtni
co tudi vprašan je , ali so v škof
je loški obč in i sposobni financi
rati še tretji plavalni bazen (po
leg bazena v Že lezn ik ih in v 
hotelu Transturist)? 

Lahko prav gotovo ne bo, a 
kjer je resn ična želja, je tudi 
uspeh, pravijo. In ne morem se 
povsem znebiti o b č u t k a , da de
setletnemu spanju bazena vsaj 
kanček ne botruje tudi pre
majhna želja, biti č lovek, po
magati prizadetim, inva l idom, 
š ibkim. . . H - j e | o v č a n 



Življenje so tudi grobovi 

9. stran (mimmgmoLAS 

J o ž e K r i s t a n i m a o b r t p o g r e b n i h s t o r i t e v 

Bo, ali ne bo hotel spregovo
ri t i , se sp ra šu j em, ko ga od 
strani opazujem. Grobarj i so 
posebni ljudje. Navadno so 
stari, saj mladi zlepa ne prime
jo za grobarsko lopato. In go
vorit i sploh noče jo . Radi tudi 
gledajo v kozarec. Nekje na 
Gorenjskem morajo tiste dn i , 
ko imajo v vasi mrl iča , posebej 
pazit i , da grobar ne zaide v go
stilno prej, preden je skopana 
jama. Tale poljanski je mlad, 
tako mlad , da so še otroci 
okrog njega. Fant iček kakšn ih 
šest ih let si krajša čas s skaka
njem s terase na teraso, prije
ten dekl ic kakšn ih trinajstih let 
pa r o č n o poprijema za ročaje 
samokolnice, ko jo oče napolni 

ti na marsikaj, na kar sicer 
sploh pomis l i l ne b i , se hitro 
premisli jo. Drugi tega dela za 
nič na svetu ne bi opravljal i , 
kajti vse kar je v zvezi z mrl iči , 
j i m je tuje, grozno. Z a C i r i l a , ki 
je sicer mlekar, je to čis to obi
ča jno honorarno delo, ki ga 
zadnje čase v njegovi krajevni 
skupnosti kar dobro plačuje jo . 
O d lanskega marca so mu zara
di skokovite inflacije vsak me
sec poviševal i . Tako je prav, pa 
so vsi zadovoljni . Prej, k o j e bi l 
še doma najstarejši sin, je on 
hod i l z njim in mu pomagal ko
pati, pregrinjati s<^dne grobo
ve, da se ne p o m a ž e j o robnik i , 
bel i pesek ne p o m e š a z zemljo, 

renaša t i ta vel iki leseni zaboj, 

in odpelje do vhodnih vrat in 
naprej za pokopa l i šk i z id na 
kup. Kot bi delal i doma na vr
tu, se mi zd i , tako je vse nara
vno, s p r o š č e n o . 

C i r i l L i k a r j e dve leti grobar 
v Poljanah. E n o leto je bi l 
vmes nekdo drug. Ljudje p a č 
misli jo, da je to hiter zas lužek, 
a ko vidi jo , da je treba priti na 
p o k o p a l i š č e ob vsakem vreme
nu, ob vročini in mrazu, ob 
soncu in dežju , ko ti mokrota 
si l i za vrat, za rokave, kajti po
grebi ne čaka jo , da je treba 
svoje delo dobro opravit i , pazi-

na katerega nalaga zemljo, s 
katero potem zasuje krsto in 
oblikuje gomilo . Danes mu po
magata Tadej in Jerneja. Č e 
mu samo deske znosita iz veži
ce, mu že vel iko naredita. Pa še 
do lgčas mu n i , ko je življenje 
okrog njega. 

Danes koplje jamo za Dr
novškovega Jankota. Klas ičen 
grob bo imel . Poljane! so za 
k las ične pokope. M e n d a ima 
celo p o k o p a l i š č e vsega pet žar. 
Z njimi je vel iko manj dela, no
bene umazanije. V Marmorju 

NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO 

PIOMA 
E N A Š T E V I L K A Z A V S E 

P R O B L E M E 
NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO 

Spoštovani poslovni partnerji! 
Ste že kdaj pomislili, koliko telefonskih številk 
morate poklicati, da bi vaše poslovanje normalno 
potekalo? 
• PRVO št. — arhitekta pokličete, ko želite 

(pre)urediti poslovni prostor 
• DRUGO št. — trgovino s pohištvom pokličete, 

ko opremljate poslovni prostor 
• ko kupujete pisarniške stroje, pokličete že 

TRETJO številko 
• ČETRTO št. — parirnico pokličete, ko vam 

zmanjka papirja in pisalnih potrebščin 
• ko potrebujete obrazce, tiskovine, 

propagandni material, pokličete že PETO št. -
tiskarno, 

• ko se vam pokvari pisalni stroj, pokličete 
servis - ŠESTO številko. 

Šest številk torej! 
Prihranite si čas, trud in denar! 
Odslej lahko pokličete številko 064-78-582, ki vam 
nadomesti vseh šest. To je številka podjetja 
PIOMA, številka podjetja, ki rešuje vse probleme 
v zvezi s pisarniškim poslovanjem. 
Naš naslov je: 
PIOMA, Pisarniška oprema in material 
Prešernova 28 
64260 Bled 

ENA ŠTEVILKA ZA VSE PROBLEME 

0 6 4 - 7 8 - 5 8 2 
Nudi imo vam: 

projektiranje vseh vrst poslovnih prostorov 
pisarniško, šolsko opremo in opremo ostalih 
poslovnih prostorov, 
računske, pisalne, fotokopirne stroje, osebne 
računalnike, tiskalnike, telefakse, blagajne,... 
papir, pisalni pribor in druge pisarniške po
trebščine, 
poslovna darila 
kompletne tiskarske usluge 
popravila pisarniških strojev 

delajo l ične marnmornate po
sode za ža re , zgornjo p loščo za
lijejo in nobena voda ne pride 
vanjo. Nazadnje so z ža ro po
kopal i Iveta Subica. Takega 
pogreba Poljane še niso doži 
vele. 

Letošnja z ima je kar dobra. 
V suhem se da lepo kopati , ka
dar pa namede snega, se mora 
najprej spopasti z njim. Je pa 
zanimiv tale teren pokopa l i š ča 
tule pod K o s m o v i m hr ibom. 
Polovica je suha, polovica pa 
kar precej mokra. Tamle na oni 
strani kajnarja, je že z vedrom 
metal vodo iz jame tik pred po
grebom. D r u g a č e je pa lepo to
le poljansko p o k o p a l i š č e . Tako 
lepo je z loženo v hrib. Ljudje 
skrbe za svoje grobove. O n i sa
mi pa Bašovcev Polde, ki je b i l 
pred njim grobar. Hrbtenica ga 
je začela boleti , zdaj pa Polde 
skrbi za potke, kosi travo, krste 
ima čez in vso opremo za po
grebe v mrl iški vežici. Takole si 
delita delo. Vesela sta, če ga je 
č im manj, toda kaj hočeš , ži
vljenje je že tako, da se tudi 
umira . In kadar pride kakšen 
si lno nizek pritisk, lahko pr iča
kujeta, da bosta imela več dela. 
Z g o d i l o se je že, da je C i r i l 
skopal tudi po pet jam na te
den. Takrat si je moral tudi iz 
kajnarja potegniti luč, daje po
tegnil v noč . So pa tedni, vča
sih tudi celi meseci, ko v Polja
nah ni pogreba. Takrat je naj
lepše . Le od d a l e č vrže pogled 
sem dol na p o k o p a l i š č e od svo
jega hlevca v nasprotnem bre
gu, malo naprej od Zunharja. 
Tam ima C i r i l dve govedi, štiri 
koze in konja. T u d i tam mu de
lata d r u ž b o otroka. Posebno 
veselje je, če so otroci ob tebi. 
Ču t i š in veš, da je življenje pr
vo, dolgo in lepo in so grobovi 
č is to , č is to na koncu.. . 

D. Dolenc 

Ko umrejo sorodniki, smo v 
hudih zadregah 
Radovljica, 22. januarja - Jože Kristan iz Nove vasi pri Radovljici bo s 1. februarjem začel opravljati 
obrt pogrebnih storitev. Poskrbel bo za vse, kar je nujno pri pripravi pogreba, od osmrtnic do ureditve 
mrliške vežice in vzdrževanja grobov. Za zdaj šele začetek, v prihodnje pa bo pri njem možno kupiti tu
di krste vseh vrst. 

Prihaja čas , ko marsikdo od 
nas zares in temeljito razmišl ja , 
s čim in kako bi se začel ukvar
jati kot zasebnik. Priča smo, 
kako oko l i nas vendarle in 
kljub vsemu raste š tevi lo mal ih 
zasebnih podjetij, še več pa je 
zasebnih trgovin, gosti ln, bife
jev, d o m a č e obrti . 

Jože Kristan 

Jože Kristan iz Nove vasi pri 
Radovl j ic i pa se je že odloči l za 
obrt, o kateri razmišl ja najbrž 
le malokdo. Z a nas morda kar 
malce nenavadno, a verjetno 
si lno potrebno in v prihodnosti 
tudi donosno. Jože Kris tan bo 
s 1. februarjem začel z dejav
nostjo: pogrebne storitve. 

» N e gre seveda za pokope in 
za tiste storitve, k i j ih pač opra
vljajo pogrebne službe,« pravi 

Jože Kr is tan , k i je bi l zaposlen 
pri Delavski univerzi Kran j , 
zdaj pa je obrtnik.»Ukvarjati se 
nameravam z organizacijo tako, 
da bi pomagal tistim, ki se ob 
smrti svojcev ne znajdejo najbo
lje in porabijo ogromno časa, da 
vse pripravijo za pogreb. Gre za 
nabavo in dostavo vencev, za po
moč pri objavi, osmrtnicah, za 
obveščanje svojcev, oblikovanje 
osmrtnic, ureditev mrliške veži
ce s trajnicami in svečami, za 
okvire za pokope, če je žarni po
kop, za naročila pevcev in pota 
po uradih. Tudi za storitve po 
pokopu, ko je treba poiskati pri
mernega kamnoseka in upošte
vati posameznikove želje, s po
sredovanjem podatkov o cenah, 
rokih. Ne nazadnje si nekateri 
ljudje po smrti uredijo spomin
ski kotiček v hiši, a nimajo pri
merne in lepe opreme. Pripra
vljen bi bil tudi skrbeti in ureja
ti grobove, ki so zaradi oddalje
nosti svojcev vse leto neurejeni 
in tako dalje. 

Pri nas je izbira sveč, deni
mo, s i lno skopa, zato bom po
nudi l sveče najrazl ičnejš ih kva
litet in obl ik , tudi do elektron
ske. T u d i pri ureditvah grobov 
so ljudje večkrat v zadregi, saj 
ne vedo, kje naj kupijo pesek 
ali zemljo. Zdaj šele začen jam, 
n imam še vel iko izkušenj , ven
dar mis l im, da bi postopoma 
skrbel tudi za prevoze ter po
nudi l bol jšo izbiro krst kot j i h 
imajo pri nas danes svojci po
kojnih na izbiro.« 

Jože Kr is tan pravi , da sta v 
Slovenij i že dva obrtnika, k i 
nudita take storitve, v Trbo
vljah in b l izu Cel ja . Oba imata 
to l iko dela, da sta morala zapo
sliti še dodatne delavce, vendar 
imata zraven še cve t l i ča rno . Jo
že pa bo najprej pripravljen 
pomagati tako, da bo svetoval 
in pomagal pri tistih nujnih po
teh, v katerih se znajdejo svoj
c i , ko niti ne vedo, kam naj se 
obrnejo. In mnogi si niti ne 
upajo vpraša t i , ko l iko kaj sta
ne. D a niti ne govorimo o tem, 
da je treba po uradih iskati po
trdi la v e č i n o m a dopoldne, ko 
so uradne ure. Mars ikdo mora 
vzeti tudi dopust, da opravi vse 
potrebno. 

Jože ima nekaj opreme, ki jo 
bo pri njem m o g o č e kupit i ali 
si jo sposodi t i : od sveč do okv i 
rov za ža re in spominske kot ič
ke. Vsakomur je pripravljen 
svetovati in pomagati. Pravi, 
da njegove storitve nikakor ne 
bodo drage. N i nujno, da bi pri 
njem naroči l i vse kar se potre
buje pri organizaciji pogreba; 
lahko vam samo svetuje, kako 
bi ob l ikova l i osmrtnico in kje 
in za ko l iko bi jo objavili ali pa 
pove, kje bi naroči l i pevce ali 
kako bi prepeljali ža ro iz L ju
bljane. 

J o ž e Kris tan bo opravljal po
grebne storitve za vso Gorenj
sko, njegova telefonska števil
ka pa je 73 - 365. 

D . Sedej 

V K e k c u d o r a š č a ž e o s m a g e n e r a c i j a 

Ko je Peter pisal soncu 
Kranj, 16. januarja - »Letim, letim, vse više letim, me k soncu pone
sel bo veter, letim, letim, da pismo izročim, ki soncu ga pisal je Pe
ter,« je zvenelo iz otroških grl. Tovarišice so z malce treme čakale, 
ali bo vse v redu, naposled pa je aplavz ponosnih mam in očkov na
znanil, da se je otroška desetina iz vrtca Kekec ob 30-letnici vrtca 
dobro odrezala. In ko smo že pri soncu - v Kekcu ga je že tri deset
letja dovolj za otroke, ki doraščajo šoli... 

Vrtec je nastal decembra 1959 v enem novozgrajenih blokov 
pri Vodovodnem stolpu. V dveh sobah tedanjega doma igre in 
dela se je d ruž i lo 35 otrok. Ker so se potrebe po varstvu že čez 
dve leti podvoji le, so se preselili v preurejeno vi lo , kjer seje v tes
nih prostorih kdaj gnetlo tudi prek sto otrok. Šele ko so pred 
dvajsetimi leti zgradil i Janino in osnovali še nekaj novih vrteov v 
mladem naselju, so K e k c a malce razbremenil i . Danes v štirih 
p r e d š o l s k i h skupinah tod biva 88 otrok. Tako kot sedmero gene
racij pred njimi se v hiši , obdani z majhnim vrtom in pri jaznim 
igr iščem, počut i jo kot doma. 

Pri srcu je otrokom... 
To sta nam potrdi l i dve nadobudni de
k l i c i , 6-letni N ina Trebeč in Vesna Kanc i -
lija. Prvi navadno jez iček teče kot ml in
ček, tokrat pa je b i la manj zgovorna. Ra -
zgovori la seje le o svoji šolski torbici in 
č r t ah , ki j i h riše v zvezke, od vodoravnih 
in navp i čn ih , do t akšn ih , kak r šne je risal 
Petrov zmaj pod oblaki na poti k soncu. 
Vesni , ustvarjalni p redšo lsk i in dobr i r i 
sarki, pa se je zareklo, da bi bi la raje do
ma kot v vrtcu. Pa je tovar iš ica A n k a brž 
vskoči la , da verjetno zaradi obedov, ki 
dekl ic i ne gredo prav radi po grlu, zato 
se mora vzgojiteljica včasih ujeziti. 

Pri srcu je staršem... 
Nekateri še pomnijo o t roš tvo , ki j i m je minevalo v vrtcu Ke

kec. Zdaj tjakaj poši l jajo varovat in vzgajat svoje potomstvo. Jo
že Hr ibar , ki v vrtcu predstavlja svet 
s taršev, ima trenutno v K e k c u sina M a 
tevža, Grega ga je že »p re r a se l« . Njuna 
sestrica pa kolekt ivno življenje o k u š a v 
bližnji Janini . Ob dveh parih dostopnih 
starih staršev je to zadosten dokaz o zau
panju v vzgojno-varstveno ustanovo. Bo
lje resna p e d a g o š k a vzgoja od popustlji
vosti babic, pravi Jože , v isti sapi pa 
slednje pohvali kot d o b r o d o š l i rezervni 
vir varstva. 

»Sicer pa vrtec in starši dobro sode
lu jemo,« zatrjuje. » K o t predstavnik slednjih sem zgrožen nad 
dejstvom, da se stalno pr ip i ra f inančna pipa za o t r o š k o varstvo 
in da si v vesoljnem Kranju vrtci ne morejo privošči t i niti "cele
ga" logopeda - bojda si ga delijo s šo lo . Ob vseh materialnih te
ž a v a h pa nas razveseljuje, da je m o č tudi brez luksusnih prosto
rov in vrhunske opreme v vrtcu dobro vzgajati. Odnos i v vrtcu so 
prijetni in sp roščen i , tovar i š ice se z otroki r e sn ično trudijo. Tako 
ta stari, t radicionalni vrtec vsi skupaj jemljemo kot svojega.« 

Pri srcu je tovarišicam... 
Hkra t i z vrtcem je letos jubi lantka tudi ena od varuhinj, A n 

gelca Rogelj. V K e k c u je že dvajset let, 
že šesti generaciji pomaga pre rašča t i 
kratke h lače , tukaj pa namerava učaka t i 
tudi pokoj. 

»Le tos sem varuhinja v najmlajši 
skupin i . Otroke in vrtec imam rada, 
utrujata me le napetost in naglica. Tesni 
prostori nas ne motijo, malo teže je le 
večj im, p r edšo l sk im ot rokom, toda vsi 
skupaj jo pogosto uberemo na igrišče al i 
v naravo, da se n a u ž i j e m o kis ika. T e ž k o 
pa p r e n a š a m , ko se od vrtca poslavljajo 

generacije, ki sem j i h negovala od mal ih nog. T u d i sama sem ma
t i , a moja dva sta že v 15. in 18. letu. . .« 

Tudi nekdanji vzgojitelji imajo nanj prijetne spomine 
Pogovarjali smo se z Ančko Gašperš ič , 
zdaj upokojenko, pred desetletjem pa 
ravnateljico vrtcev v Kranju . O b združi 
tvi v Vzgojno-varstveni zavod leta 1966 
je b i lo v Kranju šest vrtcev, ko je 13 let 
zatem odhajala v pokoj , že 15, osnovali 
pa so tudi 6 varstvenih d ruž in . Kot kaže , 
je b i la vzgojnovarstvena dejavnost tedaj 
na vrhuncu. M l a d a naselja, kjer so žive
le mlade d r u ž i n e , so narekovale hitro 
gradnjo vrtcev, s samoprispevki je dote
kal denar. 

»Vzgoja in standard teh ustanov sta z leti napredovala, otro
ci pa so ostali enaki . Moreb i t i so le bolj razgledani kot nekdaj, 
pa tudi zahtevnejši, Včasih si otroke hitreje zadovol j i l , ko sem bi
la prva leta po vojni vzgojiteljica na Jesenicah, je m a l č k o m za
d o š č a l a že preprosta lutka, da so sprostil i svojo domišl j i jo. . . V 
vrtcih se je do danes marsikaj spremenilo, z njimi so mnogo ek
sperimentiral i , pa tudi izboljševali in izpopoln jeva l i ,« se spomi
nja nekdanja ravnateljica. V K e k c u , ki je v strokovnem smislu si
cer sodoben vrtec, a z nekaj nekdanje patine v korist d o m a č n o s t i 
in s p r o š č e n o s t i , s o j o znova spomnil i dobr ih starih časov. K e k c u 
ž e l i m o , da tak ostane še prihodnjih 30 let. 

D . Z . Ž leb i r 
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Šesta zmaga Mateje Svet 
Maribor, 21. januarja - Šesta zmaga Mateje Svet v svetov

nem pokalu in enaintrideseta zmaga Švicarke Vreni Schneider. 
Odličen nastop tudi ostalih naših v slalomu in veleslalomu. Kat-
juša Pušnik deveta in Nataša Bokal deseta v slalomu. Manj sre
če je imela Veronika Šareč, ki je v veleslalomu in slalomu ostala 
brez uvrstitve. Oba dneva si je tekme na Pohorju ogledalo nad 
35.000 ljubiteljev alpskega ženskega smučanja. 

Že po prvi vožnji sobotnega veleslaloma je b i lo slutiti , da 
bodo naše alpinke stopile na najvišjo zmagovalno s t o p n i č k o . 
Ž e prva od naš ih , Kat juša Pušn ik , je veleslalom odpeljala ta
ko, kot ga zna. Mateja Svet pa je že v prvem nastopu dokazala , 
da je spet v dobri formi je je b i la med vsemi najhi t re jša . V dru
gi vožnji je spet šla na vse ali nič . Dob i l a je vse - prvo mesto v 
veleslalomu. V sobotnem veleslalomu je b i la Kat juša Pušnik 
dvanajsta. 

Nedel jski slalom je spremljalo okol i dvajset t isoč gledal
cev. Že po prvi vožnji je b i lo jasno, da se bo za prvo mesto bi l 
težak boj. Za p resenečen je je poskrbela Francozinja Patricia 
Chauvet , k i seje uvrstila na tretje mesto za Vreni Schneider in 
Avstr i jko Ido Ladstaetter. Č e t r t a pa je b i la Mateja Svet. O d l i 
č n o sta prvo vožnjo odpeljali tudi Kat juša Pušnik in N a t a š a 
B o k a l , manj sreče pa je imela zmagovalka iz Hausa , Veronika 
Ša reč . Že pred desetimi vratci je morala v sneg. 

Vreni Schneider iz Švice je v drugem nastopu pokazala, 
da je zdaj najbol jša slalomistka. O d l i č n o so nato nastopile tudi 
naše . Mateja Svet je o b d r ž a l a če t r to mesto, Kat juša Pušnik de
veto in deseto L o č a n k a , N a t a š a Boka l . K r a n j č a n k a Mojca 
D e ž m a n je šla s proge v prvi vožnji . 

V soboto je na Lis ič inem koncertu bronasto kolajno z lan
skega svetovnega prvenstva Matej i Svet za tretje mesto v vele
s la lomu podel i l i pokrovitelj Zlate lisice, predsednik predsed
stva S F R J dr. Janez D r n o v š e k . 

Rezultati - v e l e s l a l o m - 1. Sve t ( Jugos lav i ja ) 2 : 10,51, 2. 
VVachter (Avs t r i j a ) 2 :10,87, 3. VVal l iser ( Š v i c a ) 2 :11,93, 6. 
Qu i t t e t (F ranc i j a ) 2 :12,38, 7. Roffe ( Z D A ) 2 : 12,67, 8. A a n 
( N o r v e š k a ) 2 :13,45, 9. S a l v e n m o s e r (Avs t r i j a ) 2 :13,29, 
l O . H a n s e n ( N o v e r š k a ) 2 :13,45, 12. P u š n i k ( Jugos lavi ja ) 
2 :13,64; 

s l a l o m - 1. S c h n e i d e r ( Š v i c a ) 1 :19,93, 2. Lads t ae t t e r 
(Avs t r i j a ) 1 :20,56, 3. C h a u v e t (F ranc i j a ) 1 :20,94, 4. Sve t 
( Jugos lav i ja ) 1 :21,08, 5. M a i e r h o f e r (Avs t r i j a ) 1 : 2 1 1 1 , 6. 
A n d e r s s o n ( Š v e d s k a ) 1 :21,25, 7. V o n G r u e n i n g e n ( Š v i c a ) 
2 :21,42, 8. VVachter (Avs t r i j a ) 1 :21,52, 9. P u š n i k 1 :21,56, 
10. B o k a l (obe Jugos l av i j a ) 1 : 21,57; 

D . H u m e r 

Ligaški izidi 
Sedmi poraz vaterpolistov Triglava - Kranjski vaterpolisti 

so v 7. kolu I.A zvezne lige gostovali v Spli tu in izgubil i z do
mač im P O Š K Brodomerkurjem kar z 12:26 (3:9,3:8,4:4,2:5). 
Gostje so zaigrali nekol iko bolje šele v zadnjih dveh če t r t inah , 
k o j e b i lo že vse o d l o č e n o . G o l e za Triglav so dosegli K r i v o k a -
pič in T u k i č po tri , Š t romaje r dva, Hajdinjak, Drnas in , C v i t k o -
vič in Troppan pa po enega. 

Zmag i hokejistov Jesenic II in Bleda - V nadaljevanju pr
venstva l . B zvezne hokejske lige je moš tvo Bleda doma prema
galo Mlados t z 8:5 (5:3,2:0,1:2), Jesenice II pa so gostovale v 
Zagrebu in porazile istoimensko moš tvo . Rezultat - Zagreb Je 
senice II 4:11 (0:3,2:7,2:1). Hokejist i Triglava bi moral i doma 
igrati s Slavijo, vendar tekme ni b i lo , ker je več K r a n j č a n o v 
zbolelo za gripo. 

Visoka zmaga košarkar jev Triglava - Košarkar j i kranjske
ga Triglava so v 14. kolu slovenske lige v dvorani na Planini v i 
soko, s 115:73 (51:32) premagali m o š t v o K o p r a in se z novim 
parom točk " u t r d i l i " na če t r t em mestu prvenstvene razpredel
nice. Na jveč košev za d o m a č i n e sta dosegla Sušič (39) in Orna-
hen (22)". 

Kranjčani navdušujejo Tržičane 
Trž ič , 19. januarja — Hokejski špor t ima v Trž iču in v Kranju 
več kot 20-letno tradicijo. V Trž iču je razvit predvsem rekrea
cijski hokej, v Kranju pa tudi tekmovalni . D a bi se kar največ 
mlad ih iz. t rž iške obč ine vkl juči lo v vrste pionirske hokejske šo
le Triglava in v ekipe pionirjev in mladincev, so Kran jčan i 
pred dnevi v Tržiču odigral i prijateljsko propagandno tekmo z 
d o m a č i n i . Rezultat je b i l 18 : 5 za goste (6 : 0, 6 : 2 in 6 : 3) sre
čanje pa si je ogledalo več kot 200 gledalcev. Prav obisk vzbuja 
upanje, da se bodo mladi prikl jučil i kranjskim hokejis tom; pr
ve korake pa bodo lahko napravi l i v Trž iču na d o m a č e m ledu, 
kjer j im hokejisti že med bl ižnj imi poč i t n i cami pripravljajo 
kvalitetne drsalne tečaje in rekreativno drsanje. Omen imo , da 
je drsanje v Trž iču med tednom vsak dan od 17. do 19. ure, ob 
konc ih tedna od 15. do 17. in od 18. do 20. ure, ob nedeljah 
dopoldne pa je b r e z p l a č n o drsanje za p r e d š o l s k e otroke. 

J . K i k e l 

SK Alpetour pred novim zagonom 
Škofja L o k a , 19. januarja — Škofjeloški smuča r sk i klub je 
osemdeseta leta preživel v vrhu jugoslovanske elite aplskega 
s m u č a n j a . V posebnem, sicer neuradnem točkovan ju za naj
boljši klub v državi je vselej osvajal prva tri mesta. Res je, da je 
po odhodu zlate generacije Borisa Strela, Jože ta Kura l ta , N u š e 
Tome in lani še Katje Lesjak nastala kratkotrajna praznina, ki 
pa jo je letos u s p e š n o zapoln i la N a t a š a Boka l , na katero smo 
še posebej ponosni , saj je z neverjetno voljo, odrekanjem, trmo 
in tudi s k lubsko p o m o č j o uspela premagati t ežko p o š k o d b o in 
se u s p e š n o vrniti v A reprezentanco. O b upoš t evan ju kopice iz
jemno talentiranih pionirjev (pionirk) , v k lubu n a č r t u j e m o po-
vratek na stare po loža je v roku treh, štirih let. 

Prav sedaj potekajo velike aktivnosti za pripravo pogojev, 
ki bodo omogoč i l i doseganje ambic ioznih načr tov . 

Druš tvo bo spremenilo ime ( S K L O K A ) , se organizacij
sko preuredilo. Funkcionar j i se že pogovarjajo z uglednimi fir
mami za t r žno sodelovanje in verjetno se bomo registrirali kot 
podjetje ter razširil i lastno poslovno dejavnost. 

Redna letna in vol i lna s k u p š č i n a kluba je bi la včeraj v ve
č n a m e n s k i dvorani O Š Peter Kavč ič . 

Janez Nastran 

D r ž a v n o h o k e j s k o p r v e n s t v o - J e s e n i c e : M e d v e š č a k 3 : 6 

Dvajset minut dobre igre ni dovolj za zmago 
Jesenice, 19. januarja - Jeseniški hokejisti so v tekmi 27. kola prve zvezne lige v dvorani Podmežakla 
pred približno štiri tisoč gledalci izgubili z Medveščakom Gortanom s 3:6 ti :0,1:2,1:4). Čeprav je po 
vodstvu Jeseničanov z 2:0 še kazalo, da bodo prvič v letošnjem državnem prvenstvu premagali zagreb
ško moštvo, jim to ni uspelo. Po prvi tretjini, v katerem so bili boljši od gostov, so namreč močno po
pustili in na ledu so zagospodarili zagrebški "medvedje", med katerimi so se še posebej izkazali sov
jetski igralci Stolbun, Krutov in Ščurjenko, ki so dosegli pet od skupno šestih Medveščakovih golov . 
V jeseniškem moštvu se pozna menjava trenerjev (Cirila Klinarja je zamenjal Vaclav Červenv) pa tu
di to, da ekipa pred novim letom ni kaj dosti trenirala. Čeprav je moštvo v precejšnji krizi (dva zapo
redna poraza - z Olimpijo in Medveščakom), pa so v klubu za zdaj mirni, tudi zato, ker še ni ničesar 
izgubljenega (drugo mesto je dobro izhodišče za osvojitev naslova državnega prvaka) in ker novi tre
ner napoveduje najboljšo formo moštva za končnico državnega prvenstva. 

Je sen ičan i so v prvi tretjini 
igrali bol jše kot gostje in imeli 
tudi več p r i ložnos t i . K a r ni 
uspelo Horvatu v 4. minuti in 
Tišlerju v 6., ko je z m o č n i m 
strelom od da l eč poskusil pre
senetiti M e d v e š a k o v e g a vratar
ja Domineta L o m o v š k a , je v 9. 
minuti Zvonetu Š u v a k u , k i je 
po podaji Mat jaža Kopitar ja 
dosegel lep gol in povedel jese
n i ško m o š t v o v vodstvo. Po za
detku seje igra razživela , M e d 
veščak je postajal vse nevarnej

ši in bi skoraj dosegel gol , ko je 
imel igralca manj (zaradi nale
ta s pal ico je bi l za dve minuti 
izkl jučen Ščur jenko) . Prva tret
j ina se je zaradi poskusa med
sebojnega o b r a č u n a v a n j a kon
čala z obojestransko izključitvi
jo - Ilijaša na M e d v e š č a k o v i in 
Razingerja na jesenišk i strani. 

Druga tretjina se je začela za 
d o m a č i n e spodbudno. Komaj 
sta sodnika dala znak za nada
ljevanje tekme, že je b i lo 2:0; 
p lošč ico pa je po podaji Boja

na Magaz ina spretno potisni l v 
M e d v e š a k o v gol Mat jaž K o p i 
tar. J e sen ičan i so po tem zadet
ku ustvarili še nekaj lepih pri
ložnos t i , nato pa so m o č n o po
pusti l i . Igralci iz Zagreba so to 
znali hitro izrabi t i : najprej je 
Šču r j enko (po podaji Krutova) 
zmanjša l na 2:1, minuto pred 
koncem tretjine, ko so imele 
Jesenice igralca manj, pa je 
Stolbun s strelom od da l eč še 
d rug i č premagal j e sen i škega 
vratarja. 

Č e p r a v je M e d v e š č a k ostal 
brez treh kanadskih hokejistov, 
ki so zapusti l i m o š t v o , ker j i m 
klubska uprava ni mogla izpol 
niti f inačnih zahtev, se to v nje
govi igri ni dosti poznalo. Sov
jetski igralci , k i so že v prvi in 
drugi tretjini pokazal i vel iko 
hokejskega mojstrstva (vsaj za 
naše razmere), so v zadnjem 
delu tekme imeli prav vse niti v 
svojih rokah. Trije zadetki so 
b i l i povsem v njihovi režij i : 2;4 
- podaja Ščur jenka , gol Stolbu-
na, 2:5 - podaja Kru tova , gol 
Stolbuna, 3:6 - podaja Stolbu-
na, gol Ščur jenka . V zagreb
škem moš tvu seje v zadnji tret
j i n i vpisal med strelce še Boris 
Pajič, edini gol za Jesenice pa 
je dosegel Edo Hafner. 

C . Zaplo tn ik , 
s l ike: G . Šinik 

Anatol i j Kostrjukov, trener Medveš-
č a k a Gor tana: " Izkor is t i l i smo na
pake j e sen i šk ih branilcev, ki so pre
ceni l i svoje moči in so na vsak na
čin hoteli v napad. E k i p i sta vel iko 
streljali na gol , zato sta vratarja 
imela vel iko dela. Č e p r a v sta tekmo 
sodi la mlada sodnika ( K o n c in Pri-
stov), je b i lo sojenje dobro in pa
metno. M i s l i m , da bi v sodnišk i or
ganizaciji moral i dati več p r i ložno
sti mlad im." 

Vaclav Červenv, trener Jesenic: 
"Tekmo so odloči l i sovjetski igralci , 
ki so spretno kaznoval i vsako napa
ko. N a š cilj so o d l o č i l n e tekme, 
upam, da bo takrat forma moš tva 
boljša in da bo napak, zlasti v 
obrambi , manj." 

Matjaž Kopitar, igralec Jesenic: 
"Pred novim letom smo slabo treni
ral i , zamujenega pa ne moremo na
doknadi t i v kratkem času . Spod
budno je, ker se naša vendarle iz
bol jšuje , in upam, da bomo v kon
čnici prvenstva dokazal i , da smo ve
l ika ekipa. Sojenje tokrat ni vpl iva
lo na rezultat, vendar pa je bi lo zelo 
slabo." 

Drago Mlinarec, igralec Jesenic: 
" Ž e tretjo tekmo smo v zače tku vo
d i l i , nato pa izgubi l i . Pri 2:0 se nam 
je ustavilo, nehali smo igrati, kot bi 
že b i l i zadovoljni z. rezultatom. 
M e d v e š č a k u lahko le čes t i t am, z 
dvema napadoma j i m uspe dobro 
igrati vso tekmo." 

D r ž a v n o p r v e n s t v o v s a n k a n j u 

Najuspešnejša Iskra Železniki 
Dolenja vas, 21. januarja - Na naravni sankaški progi v Dolenji va
si je bilo v soboto in nedeljo državno prvenstvo v sankanju. Nastopi
lo je 69 tekmovalcev in tekmovalk iz štirih slovenskih sankaških 
klubov - Iskre Železniki, Jesenic, Tržiča in Idrije. Prireditelji so 
povabili na prvenstvo tudi sankače iz drugih republik, vendar jih na 
tekmovanje ni bilo. Gostitelji, športno društvo Iskra Železniki, se 
niso izkazali le po organizacijski, ampak tudi po športni plati, saj 
so osvojili kar šest naslovov državnih prvakov, največ med vsemi 
klubi, sicer pa tudi precej srebrnih in bronastih kolajn. Njihova 
premoč je bila najbolj očitna med mladinkami, med mlajšimi pio
nirji in starejšimi mladinci ter člani in članicami. 

K e r bo na umetno zasnežen i 
naravni sankašk i progi v Dole
nji vasi od 7. do 11. februarja 
letos mladinsko evropsko pr
venstvo, na katerem naj bi so
delovalo okrog 70 tekmovalcev 

in tekmovalk iz najmanj dva
najstih evropskih držav , so bile 
sobotne in nedeljske tekme tu
di dobra pre izkušn ja pred do
slej n a j p o m e m b n e j š i m sanka-
šk im tekmovanjem v Selški do

l i n i . Proga je že skoraj nared za 
evropsko prvenstvo pa tudi 
strokovne s lužbe so se izkazale 
in dokazale, da bi se tekmova
nje že lahko zače lo . 

Rezultati - pionirke: 1. T. 
Koka l j (Tržič) , 2. K o l a r (Idri
ja), 3. J . To la r (Iskra); mladin
ke: 1. A . Tolar , 2. Habjan, 3. B. 
To la r (v se Iskra); č l a n i c e : 1. T. 
Tolar (Iskra); mlajši pionirji: 1. 
Debeljak, 2. Benedik (oba 
Iskra), 3. G . Lavt ižar (Jeseni
ce); starejši pionirji: 1. Špen-
dov (Tržič) , 2. B. V i l m a n (Jese

nice), 3. Jelene (Iskra); mlajši 
mladinci: I. S. V i l m a n , 2. Tran-
te (oba Jesenice), 3. J . Rakovec 
(Iskra); starejši mladinci: 1. T. 
Habjan, 2. Nastran (oba Iskra), 
3. Kuvek (Jesenice); člani: 1. 
Bernik, 2. Pohleven, 3. Luznar 
(vsi Iskra); starejši člani: I. 
Lavt ižar (Jesenice), 2. Frel ih 
(Iskra), 3. M . Česen (Trž ič) ; 

dvosedi-mladinci: I. Nastran-
Š t u r m , 2. Habjan-Habjan (vsi 
Iskra), 3. Rož ič -Ahač ič (Trž ič) ; 
dvosedi-člani: 1. Meg l i č -Megl i č 
(Jesenice), 2. Č e s e n - Č e s e n , 3. 
Meglič-Vizjak (vsi Tržič) . 

C . Zaplo tn ik 

O b č n i z b o r A l p s k e g a s m u č a r s k e g a k l u b a T r i g l a v 

S petega na deveto mesto 
Kranj, 18. januarja - Alpski smučarski klub Triglav iz Kranja je v 
minuli tekmovalni sezoni zdrknil s petega na deveto mesto v Jugo
slaviji. Kot je na petkovem občnem zboru kluba dejal predsednik 
Filip Egart, je za nazadovanje več razlogov: po letniku tekmovalcev 
1972 ni bilo v klubu večje akcije za pridobivanje cicibanov, najbolj
ša tekmovalka Mojca Dežman se je v minuli sezoni poškodovala in 
ni tekmovala, nekateri smučarji so zašli v krizo, zaradi pomanjka
nja snega je bila večina tekem na meji regularnosti, več tekmoval
cev je prenehalo trenirati in tekmovati... 

V klubu ugotavljajo, da je 
vse težje zagotavljati denar za 
treninge, tekmovanja in opre
mo. Č e p r a v so v t ežavah tudi 
delovne organizacije, pa je nji
hov glavni sponzor Gorenjski 
tisk imel dosti razumevanja za 
klubske težave in potrebe, saj 
je pomagal pri nabavi kombija 
in o m o g o č i l nemoteno delo 
dveh trenerjev. K l u b je letos 
nabavil tri kombije, od teh dva 
povsem nova, in se kljub teža
vam R T C Krvavec dogovori l 
za prednost tekmovalcev na ži
čn i cah in za vadbo na smučar 
skem pol igonu. Pri k lubski hiši 
na Krvavcu so zgradil i dodat
no sk lad išče in d o k o n č n o ure
di l i notranje prostore, veliki pa 
si obetajo tudi od izgradnje 

s m u č a r s k e g a središča na Bau-
henku v Kran ju , kjer bo poleg 
90-metrske skakalnice tudi 
smuč i šče za vadbo slaloma. 
Dejavnost sveta s taršev oživlja, 
izboljšuje se sodelovanje z 
Z V U T S - o m , dom na Još tu , ki 
so ga gradil i smučar j i , pa še 
vedno ostaja problem, saj gre 
zas lužek v druge roke. V klubu 
se zavzemajo za to, da bi ga 
prevzela kranjska Z T K O in da 
bi si zas lužek del i l i alpski smu
čarji , skakalci in tekači . 

S lavko Zupane, eden izmed 
treh pok l icn ih klubskih trener
jev, je ocenil minulo tekmoval
no sezono in opozor i l na nake-
tere probleme. V klubu so naj
bolj ponosni na srebrno kolaj
no Grega G r i l c a v slalomu sve

tovnega mladinskega prvenstva 
ter na njegovih dvanajst uvrsti
tev med prvo petnajsterico na 
mednarodnih FIS tekmah, po 
enkrat pa sta se med prvih pet
najst uvrstila tudi Gregor Sto-
j a n o v i č in Janez Demša r . V 
pioni rski konkurenci je izsto
pala N a t a š a Boncelj , dobre re
zultate so dosegli še T ina Vr-
hunc, P r imož Egart, Andreja 
Valenč ič , N a t a š a Nagl ic , Dra 
gica Boncel j , Polona Zupan in 
K lemen G l o b o č n i k , v ciciban-
ski vrsti pa se je najbolj izkazal 
Mi t ja Valenčič . Šest tekmoval
cev od skupno 56 je lani nasto
palo v d ržavn i reprezentanci. 
Slavko Zupane je opozor i l tudi 
na to, da je s m u č a r s k o znanje 
cicibanov prav zaradi pomanj
kanja snega in odvisnosti od 
d o m a č i h ( n e z a s n e ž e n i h ) smu
čišč s labše , kot je bi lo nekdaj, 
in da je trening na ledenikih 
malo koristen, če so smuči sla
bo pripravljene. 

F i l i p Egart, ki je bil ponovno 
izvoljen za predsednika, je na 
zboru predstavil tudi program 
dela za le tošnjo sezono. K l u b 

želi o b d r ž a t i alpskemu smuča
nju status vrhunskega špor ta v 
kranjski obč in i , nabaviti raču
nalnike in izdelati programe, 
izpopoln i t i nač in nagrajevanja 
tekmovalcev in trenerjev za do
bre rezultate, rešiti problem ko
če na Još tu , d o k o n č a t i kočo na 
K r v a v c u , prodobi t i sponzorje, 
organizirati nekatere f inančno 
zanimive dejavnosti, povečat i 
vpl iv v organih S m u č a r s k e zve
ze Slovenije... 

Na občnem zboru so po
delili priznanja najboljšim 
tekmovalcem - Gregorju 
Grilcu, Nataši Boncelj in 
Mitju Valenčiču, spomnili 
pa so se tudi-šestih tekmo
valk in tekmovalcev, ki so 
lani prenehali trenirati in 
tekmovati zaradi poškodb, 
šolskih obveznosti ali iz 
drugih razlogov. 

C. Zaplotnik 



Č e do zdaj še niste utegnili , je zdaj že res skrajni čas , da 
svoje alternativno gibanje spremenite najprej v zvezo, nato pa 
v stranko. Pri priči opustite vse posvetne opravke kot je sejanje 
solate v jogurtove lončke za spomladansko gredo na vrtu, pos
pravljanje kleti ali vsakodnevna kuha! V vo l i ln i boj! Zavrzite 
L u n i n setveni koledar in pri prvem uradniku na obč in i zahte
vajte vse, kar vam lahko lokalna birokraci ja ponudi iz veleak-
tualne tvarine V o l i l n a zakonodaja. N ič več f i lmov, kvizov in r i 
sank po televizij i! Š tudi ra j te in se i zobražu j t e ! Predvsem pa je 
treba enkrat zvečer , takoj potem, ko ste pojedli dva ocvrta jaj
ca na oko in kislo kumaro, vase, vase in še enkrat vase! 

Približno take so bile moje vaje v slogu in pred ustanovitvijo 
lastne stranke: najprej vse živo brezpogojno naženem spat, ugas
nem televizor, sedem na kavč, zavzamem faraonsko ali kočijaško 
držo, položim roke na noge in zaprem oči. Potem sledi iskreno 
samospraševanje: sem demokrat ali nisem? Ali ne bo moja de
mokratična duša grozovito trpela in bo sploh nezmožna dobrih 
del, če ne bo strankarsko pripadna in T A K O S P E T N E K O M U 
L O J A L N A ? Ali imam arhiv časopisnih izrezkov, s katerim ma
homa kompromitiram tiste, ki so mi napoti? In končno: ali si že
lim postati član predsedstva SRS ali ne? 

Na vsa gornja vprašanja so privreli grgrajoči odgovori: DA, 
DA, D A ! Kaj veš, od kod imam to, da mi je strankarstvo takore-
koč v krvi, da je stranka moja usoda, moje življenje in moja smrt. 
Še posebej me strankarska preokupacija zagrabi po tako krasni 
večerji kot sta dva jajca na oko in kisla kumara. 

A kako naprej? Vse mi je že uš lo v neke koalicije. Se geni
alna M e š č a n s k a stranka dr .dr .Mareka L e n a r d i č a je zdaj stran
ka N N S C ali narodno napredna stranka centra ali kaj že. N i h 
če n o č e ne p reveč levo ne p reveč desno, zato je v centru en 
s t rašen » d r e n « . A v koal ici jo bo treba, da moja stranka d o s e ž e 
vo l i l n i kvorum. 

T E M A T E D N A 
Pa poglejmo! Slišim, da obstaja pol i legalna Koz ja stran

ka, k i si je za svoj s imbol izbrala seveda - kozo. V programu 
ima med drugim nabavo treh koz in obnovo vseh kozjih poti v 
A l p a h in širše, za razcvit p o h o d n i š k e g a tur izma, ki v s e s p l o š n o 
» c r k a v a « . Z a predvol i lno geslo si je Koz ja stranka izbrala pa
ro lo : Naredite mi to deže lo kozjo! V to » španov i jo«ža l ne mo
rem, ker so že s parolo skrajno desni. Zd ružu je jo se tudi tisti 
zel iščarj i , k i na č r n o nabirajo » a r c n i j e « p o Triglavskem parku. 
V predvol i lnem programu j i h je en sam agitprop, češ, da brez 
nj ihovih zelišč ne bomo čili in zdravi vkorakal i v Evropo 92. 
Č e t u d i mi je naziv stranke zeliščarjev s i m p a t i č e n (imenujejo se 
n a m r e č Z L J P N - Za ljubezen jih pa ni), me ti č rnoborz i jc i zaen
krat še ne bodo vide l i . 

K a m torej z mojo stranko, ki se po H a š k u še vedno ime
nuje Z N M Z ali stranka Zmernega Napredka v Mejah Zako
na? K reformiranim komunis tom? Ma lodane me je že zaneslo 
tja. A kaj, ko so mi strankarsko neprosvetljeni d o m a č i , k i j i h 
kar stiska od groze, ko se z ocvrt imi jajci pripravljam na fara
onski r i tual , pomol i l i pred nos besede č r n o g o r s k e g a dr. Slobo-
dana Vujoševiča , k i je o komunis t ih takole grdo dejal: 

»Prav smešno je, da komunisti, ki padajo z oblasti, zahteva
jo demokracijo in človekove pravice. To me spominja na tistega, 
ki je ubil očeta, nato pa je prosil sodnika, naj mu kot olajševalno 
okoliščino šteje dejstvo, da je ostal - sirota.« 

K A M , vas p r a š a m ? ! ? Di leme so obupne, naravnost gro
zljive, saj so porojene iz hude d u š e v n e stiske. V teh depresijah 
bi me razumel samo Ribčev France, k i je b i l že pred mano na 
nek nač in tako živl jenjsko razklan in v srcu obupan. 

» K o brez miru okrog divjam, prijatlji p raša jo me, 
kam?.. .Samo to znam, samo to vem, de brez stranke jest ne 
smem...in de ni mesta vrh zemlje, kjer bi pozabi l to gorje!« 

D. Sedej 

M e j n e v e d e 

Če dobro mislimo, se nam dobro povrne 
Tomaž Iskra je jeseniški pisatelj, ki po pesniški zbirki in knjigi, Od rude do kovine, pripravlja že tre
tjo knjigo, piše v časopise in kulturne revije, zadnjih pet let pa se intenzivno ukvarja z bioenergetiko. 
Tomaž je predsednk jeseniškega društva mejnih ved, ki združuje 50 članov in ki v dvorani gasilskega 
doma na Jesenicah redno prireja prav zanimiva predavanja. 

Do marca bodo pripravili predavanje o medicini stanovanja, ali kako doma nevtralizirati sevanja. 
Ivana Janša bo pripravila predavanje o dinamiki bioprehrane ali o naravnem načinu življenja, februar
ja bo predavatelj Havliček spregovoril o Atlantidi ali propadu civilizacije pred 10.000 leti, Ivica Dor-
nik pa o makrobiotiki. 

Skratka, vsak torek nekaj novega za tiste, ki želijo živeti zdravo in ki ne jemljejo ravno vnemar ti
stih reči, s katerimi se ukvarja bioenergetika, transcedentalna meditacija, joga itd. 

V več slovenskih mestih so dru
štva mejnih ved. S čim se poleg 
seminarjev in predavanj pravza
prav praktično ukvarjate? 

»Bione rge t i ka ni k las ična 
medicina, ampak veda, ki se 
ukvarja s tistimi pojavi, k i j i h 
Znanost p rouču j e , a j ih ne mo
re dokazati . M i radiestezijsko 
ugotavljamo, kje so škodl j iva 
sevanja, svetujemo, kako na
mestiti v stanovanjih postelje, 
ležišča, kako se ogniti škodlj i -
yim sevanjem ali geopatalo-
škim področ j em. . . S tem se je 
že pred š t i r idese t imi leti ukvar
jal dr. Ernest Har tman iz Ber l i 
na. B i l sem pri njem, v šoli, ki 
jo je pr ipravi l v Budvi. . .« 

» N a diagramih nam je, deni
mo, p r a k t i č n o pokazal nekaj 
primerov rakastega obolenja. 
Z a neko hišo so ugotovi l i , da je 

pod posebno m o č n i m seva
njem zemeljskega vodnega to
ka in zanimivo je, da je v tej h i 
ši na istem ležišču umrlo kar 
devet l judi . Z vsemi raziskava
mi je nedvoumno dokazal , da 
podzemsko sevanje izredno 
škodl j ivo vpl iva na organizme, 
tudi zdravje č loveka je hudo 
o g r o ž e n o . « 

Bioenergetiki tudi neposredno 
zdravite ljudi. Kako? 

»Bionerge t ik i zdravimo z 
magnetizmom svojega telesa, 
b loki ramo energetske poti in 
spodbudimo č lovekovo notra
njo m o č , da se sam z a č n e zdra
vi t i . Z a n i m i v o je, da so nam 
najboljši svetovni energetiki 
pr iznal i , da smo Jugoslovani 
izredno dobri bioenergetiki , za
radi dobr ih dednih lastnosti, k i 

j i m imamo vsi Jugoslovani . D a 
ne bo kdo mis l i l , da smo neke 
vrste magija, moram povedati , 
da uporabljamo duhovne zako
ne Mar t ina K o l c a , slovenskega 
zdravnika , ki je živel v Nemči j i 
in med drugim zapisa l : Č e do
bro mis l imo, se nam dobro po
vrne. « 

Vi zdravite po svoje, na nara
vni način, brez »arcnij«, s pomoč
jo rok. Kaj pa po vašem zdravlje
nju priporočate bolniku, ki ima 
išias, pljučnico, revmo, migreno? 

» P r i p o r o č a m o gesla, ki si j i h 
sam postavi in ponavlja devet
krat na dan. Rec imo: O Z D R A 
V E L B O M , M O R A M S E P O 
Z D R A V I T I , VSI N E G A T I V I 
N A J G R E D O ven i td .« 

Kaj ne spominja to na vraže? 

Tomaž Iskra 
» N e . To je avtogeni trening, 

k i ga obravnava strokovna lite
ratura. Zdravnik L indenman , 
k i je s šest - metrsko jadrn ico 
preplul At lant ik , je napisal o 
avtogenem treningu imenitno 
knjigo. Pa menda ja kdo ne mi
s l i , da je bi lo s tisto lupinico 
z lahka prepluti? Pomagal si je 
izk l jučno in le s pozi t ivnimi su
gestijami, s ps iho. . .« 

Denimo, da je nekdo pod hudi
mi stresi, strokovnjaka za mejne 
vede pa ni pri roki. Kaj mu je sto
riti? 

» N a j p r i m e r n e j š a je transce
dentalna meditacija, tudi joga. 
Imaš svoje geslo, ki ga pona
vljaš, recimo, univerzalno geslo 
joge je O M . Z vztrajnim pona
vljanjem se napolnijo čakre -
č lovek j i h ima sedem. «. 

Torej - devetkrat na dan pona
vljam ali pojem OM,OM,OM, 
pa ni stresa, zdravje se mi povrne 

in nimam tako nobene želje več 
po cigareti? 

» K a r se cigaret t iče, je naj
bolje, da šestkrat na dan pona
vl jaš : K A J E N J E N I PO
M E M B N O , K A J E N J E N I PO
M E M B N O . . . Pod k o ž o ti pride 
in čez dva meseca ti ni več do 
nobenih c igaret .« 

Pa poskusimo! Bomo videli... 
D. Sedej N 

Varčni mladoporočenci 

V škofjeloški obč in i poseben pravi lnik dovoljuje izbrancem, 
ki so p o o b l a š č e n i za sklepanje zakonskih zvez in mat iča r jem, da 
prostovoljne prispevke, ki j i h dajejo ob porokah n o v o p e č e n i za
konc i , namenijo za humanitarne potrebe v obč in i . 

T e m u do loč i lu pravi ln ika so zdaj šteti dnevi . Mat ičar j i na
m r e č ugotavljajo, da skoraj ni več poroke, od katere bi še kaj ka
ni lo v " p u š c o " . K a r je že bi lo malega zadnje čase t a k š n e g a denar
ja , so ga namenjali za lepše p r i česke ma t i ča rk , zdaj pa so že celo 
tako da l eč , da bodo m a t i č a r k e morale frizerja p lačeva t i iz lastne 
p lače , kaj šele, da bi se s porokami opomogel humanitarni fond. 

M l a d i so oč i t no spoznal i , da je start v skupno življenje tako 
draga stvar, da že sami sodijo med reveže , potrebne socialne po
moči . . . 

Male gorenjske vasi 

Dolina P i š e : D . D o l e n c 

Na Razpotju, ne Na 
jamah 

M e j d u n i , sem j i h sl išala oni 
dan po telefonu, češ kako grdo 
sem zapisala o D o l i n i , da si še 
noben ne bo več gor upal , ko 
po mojem zapisu vse tako divje 
izgleda in skale letijo do l . Pa je 
vendar tu tako lepo, da turisti 
Prihajajo, še Ljubl jančani in 
fotografirajo, skala je pa zad
nja padla pred petnajstimi le
ti . . . 

Poiskala sem jo oni dan in 
dodobra sva se pogovori l i . T u 
di pri njej sem izvedela marsi
kaj zanimivega. Predvsem sva 
Pa razčistili zaradi skal, k i so 
usodno posegale v življenje 
Dol incev , teh, ki žive tu spo
daj, na Razpotju. Ne N a ja
mah, kot trdijo nekateri; na ja
mah se reče samo eni, najbolj 
2 gornj i hiši, za ves konec vasi 
Pa velja Razpotje, trdi Fran
cka. In te nes rečne skale! Spre
hodi l i sva se skozi vas, da sem 
S | j i h lahko ogledala. In mimo
grede mi je Francka še pokaza-

kje sta stali obe žagi , zgor
nja, Urhova , ki je imela zraven 
š e ml in in spodnja, ki so jo 

imele tri kmetije skupaj: Pinč, 
Ukec in Brus. Včasih je bi lo 
tod ž ivo, danes pa je opustelo, 
nič se ne dogaja. K a r š k o d a je, 
da take vode kar tako teko mi
mo. Nevarnosti poplav sicer ni 
več to l iko , odkar so nad Raz
potjem 1986. zgradi l i jez in po 
eni strani uredil i š k a r p o , toda 
moral i bi jo še po drugi . Se je 
že zgodi lo , da je vel ika voda si
l i la potem na drugo stran, kjer 
b rež ine niso urejene, prav proti 
vasi in kmalu bi j i h iz spodnjih 
hiš že moral i seliti . Pa se je k 
sreči voda potem sama umir i la . 
»Tisti z id bi moral i še vsaj za 
pol metra dvigni t i ,« meni Fran
cka 

Po krivem ob šolo 
N a skale pa sploh nič ne mi

slijo. K o t bi ne bi lo tik nad nji
mi Borove gore, od koder so se 
včasih luščile. M o r d a se je pa 
gora vendarle umir i la . Navad i 
l i so se živeti z njo. Le včas ih , 
se spominja Francka, so nanjo 
vodile stezice. Borovnice so na
bira l i po njej in fantje iz D o l i 
ne so vsako leto na Janeza 
Krs tn ika čisto na vrhu kur i l i 
kres. Zdaj ni tu nobenega ži
vljenja več. Odkar so zaprl i šo
lo , je kot bi vse izumrlo , se j i 
zd i . Pa tako so se dajali zanjo. 
1930 leta je bi la zgrajena. Kmet 
K u š p e g a r je dal svet zanjo, ba
ron Born je uredil za posojilo 
in še obresti j i m ni b i lo treba 
p lača t i . Z a tisti denar so si ku

p i l i opremo za šo lo . Francka 
hrani še fotografijo z otvoritve 

Ta velika skala se je se je privalila med vojno do Šimnove hiše in se 
ustavila v gartlcu". Spominsko znamenje naj bi hišo naprej varo
valo pred podobnimi nesrečami. -Foto: D. D. 

Dolinci se trudijo, da svoje hišice lepo vzdržujejo, da svoj kraj na
pravijo prijetnejši. - Foto: D.D. 

šole. C e l o poveča t i si jo je da
la. Vsi D o l i n c i so se zbral i in 
ves Jelendol . Njena mama je 
tudi na s l ik i in Francka še čis to 
majhna. Vs i so protestirali, ko 
so izvedeli , da jo misli jo zapre
t i . Saj je lepa šola v Kr i žah , ka
mor se zdaj vozijo otroci iz D o 
line in Jelendola v šo lo , toda 
življenja ni več v vasi. In otro
c i , k i prihajajo iz v isokih kme
tij, od Pinča, Kušperga r j a , mo
rajo po celo uro do avtobusa, 
potem pa še naprej. K a k o po
grešajo iger, ki so j i h igrali v tej 
šoli . Z vseh strani so j i h prišli 
ljudje gledat. Z a Časa upravite
lja Ado l f a Klavore iz Kranja je 
b i lo najbolj ž i vahno . Si lno na
vezan je bi l na njihov kraj. N i 
so naredil i prav, ne. da so jo 

zapr l i . Šo la daje kraju svoj ku l 
turni utrip, krajani imajo vsaj 
eno mesto, kjer se lahko zbira
jo . Zdaj ja pa vse p r o č . Iz šole 
so naredi l i stanovanje. Nekaj 
časa so notri stanovali delavci , 
k i so urejali hudournike , še 
Novost je imela sk lad i šče tu, 
zdaj je pa stanovanje. Nak , ni 
ko l i se D o l i n c i ne bodo pomir i 
l i s tem, da so ob šo lo , je pre
p r i č a n a Francka. 

Vsakič so jo pri 
skalah srečno 
odnesli 

D o dna vasi sva se sprehodi
li s Francko, da mi je pokazala 
vse hiše , ki so j i h že ogrozile 

skale. Najhuje je b i lo pri K l e -
mencu, kjer danes o nekdanji 
hiši pr iča jo le porasle skale. B i 
lo je že pred zadnjo vojno, kot 
ve povedati Kuharjev ata, ko 
se je zgodi la ta nes reča . Skala 
je priletela p o n o č i , ko so vsi 
spal i . Podr la je pol h iše in koz
j i hlev. Le tisti kot je ostal, kjer 
so d o m a č i spal i , kjer je v kotu 
nad nj imi viselo razpelo... V 
malo kajžico zgoraj Razpotja 
so se potem preselili K lemen-
čevi . 

Naslednja skala je padla k 
Š i m n u , k hišici , k i leži na jn iže 
ob vodi . T u se je r e s n i č n o sre
č n o k o n č a l o . Ogromna skala se 
je ustavila tik pred h i šo , v ma
lem vr t ičku . B i l o je menda 
1942 leta in po vojni so k skali 
postavil i obcestno znamenje. 
Znamenje je b i lo od Pavčeviča , 
k i naj bi ga b i l i med vojno 
ustrelili spodaj v D o l ž a n o v i so
teski, a se je po č u d e ž u rešil. 
K o so urejali cesto in bi mora
lo znamenje p r o č , so ga prene
sli sem gor k tej ve l ik i skali 
pred Š i m n o v o h iš ico in zdaj 
varuje, da bi se ne zgodi la še 
k a k š n a nes reča . V tretji hiš ici , 
kamor je pred petnajstimi leti 
padla zadnja skala, je živela 
Megl ičeva Angela , vdova z de
vetimi ot roki . K sreči je prebila 
le z id kuhinje in n ikomur se ni 
n ič zgodi lo . Tako je bi lo to s 
skalami v D o l i n i . 
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Gripa prihaja 
Domači Z D R A V N I K 

Tudi s kaktejami je treba znati Kaj bomo kuhali ta teden 

Pravijo, da se tudi nam n e z a d r ž n o bliža val gripe, zato je 
prav, da vemo, kako jo premagovati. Naj vam tokrat p o s t r e ž e m o 
z nasveti iz knjižice p. S imona Ašiča - P o m o č iz d o m a č e lekarne. 

K e r je bolezen nalezljiva - p r e n a š a se s kaš l jan jem, kiha
njem, govorjenjem - se izogibajmo prevelike b l iž ine z obole l im 
za gripo. Ce pa smo jo nalezl i , pojdimo takoj v posteljo in se ta
ko spot imo, da se še isti dan večkra t p r e o b l e č e m o . 

Pomagajmo si z naslednjimi čaj i : cvet bezga, materina duš i 
ca, m o r a č n i k , listi repuha, sivka, žajbel j . 

Pri čajnih m e š a n i c a h vzamemo angeliko, arniko, liste bezga, 
kami l i co , l ipovo cvetje, cvete lučn ika , r o ž m a r i n in šen t j anževko . 
Rastline le popar imo, čaj pa potem pustimo stati deset minut. P i 
jemo po dve skodel ic i dnevno, zjutraj in zvečer . 

V r o č i n o pa zbijajo česen v j uh i , kami l i ca , l imona , pel in in 
t avžen t roža . 

Č e se nas je že lot i la gipa, už iva jmo čim več čebu le , č e sna , 
kolerabe in repe. 

Pri gr ipi pomaga tudi natiranje bo ln ika z j a b o l č n i m kisom. 
D o b r o je, če ga tudi pije, seveda r a z r e d č e n e g a z m l a č n o vodo, 
dodamo pa tudi malce medu. 

O b gr ip i , kot tudi ob vsakem hu j šem prehladu nam bo po
magal tudi " s p o r i š " . Pripravljamo ga iz rdečega vina. 6 dag slad
korja raztopimo in nanj vlijemo 1 liter v ročega rdečega vina. Z a 
vremo, t e k o č i n o malo ohlad imo ter j i dodamo 2 del ruma in 
vani l i jo . Nato jo spravimo v steklenice in pijemo ob prehladu. 

Namesto čaja ob prehladu lahko pijemo tudi mal inovec: si
rup vli jemo v krop in pijemo vročega . 

Z e l o zdravo pa je ob prehladu, gr ip i , pa tudi kot preventiva 
piti zelnico. 

Nedelja: cve tač ina juha , pura
nov zrezek po pa r i ško , pečen 
krompir , r ad ičeva solata s po
m a r a n č a m i . 

Poz imi se kakteje ne presuš i jo , p a č pa rade gnijejo, če j ih ne
pravi lno zal ivamo. M r a z in mokrota sta v e č i n o m a vzrok, da izgu
b imo kakteje. Zaradi slabih svetlobnih razmer kakteje pozimi po
č iva jo , s tem pa d o b r š e n del nj ihovih živl jenskih funkcij miruje. 
Potrebe po vodi so m o č n o odvisne od mesta, kjer stojijo. Č e p r a v 
mnoge vrste z lahkoto vzdrži jo brez vode zelo dolgo, se s tem 
vendar kvarijo korenine. Navadno potem odmrejo in spomladi 
so rastline brez korenin. Z novo rastno dobo o d ž e n e j o sicer spet 
nove, vendar gre to na r ačun celotne rastline. Zato je vedno bo
lje, da kakteje malo zal ivamo, preden se zemlja osuš i kakor prah. 
Pri zalivanju pa glejmo, da ne poli jemo gornjih delov rastline. 
V o d a , k i bi se zad rževa la med rebri in trni , bi p o v z r o č a l a gnitje. 
Sicer pa ne imejmo kaktej v najbolj toplem prostoru. V zelo su
hem zraku j i h napadajo rdeči pajki . 

Česnova juha 
K o pater Ašič že omenja, da je treba pri gripi jesti č im 

več česna , naj vas spomnimo še na č e s n o v o juho, katero tako 
toplo p r i p o r o č a francoski zel iščar M . Messegue. 

Praž i te šest ali sedem ne predrobno sesekljanih česnov ih 
strokov na ol ivnem ol ju , dokler ne posteklenijo. Pazite, da se 
ne pr ismodijo, ker česen zelo hitro zarumeni . Vlijte nato na
nje liter vode ali juhe, če jo imate. K o zavre, dodajte list lo
vora, malce r o ž m a r i n a in vejico t imijana; vse pa naj skupaj 
še deset minut vre. Potem juho odstavite z ognja. Ubijte eno 
ali dve jajci in vlijte med mešan j em v juho najprej beljak, ru
menjak pa zžvrkljajte z dvema ž l i cama kisa in ga šele nato 
dodajte j uh i . Juho solite in popoprajte po okusu in jo ponu
dite na p r e p e č e n i h kruhovih kockah. 

Prav tako juho lahko pripravite tudi iz čebu le al i para
d ižn ika , tako da dodamo česnu na drobno zrezano č e b u l o a l i 
p a r a d i ž n i k ali pa oboje hkrati . K o vse skupaj malo p rep raž i -
mo na ol ivnem olju, ravnamo kot zgoraj. Najbolj pomemben 
pa je pri tem česen in z njim ne skoparite. T o je si lno okusna 
in zdrava juha. 

Takole nai.i svetuje Jože 
Zalar , vodja kuhinje v hotelu 
C r e i n a : 
Ponedeljek: ma tevž s suhim 
mesom. 
Torek: p a r a d i ž n i k o v a juha z r i -
žem, ocvrti lignji s tatarsko 
omako, 
zeljnata solata. 
Sreda: perutninska ragu juha z 
zelenjavo, sirov ali j abo l čn i za
vitek. 
Četrtek: vampi po t r žaško s 
polento, zelena solata s fižo
lom. 
Petek: ričet s kranjsko klobaso, 
miksano sadje. 
Sobota: zelenjavna juha s kislo 
smetano, goveji zrezek v oma
k i , zdrobovi cmok i , rdeča pesa 
v solati. 

Matevž s suhim 
mesom ali krompirjev mož 

Z a 4 osebe potrebujemo: 25 dag fižola v zrnju (najboljši je 
" r i b n i š k i " ) , 25 dag krompirja, 3 dag olja, 4 dag č e b u l e , 2 stroka 
če sna , 40 dag prekajenih suhih reber. 

Č e z n o č n a m o č e n i fižol v isti vodi pristavimo, pr idamo 
oprana suha rebra in kuhamo eno do eno uro in četr t , nato rebra 
odstavimo, fižolu pa pr idamo na kocke narezan krompir , ter 
oboje kuhamo do mehkega. V o d o odli jemo, k rompi r in fižol 
p r e t l a č i m o v grob pire. P r i m e š a m o p r e p r a ž e n o sesekljano čebu lo 
in strt, tudi p r e p r a ž e n česen (da zadiš i ) ter dobro z m e š a m o . Jed 
serviramo na k rožn iku in o b l o ž i m o z vročimi suhimi rebri. 

K ma tevžu lahko serviramo kis lo zelje ali repo pa tudi duše 
no rdeče zelje. 

D O M U S v a b i 

Kultura pitja čaja 

Bluze z rafiniranimi detajli 
M o r d a ste že opazile, drage bralke, da so spet v modi bluze 

z dal jš imi kon ičas t imi ovratniki in tanka prosojna blaga, pa tudi 
bluze iz debe le j š ih blag, ki delujejo kot jakne. N a š a bela bluza je 
iz tankega sifona, da pa zakrijemo ned rček , si je kreator domis l i l 
za l ikan ih gub čez ves prednji del . 

Druga bluza pa je iz debe le j šega blaga za večer z zamolklo 
z la t im v z o r č k o m . Enak lesk naj imajo tudi gumbi v ob l ik i kroglic 
in ogrl ica . Ta svečana bluza se bo lepo podala tako na spet zelo 
modni plise ali pa na gladko č r n o kr i lo . 

Ljubljana, januarja - Center za p o t r o š n i š k o informiranje in 
svetovanje vabi na prodajno informativno razstavo " K u l t u r a p i 
tja ča ja" , k i bo v Po t ro šn i ško informativnem centru na Kardelje
vi 2 v Ljubljani (zraven Uršu l i nk ) od 17. do 27. januarja. Sodelu
jejo vsi vidnejš i slovenski p r ip rav l ja la čajev in osi ješka »Tvorn i 
ca ča jeva« . Poleg prodaje čajev in ča jnega pribora bodo organizi
rane tudi degustacije čajev. T a k o bo v sredo, 24. januarja, ob 10. 
in 17. uri pr ipravi l degustacijo celjski M e r x , v če t r tek , 25. januar
ja , ob 17. uri pa ljubljanska Emona . Razstava je odprta vsak dan 
od 9. do 12. in od 16. do 19. ure, v soboto pa od 9. do 12. ure. 

_ D J ) . 

/ u r e j a DANICA DOLENC 

Kaj je bonton? 
Slišala sem bonton pri sosedu. T o pomeni barvice. - Vesna 
Bonton je š i roka in velika pasta za čevlje in zobe. - T ina V . 
Bonton pomeni nafta. - Anže 
T o pomeni bonbon. - Robi 
Bonton pomeni po slovensko balon . Spredaj ima B, zadaj pa 

N . - Veronika 
Bonton je beseda kot špikl ja špokl ja . - Valer i ja 
Bonton je kulturna knjiga za otroke in odrasle. - U r š k a 
Bonton ni i n š t r u m e n t . - Vanda 
Sosedovemu d o j e n č k u je ime Bonton . - Peter 
Ljudje ne znajo bontona. - Mar jana 
Učenci 2. a r. O Š Davorina Jenka, enota Za log 
P.S. : Ja, ja , kje so čas i , ko so naši pradedki odkr iva l i k lobu

ke, ko so pozdravljal i gospe in g o s p o d i č n e , j i m odpi ra l i vrata, 
odstopali sedeže , pomagali obleči p lašče , ko so otroci molča l i , ko 
so starejši govori l i . . . 

JUOPftl REZERVIRANO ZA ZVEZDE 

MORDA NISTE VEDELI 

Sanje 
Sanjala sem, da sem po 

stajala vedno večja. Nazad
nje sem zrasla do neba, ta
ko da sem lahko z njega po
birala zvezde. Vide la sem 
tudi druge planete. Z roka
mi sem lovi la rakete, le teče 
k rožn ike in zvezdne utrin
ke. Planete sem imela za 
svoje žoge . Zemljo pa sem 
pihala kot balon po vesolju. 
Nato pa sem se kar naen
krat zman j ša l a in se zbudi la 
v svoji postelji. Skozi okno 
je sijalo sonce. 

Lea Ravnik, 3. b r. O Š 
Matije Čopa Kranj 

Zima 
Kakšna zima pa je tO, 
se vsi sprašujemo. 
Snega še ni in ni, 
to me zelo jezi. 

Starka zima, pridi k nam, 
pobeli breg in plan, 
da bi smučali veseli, 
bi pesmice o tebi peli. 

Do zdaj še vse je mrko, 
zbudi se, ne spi. 
Napiše Z in I in M in A črko, 
da srečni bomo vsi. 

Tanja Melihen, 6. a r O Š Ivana 
Groharja Škofja Loka 

Najdaljše ljubezensko pismo je odposlal leta 1875 pariški sli
kar Marcel de Leclure. Sicer ga ni napisal sam in tudi vsebin
sko ni bilo posebno bogato. Svojemu tajniku je naročil, naj na
piše 1,875.000-krat "Ljubim te". Ta izpoved je bila namenjena 
dami njegovega srca Madeleine de VVillatoire. Do števila ljube
zenskih izjav pa je prišel tako, da je pomnožil letnico s 1000. 

Moje sanjske počitnice - Nar isa la Ka t i Žagar, 4. a r. O Š Petra 
Kavčiča v Škofji L o k i 

Kaj bodo vendar počeli otroci med zimskimi počitnicami brez sne
ga? Tudi bratca Matjaž in Simon Erženova z Brezij pri Tržiču, ki 
hodita v peti in tretji razred osnovne šole heroja Bračiča, se sprašu
jeta. Ampak zanju ne bo problema. Sama se znata zabavati, saj so 
pri hiši muce in na vasi sploh pol tako ni dolgočasno kot v mestu 
pri blokih. Samo iz hiše stopita in sta na travniku. Blizu imta Bi
striško planino in če ne drugam, bosta vsaj tja šla ob koncu tedna z 
mamico in očetom. Medtem ko se "ta stari" v koči vse pogovore, se 
otroci zunaj že do sitega "najagajo", sta mi zadnjič pripovedovala. 
Kljub temu upata, da bo padlo vsaj kakšen centimeter snega. Po
tem se bodo brezjanski otroci lahko sankali po bregeh. - Foto. D. 
Dolenc 

Živ jo! 
K o n č n o so pr iš le do l 

go p r i č a k o v a n e poč i tn ice . 
Po enem tednu se zopet 
o g l a š a m . Poglejmo, kaj se 
dogaja v glasbenem in 
filmskem svetu. 

Bruce W i l l i s (Die 
Hard) je skupaj z Emily 
L l o y d posnel film In C o -
nuntrv. Bruce igra viet
namskega veterana. 

Jon Bon Jovi , pevec 
t e ž k o m e t a l n e skupine 
Bon Jovi , je " o d k r i l " no
vo skupino težkega ročka 
- S K I D R O W . Njeni člani 
so Sebastian Bach , Scotti 

H i l l , Rob Affuso, Rachel Bolan in Dave "The Snake" Sabo. 
N a njihovem albumu Sk id R o w je tudi prva u s p e š n i c a z nslo-
vom 18 and life. 

Tom Cruise (na slikf), zvezda filmov Rain man in Cock-
ta i l , je posnel nov film. Imenuje se Born on the 4th o f July. 
T o m igra 21-letnega Rona K o v i c a , k i se vrne iz vietnamske 
vojne. Režiral je Ol iver Stone. 

Matthew Broderick, Sean Connery in Dustin Hoffman so 
nenavadna trojica v filmu Fami ly Business. 

Jannifer Ruxh , Chaka Khan , Joe Cocker , Stevie Lange, 
Richard Page in še mnogi drugi so pred kratkim posneli pe
sem Yes, we can. Vsi ti zvezdniki se zavzemajo za ohranitev 
narave in so se poimenoval i kar Artists Uni ted for Nature. 

A l i ce Cooper je izdal novo p lo ščo The beast of A l i c e C o -
oper, na kateri so vse njegove u s p e š n i c e od leta 1971 naprej. 

Lep pozdrav do naslednjega torka, Marjeta 

Težko čakam spričevala 
K m a l u se bodo zače le zimske poč i tn ice . D o b i l i bomo 

spr ičeva la . Rad bi imel sp r i čeva lo s prav dobr im uspehom. 
Z d i se mi , da je drugi razred mnogo težji od prvega. Č e 

prav sem se zelo t rudi l , n imam tako dobr ih ocen kot sem si 
j i h želel . Posebno smolo sem imel pri S N D . Pozabi l sem se 
nauč i t i vse o dnevu republike in o naši domov in i . M i s l i m , da 
sem najboljši pri matematiki . Najraje pa grem v šolo takrat, 
ko imamo obl ikova ln i k rožek . Pri s lovenšč in i slabo berem in 
p i šem nareke. 

Vseeno si žel im vesele poč i tn i ce . 
Peter Sušn ik , 2. b r. O S Janka in Stanka M l a k a r j a Šen

čur 
P.S.: Peter, ne bodi p reveč ža los t en zaradi ocen in spri

čeva la . G o t o v o ni tako slabo kot si se bal , kaj? K o boš star 
to l iko kot jaz, boš že vedel, da ocene niso n a j p o m e m b n e j š e . 
Zato le užij čim bolj brezskrbne poč i tn ice . 

— Urednica 

/ureja HELENA JELOVČAN^ 



A k c i j a " A l k o h o l v p r o m e t u ? N e , h v a l a ! ' 

Miličniki bodo v pol leta z alkotestom 
preizkusili sto tisoč voznikov 
Ljubljana, 19. januarja - Republiški svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu je v so
delovanju z republiškim sekretariatom za notranje zadeve začel v ponedeljek, 15. januarja, 
vzgojno, preventivno in represivno akcijo "Alkohol v prometu? Ne hvala!", v kateri bodo 
miličniki v približno pol leta preizkušali (v najavljenih in nenajavljenih akcijah) z elek
tronskimi alkotesti približno sto tisoč voznikov 

K e r bi v akciji radi ugotovi l i , ali je 
kakšna povezava med a lkoho lom in pre
krški , bodo pre izkuša l i predvsem tiste, ki 
bodo kršili cestno prometne predpise (vo
zi l i prehitro, prehitevali tam, kjer ni dovo
ljeno, zapeljali v semaforizirano križišče 
pri rdeči luči, voz i l i , ne da bi b i l i pripeti z 
varnostnim pasom) in kajpak tudi tiste, za 
katere bodo sumi l i , da vozijo pod vp l i 
vom a lkohola . Ko t je povedal Bojan 
Ž l e n d e r iz r epub l i škega sveta za preventi
vo in vzgojo v cestnem prometu, bodo mi
ličniki p re izkuša l i voznike z alkotesti tudi 
na cestah, kjer bi to najmanj p r i čakova l i 
pa ne le zvečer , kot je bi lo doslej v nava
di , ampak tudi dopoldne in celo zjutraj. 
Skratka - mil ičniki bodo imeli vel iko de
la, vsem, ki radi sedajo za volan pod vp l i 
vom a lkohola , se obetajo nevšečnos t i , cilj 
akcije pa je predvsem izboljšanje promet
ne varnosti ter zmanjšan je števila prome
tnih nes reč , p o š k o d o v a n i h in mrtvih. 

Repub l i šk i svet za preventivo in vzgo
jo v cestnem prometu bo v času akcije 
skupaj z Nedel jsk im dnevnikom organizi
ral nagradno igro oziroma n e k a k š e n kviz , 
v katerem bo opozarjal na na jvažnejše 
prometno varnostne probleme in na teža
ve, k i čaka jo vinjene voznike. Vsak teden 
bodo v Nedeljskem dnevniku prispevek s 
pod roč j a prometne varnosti in nagradni 
vprašan j i . M e d reševalce s pravi ln imi od
govori bodo vsakič izžrebali deset nagrad, 
10. maja pa bo še zak l jučno ž reban je , na 
katerem bodo med vse, ki bodo sodelova
li na kv izu , razdeli l i bogate nagrade: 
osebni avtomobil — Nissan micra, ki ga 

Podatki zadnjih let kažejo, da je al
kohol "povzročil" na slovenskih ce
stah le 7 do 10 odstotkov prometnih 
nesreč z mrtvimi in poškodovanimi, 
vendar pa tudi prometno varnostni 
strokovnjaki ugotavljajo, da stati
stika zamegljuje dejansko stanje in 
to, da je alkohol (kot glavni ali 
stranski razlog) kriv za približno 
tretjino prometnih nezgod. 

prispeva Avtotehna, kolesi z motorjem to
varne Tomos, več koles tovarne Rog in 
vrsto drugih nagrad. V r e p u b l i š k e m svetu 
so povedal i , da bodo pri ž rebu za prvo 
nagrado postavili še dodatno mer i lo : avto 
bo lahko dob i l le tisti, k i v zadnjih dveh 
letih ni b i l kaznovan zaradi vožnje pod 
vp l ivom a lkohola . T u d i dan zak l jučnega 
ž reban ja - 10. maj ni nak l j učno izbran. 
Prometni strokovnjaki so n a m r e č na pod
lagi analize prometnih nesreč ugotovi l i , 
da v zadnjih sedmih letih prav na ta dan 
ni b i lo v naši republiki hujše prometne 
nes reče z mrtvimi . 

V r e p u b l i š k e m svetu in v sekretariatu 
za notranje zadeve pr ičakuje jo , da se bo s 
skupno akcijo zmanjša l de lež voznikov, 
ki vozijo pod vp l ivom alkohola , za 20 do 
30 odstotkov; po izkušnjah nekaterih dr
žav (Danske, Avstralije), ki so se od loč i l e 
za podobne akcije, pa bi se moralo vsaj 
za deset odstotkov zmanjša t i š tevilo pro
metnih nezgod, p o š k o d o v a n i h in mrtvih. 

C . Zaplo tn ik 

Brez motiva 
M l a d e n i č , ki je pred č a s o m 

Štopel na Visokem, si je polno
čno avanturo dobro zapomni l . 
Ustavil mu je n a m r e č fičko 
° k e r barve. Nekdo je izstopil 
'n m l a d e n i č a brez vzroka lop
ni l , nato pa je vozi lo odpeljalo 
naprej. A ne za dolgo, potnika 

odredbe m o ž a postave. D a bi 
mu ušel , je pospeš i l vožnjo , pri 
tem pa je mil ičnika potegnil za 
seboj. Še močne j e je pri t isnil 
na p l in , m o ž v modrem pa se je 
krčevi to oprjemal vozi la in sku
šal vozniku odvzeti kontaktni 
ključ. N i mu uspelo. N a tak na
čin sta se pripeljala do hotela 
Creine, kjer je voznik pobegnil , 
a ga je roka pravice kmalu do
segla in ga strpala v pripor. 

Ali veste... 
...da se že pri 0,2 grama (promil ih) 
a lkohola v krvi začne zmanjševat i 
sposobnost zaznavanja premikajo
čih se svetlobnih teles (avtomobil
skih ž a r o m e t o v v temi); 
...da pri 0,3 grama alkohola v krvi 
voznik že v id i predmet bolj odda
ljen, kot je v resnici ; 
...da se pri 0,5 grama a lkohola v 
krvi z a č n e s labšat i sposobnost za
znavanja rdeče luči (npr. zavorne 
luči ali luči za označevan je vozi la ) ; 
...da pri 0,8 grama alkohola v krvi 
z a č n e voznik zavirati p r ib l i žno se
kundo kasneje kot ob iča jno in da 
pri hitrosti 50 kilometrov na uro 
prevozi v tem času do 14 metrov; 
...da se pri 0,8 grama a lkohola v 
krvi pojavi pri vozniku ožanje v id 
nega polja ozi roma t . i . tunelski 
v id , kar pomeni , da voznik vidi in 
znaznava le predmete, k i so nepo
sredno pred njim, ne v id i pa pred
metov in oseb, ki prihajajo od stra
n i ; 
...da s kavo, z zdravi l i ali s sadnimi 
sokovi n i m o g o č e zmanjša t i de l eža 
a lkohola v k r v i ; 
...da se ob obi ln i hrani sprejema
nje a lkohola le u p o č a s n i , n ič pa se 
ne zman j ša njegova koncetracija v 
k r v i ; 
...da zdrav organizem razgrajuje 
a lkohol tako, da se njegova količi
na v krvi zmanjšu je p r ib l i žno 0,15 
g na uro in da voznik, ki gre spat 
ob po lnoč i z 1,3 promila a lkohola , 
ob šest ih zjutraj še ni trezen, am
pak ima še vedno najmanj 0,4 gra
ma a lkohola v k r v i ; 
...da voznik, ki je po zauži t i pijači 
še vedno sposoben n a t a n č n o hodi
ti po pet metrov dolgi črt i , ni spo
soben za vožnjo , ker vožnja motor
nega vozi la ne zahteva le trenutne 
koncentracije, ampak stalno. 

v njem sta se oč i tno hotela po
zabavati z av toš topa r j em. Obr
nila sta se in ga skuša la ujeti, 
kar j ima je tudi uspelo. V slepi D l l C a t TBWSi\d\Ct\ 
ul ic i , kjer j ima fant ni mogel 
niti, sta ga p o š t e n o prebutala. 
Se vedno ju iščejo. 

Konec decembra so se, raz
greti zaradi hokejske tekme na 
Jesenicah, z vlakom vračal i na-

Divia V O Ž n i a vijači zeleno - belih ša lov. D u -
• J cat špo r tn ih n a v d u š e n c e v pa ni 

Nekaj časa je že od tedaj, ko b i lo le dobre volje, ampak že 
je mil ičnik sredi Kranja zasačil kar objestnih. Meta l i so petar-

stni sprejem: mil ica j i h je teme
ljito i zpraša la , popisala š k o d o 
in troje kolovodi j kaznovala, 
kot so zasluži l i . 

S plinsko pištolo nad 
znanca 

Fant, k i je skregan z vsemi 
vrstniki , je ondan hotel porav
nati stare r ačune . Zamere, k i so 
stare to l iko kot spomin na po
č i tn ice , so se spet zbudile , ko je 
srečal vrstnike v lokalu A jda v 
Kranju . Enemu je nastavil p i 
š to lo prav na sence. N a srečo 
je oni ušel . Ustrel i l je za njim. 

Resda je bi la p iš to la samo p l in 
ska, vendar bi bile lahko hude 
posledice. Fantu v poduk se 
bodo o dogodku ponovno po
govarjali pred sod i ščem. 

Surovina pa taka 
N i b i lo prvič , da je Rud i iz 

Kranja grdo ravnal z ž e n o in 
o t rokom. Vendar je b i lo tokrat 

le p reveč . 7-letno hčer je tako 
surovo pretepel, da jo je ranil . 
K e r se žena in otrok nista uspe
la sama ubraniti surovine, sta 
pokl ica la m o š k o p o m o č . 

avtomobilista - nromet le tam
kaj prepovedan. Voznik ni ka
zal posebnega spoš tovan ja do 

de, trgali zavese, razbijali pe
pelnike. N a železniški postaji v 
Kranju pa so doživel i slavno-

Junaki nočne kronike 
D o g o d k i iz dnevnih pol ic i jskih poroč i l , ki j i h tudi mi 

zbi ramo pod naslovom Gorenjska n o č n a kronika , za svojim 
k o m i č n o - s a rkas t i čn im licem skrivajo nelepo ozadje. Pravi 
raj bi b i l , ko bi ostalo le pri srditem gos t i ln i ške pretepu, ki se 
konča s krvavimi nosovi in p renoč i tv i jo v kletnih prostorih 
postaje mi l i ce ; ko bi šlo zgolj za p i j ančka , k i pod maligani 
omaga na robu ceste, ne m e n e č se za januarski h lad ; ko bi 
šlo zgolj za folklorno p o l n o č n o prepevanje ob pravem datu
mu, ko je moš tvo še po ln ih žepov in ko na nebu visi prava 
luna! 

Tako pa gre le navidez za malo n e d o l ž n e g a razgrajanja, 
ki enim sicer skali javni red in mir, drugim pa naredi življe
nje p ikan tne j še . Za tem k o m i č n i m proče l j em so včasih prave 
drame. Ljudem zmanjkuje denarja za kruh, za pi jačo n iko l i . 
Ce si ne morejo privošči t i za toč i lno mizo v d ružb i s prijate
lj i , ki se potem prelevijo v partnerje v pretepu, si kupijo naj
cenejšega v trgovini ali pa ga ukradejo. Nacedi jo se ga, po
tem pa so zgolj štiri stene priča sp roščan ju nasilja. Enako
vredne partnerje V gos t i ln i š lkem pretepu zamenjajo š ibkejš i : 
žene in (žal) tudi otroci . K o l i k o r b r e z u p n e j š e so razmere, ko
l ikor cenejša je žgan ica v steklenici, to l iko krajši konec pote
gnejo d r u ž i n e v ozadju n o č n e kronike. D o l g niz t akšn ih do
godkov je zapisanih v pol ic i jskih anal ih , ker j i h prijavljajo 
prizadeti ali soseska. Se daljši ostaja prikrit statistiki in insti
tucijam, ki bi lahko karkol i pomagale. Dejanja, ki jih zaba-
vljivo zap i še naše pero, iz fo lklornih dogodkov vse bolj po
stajajo dejanja nasilja. In če zapise iz gos t i ln išk ih pretepov 
lahko o b a r v a š s k a n č k o m simpatije do tega ali onega preraz-
gretega razgra jača in se hkrati dobrohotno ponorču j e š iz 
dolge roke pravice, v plejadi d r u ž i n s k i h tepežev pr ivoščiš , 
da nas i lnež žanje tisto, kar je sejal. Z o b za zob sicer ni naj
bolj c iv i l iz i rano pravo, toda obstajajo pretresljive okol išči-
n e , v katerih zgolj represija deluje preventivno. 

D. Z . Žlebir 

j f l ^ N A SONČNI 
M PSTRANl A L P 
Nevarna poljanska "ožina" 
Škofja Loka, 22. januarja - Komunalni problemi so, tako kot 
povsod, osrednja tema debat tudi v svetu krajevne skupnosti 
Škofja Loka-mesto. Zadnjikrat so spet, očitno še ne zadnjič, 
govorili o pasteh poljanske ceste, zlasti v delu od občinske 
stavbe do konca naselja Zabrajda. 

Poljanske " o ž i n e " 
se najbolj bojijo 
s tarš i , k i po njej 
vsak dan pušča jo 
otroke v šo lo . K a j , 
če tovornjak kate
rega pritisne ob 
z id? Ve l ik i tovor
njaki, ki vozijo k i 
sl ino v Rudnik 
urana Ži rovski vrh 
in kamnite bloke v 
M a r m o r hotavlje, 

so trepet in groza stanovalcev tega dela mesta. T i opozarjajo 
na š tevi lne prometne trke na koncu naselja, spomnijo na ba
ger, ki je pred leti t a k o r e k o č padel v Frankovo dnevno sobo. 
Se huje je poz imi , v snegu. Plugi porivajo sneg v hiše , pešci 
morajo na sredo ceste. 

Kaj storiti? P ločnikov v upanju, da bo n e k o č vendarle 
pognala nova, varnejša cestna obvoznica v Poljansko do l i 
no, zaenkrat nima smisla graditi , se strinjajo krajani, zato je 
še vedno edini izhod kar navečja pazljivost voznikov in seve
da tudi pešcev. Meni jo , da je hitrost voz i l , ki je omejena na 
60 kilometrov na uro, prevelika. Upravl ja lcu ceste, Cestne
mu podjetju Kran j , so že naslovil i p rošn jo , naj hitrost omeji 
pri nižji številki. Odgovor je b i l , da za to ni razloga, da j e se
danja omejitev prava. Krajani vztrajajo pri svojem, p repr i ča 
ni , da imajo prav. K d o naj bolje ve od njih, ki z eno nogo ži
vijo na cesti'.' 

H . Jelovčan 
Foto: G. Šinik 

A k c i j e 
Republiški svet za preventivo in vzgojo v cestnem prome

tu se je lani skupaj z milico in drugimi za prometno varnost 
odgovornimi službami odločil za akcijo "minus deset odsto
tkov" prometnih nesreč, mrtvih in poškodovanih (v primerjavi 
s povprečjem prejšnjih treh let), letos pa v okviru te akcije za 
akcijo "Alkohol v prometu? Ne, hvala!". Nihče ne zanika, da 
akcije ne prispevajo k izboljšanju prometne varnosti (število 
nesreč v prvem letu akcije "minus deset odstotkov" se je 
zmanjšalo za 8 odstotkov, število poškodovanih za 14, število 
mrtvih pa je ostalo enako), vendar samo z akcijami ne bomo 
rešili problemov, ki niso majhni, ampak obsežni, niti ne od 
včeraj, ampak z daljšo zgodovino. Prav to je razlog, da bo tre
ba preiti od akcij k dolgoročnemu urejanju razmer in od akcij 
k snovanju zakonov, ki bodo uzakonili tisto, za kar se zdaj 
zavzemajo v akcijah. Kaj, na primer, pomaga še tako dobro 
zamišljena prometno varnostna akcija, če pa vsa prizadevanja 
razvrednotijo nizke kazni in se nemoč tistih, ki so najbolj od
govorni za prometno varnost kaže že v tem. da ne morejo niti 
kazni usklajevati z inflacijo? Mar ne bi bilo treba prepovedati 
(z zakonom ali kako drugače) gradnjo "polovičnih" avtomo
bilskih cest. za katere podatki dokazujejo, da so najbolj ne
varne? Ali ne bi veliko prispevali k izboljšanju prometne var
nosti že samo s tem, da bi preprečili takšno obnavljanje magi
stralnih in regionalnih cest. pri katerem položijo le novo as
faltno prevleko (in omogočijo voznikom večje hitrosti), ne ure
dijo pa nevarnih ovinkov, križišč, prehodov, ožin? Ali kolo z 
motorjem res že lahko vozi osnovnošolec, kaj je s prometno 
vzgojo v srednjih šolah, kako izboljšati prometno signalizaci-

jo....:> 
C. Zaplotnik 

Prijeli vlomilca 
Kranj, januarja - Konec decembra in v zače tku januarja so 

se na o b m o č j u Kranja , zlasti krajevnih skupnosti Vodovodn i 
stolp in Planina, vrstil i v lomi v stanovanja. Z v e č d n e v n i m poo
strenim nadzorom je delavcem kranjske postaje mil ice in od
delka za zatiranje kriminalitete pri U N Z Kranj uspelo prijeti 
dva osumljenca. Gre za 33-letnega T . N . in 26-letnega B . E . iz 
B i H . Pri osumljencih so našli obremenilne predmete iz vlomov 
v Kran ju , Tržiču in Poreču , kjer sta oč i t no tudi » d e l o v a l a « . O d 
15. decembra naj bi osumljenca zagreš i la 10 kaznivih dejanj, v 
stanovanjih sta iskala (in naš la ) zkasti zlatnino, devize in de
nar. Stori lca, za katera je b i l odrejen pripor, so zalot i l i na Pla
n in i , ko sta oč i t no nameravala spet v lomi t i . Enega so ujeli v 
stanovanjskem b loku , drugega pa v lokalu Podmornica , kjer se 
je, mis leč , da bo ušel roki pravice, zakleni l v s t ran išče . 

Poštarica pregnala neznanega roparja 
Jesenice, 18. januarja - Še vedno ni sledu za neznanim sto

r i lcem, ki je minu l i teden skušal oropati p o š t o na Javorniku. 
O k r o g pol osme zjutraj je n a m r e č skozi stranska vrata javorni-
škega p o š t n e g a urada vstopil maskiran neznanec s p i š to lo v ro
k i , ko se je t amkajšn ja u s l u ž b e n k a ravno pripravljala, da bo za
kur i la v peči . DNeznanec se je pr ibl ižal u s lužbenk i Ma jd i Po
točn ik in od nje zahteval: » D a j mi novac !« in » D a j mi novac, 
pucat ču !« Kora jžna poš ta r i ca se ni us t raš i la ne piš tole ne gro
žen j , t e m v e č je neznanca o d l o č n o pregnala iz urada, zatem pa 
o poskusu vloma obvestila mi l ico . Takoj se je začel lov na sto
r i lca , vendar do danes še brez uspeha. DVisokorase! storilec 
(180 centimetrov) je bi l ob l ečen v delovni kombinezon svetlej
še modre barve, prek glave pa je imel potegnjeno tesno se pr i-
lega jočo masko, i zpod katere je kukalo nekaj temenjš ih ko
drov. 

S ceste v drevo 
Hrastje, 21. januarja - V K l i n i č n e m centru v Ljubl jani se 

še vedno borijo za življenji 23-letnega Bošt jana Po točn ika iz 
Kranja in 22-letnega Janeza Vrhovška iz P rebačevega , voznika 
in sopotnika v 20 let starem renaultu 12, ki sta na lokaln i cesti 
v Hrastju dož ive la prometno nes rečo . K o je Po točn ik ponoč i 
peljal iz Trboj proti Kranju , je zaradi prevelike hitrosti na 
spolzk i , poledeneli cesti avto zaneslo s ceste. V si lovitem trče
nju v drevo ob cesti je p ločev ino tako zveriži lo , da so moral i 
ranjenemu vozniku pomagati iz razbit in kranjski pok l i cn i ga
s i lc i . Poleg voznika in sopotnika Vrhovška sta bi la ranjena tudi 
ostala dva sopotnika, Matjaž Kocjan in Jože Perčič , slednji la
žje. Z a dve desetletji star avto so odredi l i izvedenski pregled 
krmilnega in zavornega mehanizma. 

Zagorela trava ob progi 
Žirovnica, 21. januarja - Ob magistralni cesti med Vrbo in 

Ž i r o v n i c o , so opazi l i t ravniški poža r . Ogenj, k i je zajel man j šo 
travnato p o v r š i n o , je najbrž zanetil iz vlaka o d v r ž e n cigaretni 
ogorek, kajti p o ž a r je izbruhni l tik ob progi . Požar je zaduš i l že 
mi l ičn ik , k i gaje poteptal z nogama, d o k o n č n o pa so ga poga
si l i j e sen i šk i gasi lci . 

Zdrsnilo mu je in omahnil je v globino 
Preddvor, 21. januarja - Že minulo sredo, 17. januarja, je 

odše l od doma v hribe 71-letni Franc Sušnik in se ni več vrni l . 
Najprej so p o n e s r e č e n c a iskali prijatelji iz Trstenika, v petek 
pa so ga odšli iskat člani kranjske gorske reševa lne s lužbe , ven
dar ga do večera niso našl i . Tud i v soboto, ko so šli ponovno v 
akcijo, ga na poboč ju Storžiča še vedno niso našl i . V nedeljo 
so se kranjskim reševa lcem pr iduži l i še tržiški in sredi dopol 
dneva našli truplo p o g r e š a n e g a . Sušn iku je na nemarkirani po
ti med S to rž ičem in Ve l iko Poljano, kakih 500 metrov pod vr
hom, spodrsni lo in omahni l je 300 metrov v globino. Z glavo je 
udar i l ob skalo, zaradi cesarje takoj umrl . Popoldne so pone
s rečenca prinesli v dol ino . 

D . Ž . 

Na prehodu zbil pešca 
Kranj, 18 januarja - 29-letni voznik osebnega avtomobila 

gor Marttnjak iz Kranja je na prehodu za pešce pred osnovno 
solo Staneta / aga tja na Planini podrl pešca . Prehodu se je pr ib l i 
ževal z nezmerno hitrostjo, zato ni uspel ustaviti, ko je o p a / i l 
50-letnega M i l a n a Zupanca , ki je p rečka l cesto. Lažje ranjenega 
so pešca odpeljali v bo ln i šn i co . 

ureja CVETO ZAPLOTNIK 
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Iskra 
Iskra Elektromotorji 
Industrija elektromotorjev in gospodinjskih aparatov 
Železniki 20 % 
nižje cene 
v prodajalnah 

Železniki, 
Otoki 21 
Reteče 4 

Od ponedeljka do petka od 8. do 16. ure 

064-66-441 
064-632-573 

V MERKURJEVI prodajalni GLOBUS vam nudijo bogato izbiro motornih žag znanih do
mačih in tujih proizvajalcev Alpine, Sandvika in Tomosa, z dodatno opremo, kot so veri
ge in pile za motorne žage. 
KONKURENČNE CENE, MOŽNOST OBROČNEGA ODPLAČEVANJA 

ZŠAM 
AVTO ŠOLA 
Škofja Loka 

Nova avto šola v Škofji Loki vpisuje v mesecu 
januarju kandidate v tečaj cestno prometnih' 
predpisov za kategorijo A in B. 

Poučevanje praktične vožnje šola izvaja 
na novih vozilih OPEL CORSA in GOLF die-
sel. 
Vse informacije dobite na naslovu: 
ZŠAM AVTO ŠOLA, Kidričeva 51 a, p. p. 89 ali po tel. 
631-729 vsak dan od 9. do 17. ure, ob sobotah od 8. do 13. 
ure. 

_ _ _ _ _ *x 0» m m t* v 30 ods to tkov ceneje p rodam nov 

M A L I OCLf lSI ^ L
8

N
8 ' 2

K < 4 e l e k t r i k a - 2 p ' $ 
Prodam MOTOKULTIVATOR gore
nje muta , s koso, "Sf 47-290 789 
Prodam PRALNI STROJ goren je 
PS 45-85. <a?85 478 793 
VIDEOREKORDER or ion in CD 
PLAYER tosh iba , vse novo, nera-
b l jeno, p r o d a m g- 82-943 794 
Prodam dva ELEKTROMOTORJA, 
10 kVV in 4 kVV ter džemsovo VIT
LO za vleko lesa. Šolar, Dražgoše 
19, Železniki , g 66-938 795 
U g o d n o p r o d a m 250-l i t rski HLA
DILNIK končar, s 50-l i t rsko zamr
zovalno SKRINJO ® 33-073 798 

Prodam nov VIDEOREKORDER 
sharp. ® 73 876 808 
Prodam rabl jen bravni TV goren je , 
ekran 68 c m , za 2.000,00 d in. 
® 80-166 810 

U g o d n o p r o d a m nov ELEKTRO
MOTOR 3 kVV. Zg. Dupl je 80 725 

U g o d n o p r o d a m nov VIDEORE
KORDER. Cena samo 800 DEM. 
Mar jan Čeč, Zg. Bi tn je 47, Žabnica 

811 

Prodam PRALNI STROJ zanussi. 
Cena 2.000,00 d in. ® 622-003 815 
U g o d n o p r o d a m 3 leta star barvni 
TV iskra in dvo jn i RADIOKASETO-
FON z loč l j iv imi zvočnik i . Og led 
možen od 16. do 19. ure. Podlubnik 
155, stan. 46, 11 nadst rop je , Škofja 
Loka, ® 622-171, od 11. do 14. ure 

825 

Prodam OBRAČALNIK 220 in 
ELEKTROMOTOR 11 kW, 
1450 obr. Tenet iše 15, Golnik 721 

Prodam P O M I V A L N O KORITO 
kolpa san in PULT, t e m n o rjave 
barve, d im. 60 x 100 c m ter POMI
VALNI STROJ po del ih. ® 36-421 

826 

<m 2 7 - 9 6 0 

c e s t a J L A 16 

APARATI STROJI 
Prodam nov ŠTEDILNIK iskra, 30 
ods to tkov ceneje ter nov VIDEO 
REKORDER. "g49-421 753 
Barvni TV goren je , ekran 67 c m , 
p r o d a m . In fo rmac i je na ® 45-621 

761 

GRADBENI 
MATERIAL 

Prodam komp le tno etažno CEN 
TRALNO OGREVANJE (emo 23, 8 
radiator jev, bakrena napel java). 
In fo rmac i je na fl}> 46 585 633 
Prodam 3.000 m PVC ŽICE, deb. 
1,5 m m , po 2,10 d in in 3.000 m PVC 
ŽICE, deb. 2,5 m m , po 3,10 d in 
« • 77-209 773 

trt h LOŠKE TOVARNE HLADILNIKOV 
64220 ŠKOFJA LOKA 
632-451 

GOTOVINSKI POPUST 
ZA ZAMRZOVALNE 

SKRINJE, HLADILNE ALI 
ZAMRZOVALNE OMARE, 

HLAD, PUL TE 
do 31. 1. 1990 

ŠKOFJA LOKA 

OtoirMfiroiilk 
Blaževa ulica 3 
64220 Š K O F J A L O K A 

Komis i j a za delovna razmerja podjetja Obrtnik Škofja L o k a 
razpisuje prosta dela in naloge 
V O D J A S T E K L A R S K E D E L A V N I C E 
Pogoji : 
srednja strokovna izobrazba gradbene smeri, 
3 leta de lovnih izkušenj al i 
V K V steklar, 5 let delovnih izkušenj 

Posebni pogoj : 
poskusno delo 120 dni . 
Zarad i speci f ičnost i dela pridejo v poš tev moški kandidati 

Pisne vloge z dokazi l i o izpolnjevanju pogojev pošlj i te na 
nslov: Obtnik Škofja Loka , Blaževa ul ica 3, v roku 8 dni od 
dneva objave. 
Kand ida t i bodo o rezultatih razpisa pisno obveščen i . 

U g o d n o p r o d a m 1.000 kosov stre
šne OPEKE med i te ran . Burjek, 
g 69-904, do 14. ure 7 jn 
30 ods to tkov ceneje p r o d a m v h o d 
na VRATA in t e r m o t o n OKNO, 
d im . 100 x 140 c m . Sajovic, Go
renjska c. 28, Naklo 783 

POSESTI 
Prodam GARAŽO ob Vrečkov i ul i
c i , v Kranju. In formac i je na 

39-048 778 
Prodam ZEMLJIŠČE v Čirčah, 625 
kvad. m. g 33-133, po 20. uri 787 

POZNANSTVA 
Fant, 35 let, p repros t in delaven, bi 
rad spoznal dekle ali m a m i c o z 
en im o t r o k o m , staro do 32 let. Sa
m o resne ponudbe pošl j i te na 
oglasni oddelek. Ši f ra: POŠTE
NOST 790 

RAZNO PRODAM 

alples 
industrija 
pohištva 
Železniki 

RAZPRODAJA 
elementov in plošč od 
opuščenih programov 
DOM in TRIGLAV 
Cena za m 2 je 11,70 
din. 

in ŠTEDILNIK (4 pl in, 2 elektr ika), s 
pl insko peč ico, 40-127 760 
Zelo ugodno p rodam popo lnoma 
novo O M A R O za dnevno sobo ali 
spaln ico. Cir i lova 10, Kranj - Ore-
hek 768 
Prodam usnjene TABUREJE. In
fo rmac i j e na ® 50-336 786 
SEDEŽNO GARNITURO meblo [ 
stara 7 let, p rodam. © 621 -532 822 
Prodam jesenove s t ropne OBLO
GE, 24 kvad. m., 30 ods to tkov ce
neje, e lekt r ičn i RADIATOR, novi 
S M U Č I Elan RC, dolž. 120 c m , 
komp le tno RIBIŠKO OPREMO in 
R 4, letnik 1983. V inko Novak, Kro-
pa 50/a 821 

Prodam Z 750, letnik 1977, za 
4.900,00 d in in nov 160-litrski KON
TEJNER, za 900,00 d in ter te rmoa-
kumulac i j sko PEČ, 3.5 kVV, za 
1.900,00 d in . g» 24-091 83JI 
U g o d n o p rodam SEDEŽNO GAR" 
NITURO, SPALNICO, mo to rno 
KOLO tor i in zamrzovalno O M A -
RO. • » 51 -260, popo ldne 836 

STANOVANJA 
Dekletu o d d a m ogrevano SOBO, 
posebni vhod , z op remo ali brez. 
Naslov v og lasnem odde lku . 758 
Mlad zakonski par najame op rem
l jeno 1-sobno STANOVANJE ali 
GARSONJERO, na Jesen icah, š i 
f ra : ENOLETNO PREDPLAČILO 

767 

M lad par, brez otrok, (dipl . ing. in 
dip l . pravnica) , išče sk romno STA
NOVANJE, za dobo od 1 do 2 let, v 
Radovl j ic i ali na Bledu. Interesent i 
naj pok l iče jo na ® 74-878, od 19-
do 20. ure 780 

M a m i c a z o t r o k o m vzame v najem 
manjše STANOVANJE ali GAR
SONJERO. 33-535 837 

Prodam o t roško POSTELJICO z jo-
g i jem in stek leno PREDELNO STE
NO z vrat i , d im . 3,15 x 2,23 m. 
•2? 36-670 817 

STAN. OPREMA 

VOZILA 
Prodam novo LADO niva, z dodat
no op remo . S 141-011 689 
Prodam špor tno KOLO puch. In
fo rmac i j e na fl? 37-602, od 18. do 
20. ure 701 

letnik 

Prodam jog i POSTELJO in lonče- Prodam SEDEŽNO GARNITURO z 
no PEČ. Nova vas 8, Radovl j ica 763 mizo, P ISALNO MIZO, HLADILNIK 

Prodam GOLF JX diesel , 
1988. Tone Kunšič, Zg. Gorje 26/b 

750 

>7odam J U G O CORAL 55, star 16 
m e s e c e v ® 33-147 



Prodam Z 101, letnik 1979, po t reb
na man jšega popravi la flf51-535, 
popo ldne 751 
U g o d n o p rodam MERCEDES 
12-13, letnik 1989. In formac i je na 
P 85-331, popo ldne 752 
Prodam Z 101 GT 55, letnik 1985, 
regis t r i rana do 18. 12. 1990. 
• g 23 942 770 
Prodam Z 101, letnik 1985 in J U G O 
55, letnik 1988. Koder, Selo 45, 
Bled 774 
Prodam Z 750\ letnik 1975~ 
flf 64-084 776 
Prodam J U G O skala 
1989. Na kalu 2. Naklo 

55, letnik 
777 

Prodam od l ično ohran jeno 
ZASTAVO GT 55, letnik 1985 - ju 
lij. *S 46-063 

Modemi u<l«n«n 

nudi: 
pralne in pomivalne 
stroje 

po ugodnih cenah in 
zelo ugodnih pogojih, 
na 6 mesečno 
odplačevanje, s 
preračunano obrestno 
mero 3.51 % 
Cena pralnega stroja 

Din 12.013 — 
Cena pomivalnega 

stroja 
Din 11.056,-

Se priporoča Lesnina 
v Kranju in na 
Jesenicah. 

Prodam dob ro ohran jenega GOL
FA, letnik 1986 V idmar , Nedel jska 
v a s ^ K r a n j - Mlaka 782 
Prodam Z 101, letnik 1979. Cena 
2 000 DEM. Izet Hali l ič, Ti tova 62, 
Jesenice 784 
Prodam GOLF, letnik 1977, regi-
str i ran celo leto. In fo rmac i je na 
jfc 84 781, popo ldne 785 
Prodam VvV, letnik 1974, registr i 
ran celo leto g 85-556 788 
Prodam 126 P, letnik 1982, prevo
ženih 48.000 km. « 45-612 792 
Prodam Z 
® 6 3 3 - 8 3 2 

750, letnik 1979. 
796 

Prodam Z 128, nova, neregistr i ra
na, g 21-258, popo ldne 799 
Prodam U N O 45, letnik 1987, ka-
rambol i ran . g 75-208 800 
Prodam VVV 1302 S, letnik 1972, 
registr i ran do sep tembra 1990 Ce
na po dogovo ru Klofutar , C. 4. ju l i 
ja 31, Tržič, "g 50-491 801 
Prodam Z 750, letnik 1982 Jože Kr 
njak, C. 4. jul i ja 3, Tržič, g 51 -321 

802 

Prodam terensko vozi lo LANDRO 
VER diesel , vozen, neregist r i ran 
In formac i je na G? 74 456, po 19 
uri 8JI2 

Ugodno p r o d a m J U G O koral 45, 
star 1 leto in tovorn i avto M A N , re
gist r i ran do ok tobra 1990, nosi lno 
s t i 8 t o n . g 8 2 363, zvečer 816 

Prodam R, letnik 1979, za dele, v 
voznem stanju, flp 42 348 818 
Prodam Z 101, 
» 4 2 - 0 6 9 

letnik 1978. 
827 

S p r e j m e m DELO na d o m (sesta
vl janje, paki ranje ali podobno) . 
•g 38-928 766 
KLJUČAVNIČAR, z izp i tom B, C in 
E kategor i je , s prakso, išče kakrš
nokol i delo. Š i f ra : H O N O R A R N O 

779 

ŽIVALI 
Prodam TELIČKO s imenta lko , sta
ra 6 mesecev ali zamen jam za bik
ca, g 27-067 749 
Prodam 6 tednov starega BIKCA 
s imenta lca Ander le , Smokuč 40, 
Žirovnica, * 80-27(5 775 
Prodam 6 tednov starega BIKCA 
s imenta lca. g 74 805 806 

Prodam 500 kg težko KOBILO ali 
zamen jam za goved ali starejšega 
konja. Pivka 3, Naklo 807 
Prodam 1 leto staro TELICO Mar-
t inj vrh 14, Železniki , g 66-026 809 
Prodam KOBILO za kmečka dela. 
Vidic, M išače 13, Kamna gor ica 

820 

KUPIM 
Kup im suhe jesenove PLOHE, deb. 
od 3 c m in debele jše. Mizars tvo 
Šivic, Dobropo l j e 3, Brezje, 
•g 79-839 589 
Kup im KRAVO, ki bo maja tel i la. 
» 7 3 875 813 
Kup im 10 dni staro TELIČKO sivko. 
» 5 1 - 0 0 7 814 
Kup im KOLENO za izpušno cev za 
M o p e d t o m o s 15 SLC. » 79-615 

824 

Starejšo HIŠO ali GRADBENO 
PARCELO v Kranju ali okol ic i , ku-
p im. Ši f ra: KRANJ - OKOLICA 829 
Kup im rabl jene v iseče kuhin jske 
4-delne ELEMENTE. Boško Vuki -
čevič, Kropa 18 830 

LOKALI 
V Kranju o d d a m v na jem PRO
STOR, 35 kvad m , p r imerno za 
obr tno de javnost » 37-882 757 
Nud im PROSTOR za mi rno obrt . 
Pogoj je zaposl i tev. » 25-520 765 
V Kranju o d d a m v na jem POSLO
VNE PROSTORE za samopos t re 
žno pra ln ico peri la, z obvezn im 
o d k u p o m stro jev » 2 1 - 3 8 6 , med 
10. in 14. uro 805 

OBVESTILA 
Pozor! Genera lno obnav l jamo 
PRALNE STROJE goren je , ei Niš, 

po konkurenčn ih cenah, z 1-letno 
garanci jo . Servis pralnih s t ro jev 
Podjed, Sr vas 92, Šenčur, 
» 0 6 1 / 5 5 7 - 7 7 6 ali 061/553-336 552 

ŽALUZIJE: ZN IŽANA CENA ZA 20 
ods to tkov , lamelne zavese, zaste
kl i tev ba lkonov, naroč i te na 
» 7 5 - 6 1 0 583 
O P R A V L J A M vsa kleparska, izola-
terska in druga vzdrževalna dela. 
g 58-347 764 
Nud im PESKANJE lesa, kamna, 
kovin in drug ih mater ia lov. 
•g 68 718 769 
Podpisani A lb in Stane, Rožna ul. 
8, Bled, iz javl jam, da NISEM PLA 
ČNIK do lgov, katere je napravi la 
oz i roma j ih dela moja žena Gabr i 
jela Stare, s tanujoča Rožna ul. 8, 
Bled 797 

Cenjene gos te obveščamo, da bo 
gost i lna Mar i ja Mar inšek v Na
k lem, ZAPRTA, od 24. do 28. 1. 
1990. Hvala za razumevanje in se 
p r i po ročamo 819 
Nud imo vam kval i tetno KNJIGO
V O D S K O in F INANČNO spreml ja 
nje vašega poslovanja. Svetovaln i 
inženi r ing! » 36-064 838 

OSTALO 
J U G O 55 AGV, star 2 let i , p rodam. 
Mar jan Mežnar ič , Val javčeva 13, 
Kranj 828 
J U G O 45, letnik 1982, garažiran, 
dobro ohran jen , p rodam za 3.200 
DEM. In fo rmac i je na » 27 449, po 
12. uri 832 
Prodam J U G O 45 E, letnik juni j 
1986, orevoženih 44.000 km. Cena 
6^000 DEM » 3 6 262 833 
LADO samaro , letnik 1988, 10.000 
km, p rodam. » 74-651 835 

ZAPOSLITVE 
DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE 
honorarno zaposl i ZASTOPNIKA -
zbiranje prednaroč i l . » 3 8 - 2 0 6 543 
EKSLUZIVNO' Sveto p ismo v sliki 
je knj iga, ki nam po leg od l ičnega 
zaslužka, nudi zadovol js tvo, da 
razvesel ju jemo l judi , stare in mla
de, veru joče in neveru joče. Pojdi 
mo k l j udem in j im pokaž imo to 
zakladnico, spoznanj o stvar jenju, 
č loveku in zgodov in i zibelke krš 
čanstva. Če imaš vol jo do dela, že 
'jo, da se nam pr idružiš in imaš vi
kende proste, lasten prevoz, ki pa 
(ti pogo j , nam sporoč i na 
» 5 1 - 3 3 4 . Poklici še danes! 748 

Prodam hrastova DRVA. » 4 5 - 2 9 1 
772 

Prodam 8 okenski vezan KOZO 
LEC, z z idan imi stebr i . Tušek, Rov-
te 10, Selca 834 

ZIPPUSCH 
• NOVA IN RABLJENA VOZILA 
• NADOMESTNI DELI IN DODATNA OPREMA 
• SERVIS IN POPRAVILA, TUDI GARANCIJSKA 
OB GLAVNI CESTI LJUBELJ - CELOVEC 
(KIRSCHENTEVER) Tel. 9943 -4227 -3729 

Na podlagi 37 člena zakona o urejanju naselij in drugih posegov v 
prostor (Uradni list SRS, štev 10/84, 37/85 in 39/86) in 244 člena 

statuta občine Kranj, je Izvršni svet občine Kranj na 179 seji, dne 17 
1 1990. sprejel 

S K L E P 
O JAVNI RAZGRNITVI OSNUTKA ZAZIDALNEGA 

NAČRTA BRITOF SEVER - VOGE 

1. 
Javno se razgrne osnutek zazidalnega nač r t a Britof sever -

Voge, ki ga je izdelal Domplan Kranj, TOZD Urbanizem, 
številka UD/242-52/86-S v marcu 1989. 

Osnutek iz 1. t o č k e sklepa se javno razgrne v sobi š tev . 106 
S k u p š č i n e o b č i n e Kranj in v prostorih Krajevne skupnosti 

Britof. Osnutek bo javno razgrnjen en mesec od dneva 
objave. 

3. 
V č a s u javne razgrnitve bo organizirana javna razprava in 

sicer v ponedeljek, 12. 2. 1989 ob 19. uri v Kulturnem domu 
Andreja Kmeta v Britofu. 

4. 
Občani , organizacije z d r u ž e n e g a dela, samoupravne 

organizacije in skupnosti lahko dajo v č a s u javne razgrnitve 
pismene pripombe in predloge k osnutku zazidalnega načr ta . 

5. 
Ta sklep se objavi v Gorenjskem glasu in na oglasni deski v 

Kranjevni skupnosti Britof. 

Z A H V A L A 

Ob bridki izgubi drage mame, stare mame in 
prababice 

M A R I J E LOTRIČ 
roj. Šolar 

se vsi njeni toplo zahvaljujemo sorodnikom in 
znancem, ki so jo v tako velikem številu spremili na 
njeno zadnjo pot in ji darovali cvetje. Posebna za
hvala velja dr. Ravnikarjevi, bolniškim sestram in 
vsemu osebju v Domu ostarelih na Planini. Zahvala 
tudi g. župniku za lep pogrebni obred in pevcem za 

lepo zapete žalostinke. 

VSI NJENI 

V mraz in samoto 
zastrta je moja prihodnost 

Ob boleč i , prerani in 
nenadomestljivi izgubi dragega 

F R I C A 
P U N T I G A M A 

se najtopleje zahvaljujem sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem ter tovarni Sava in Z Š A M za vence, 
tov. Zevn iku za poslovilne besede, pevcem in g. ž u p n i k u 
za lepo opravljen pogreb. Vsem, ki ste mu darovali cvetje 
in mi pomagali v teh težkih trenutkih in ki ste ga spremil i 
na njegovi zadnji poti . Vsem in vsakemu posebej še enkrat 

hvala! 

Ž A L U J O Č I : žena Tončka, mama in sestra Travdi z družino 

V S P O M I N 

Megla zakrila je svet, 
zimska tišina postala je, 

a kruta usoda od nas 
vaju ločila je, 

v srcih neizbrisno 
rano pustila j e . . . 

M I L O J E - M I C O S C E K I C Z O R A N A K A V Č I Č , roj. Ščekič 

Dne, 16. in 23. januarja minevata dve leti, odkar sta nas zapustila naša na jdraž ja , Zorana in 
Mičo . Iskrena hvala vsem, ki s e ju spominjate, obiskujete njuna mnogo prerana grobova ter 

j ima p r inaša t e cvetje in pr iž igate lučke. 

Mamica in sestri 

Z A H V A L A 

Ob smrti dragega moža, očeta, deda, brata in strica 

JANEZA DRAKSLERJA 
iz Hrastja pri Kranju 

se iskreno zahvaljujemo vsem za darovano cvetje, 
izrečeno sožalje in spremstvo na njegovi zadnji po
ti. Posebej se zahvaljujemo dr. Ažmanu in vsemu 
zdravstvenemu osebju CIT-a SBJ za zdravljenje in 
nego. Hvala g. župniku, pevcem in vsem, ki ste nam 
stali ob strani v teh težkih trenutkih zadnjega slo

vesa. 

VSI N J E G O V I 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi žene , mame, stare mame in sestre 

MARIJE SREBOTNJAK 
roj. Krvštufek 

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijate
ljem, znancem, sodelavcem in sodelavkam za iz rečeno so
žalje, darovano cvetje in spremstvo na njeni zadnji poti , 
g. ž u p n i k u za lepo opravljen pogrebni obred ter pevcem 
za zapete ža los t inke . Vsem in vsakemu posebej še enkrat 

iskrena hvala! 

Ž A L U J O Č I : mož Viktor, sin Viktor z družino, hči Lidija 
z možem in sestra Justina 

Kokrica, 17. januarja 1990 

Z A H V A L A 

Bolečine so neme . . 

V 9 1 . le tu starost i nas je zapust i la naša draga m a m a 

I V A N A B O G A T A J 
roj. Žagar 

p. d. Pintarjeva mama iz Stare Loke 

I s k reno se z a h v a l j u j e m o s o r o d n i k o m , sosedom s Primskovega 
pr i K r a n j u in iz Šlare Loke, znancem, p r i j a t e l j e m in k o l e k t i 
vu A g r o t e h n i k e K r a n j za d a r o v a n o cvetje, izročena sožal ja in 
pomoč v t e ž k i h t r e n u t k i h Posebej se z a h v a l j u j e m o dr. S lu la r -
j u za d o l g o l e t n o zdravljenje in dr. Potočnikovi ter osebju bol
nišn ice ( i o l m k . oddelek 680. Zahvala tudi g. ž u p n i k u s Prim-
skovega p r i K r a n j u za ob iske na d o m u in g. ž u p n i k u iz Stare 
Loke za o p r a v l j e n e pogrebne svečanosti. Vsem. k i ste j o spre
mili na z a d n j i po l i in o h r a n i l i n a n j o s p o m i n , iskrena hva la ! 

ŽALUJOČI: sin Jurij in hčerke Marica, Ivica, Slavka, Jelka 
L družinami ter ostalo sorodstvo 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi našega dragega moža in očeta 

STANETA L U K A N C A 
se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znan
cem za sočustvovanje, izrečena sožalja ter darovano 
cvetje. Iskrena hvala g. župniku za lep pogrebni 
obred in pevcem za zapete žalostinke ter vsem, ki 

so ga pospremili na njegovi zadnji poti. 

VSI N J E G O V I 

Škofja Loka, 8. januarja 1990 

Z A H V A L A 

V 81. letu starosti nas je za vedno 
zapustil dragi mož , oče , stari oče 
in tast 

ANDREJ 
HAFNER 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem, O O S Gorenjske predilnice, O O S E G P , 
sodelavkam Name ter vsem, k i ste sočus tvoval i z nami, iz
rekli sožal je , se prišli poslovit od njega in ga pospremili 
na njegovi zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo g. župn i 
ku za lepo opravljen pogrebni obred in pevcem za zapete 

ža los t inke . 

Ž A L U J O Č I : Vsi njegovi 

Škofja Loka, K. januarja 1990 



N O V I C E I N D O G O D K I T o r e k , 23 . januarja 1989 

Članom Socialistične 
zveze Gorenjske 

Občinske konference Socilistične zveze Jesenice. Kranj, 
Radovljica, Škofja Loka in Tržič so se opredelile, da bodo v 
skladu s sprejetimi načeli za kandidiranje kandidatov Sociali
stične zveze Slovenije na volitvah 1990, aktivno sodelovale pri 
postopkih predlaganja in kandidiranja delegatov v skupščine 
družbenopolitičnih skupnosti, za nosilce individualnih funkcij v 
teh skupščinah ter za predsednika in člane Predsedstva SR 
Slovenije. 

Zato pozivamo vse člane Socialistične zveze kot posamezni
ke in delujoče v okviru družbenih organizacij in društev, da se 
dejavno vključijo v kandidacijske postopke, ki bodo potekali v 
krajevnih in občinskih organizacijah Socialistične zveze. 

Pri predlaganju kandidatov je treba izhajati iz načel za 
kandidiranje, ki so bila opredeljena na seji Republiške konfe
rence Socialistične zveze Slovenije v katerih smo se zavzeli, da 
kandidati Socialistične zveze izpolnjujejo še zlasti naslednje 
pogoje: 

— da so pripravljeni uresničevati program Socialistične 
zveze v krajevni skupnosti, občini, republiki. 

— da so s svojim delom pridobili zaupanje ter uživajo 
podporo in ugled, 

— da so pri svojem delu inovativni in prodorni. 

Socialistična zveza Jesenice, Kranj, Radovljica, Škofja 
Loka in Tržič se obvezujejo, da bodo svojim kandidatom za 
uspešno uresničevanje zaupnih nalog zagotavljala strokovne in 
druge pogoje, še posebej tudi povezanost z okoljem, katerega 
interese bodo zastopali. 

Hkrati pozivamo, da se vključite v Socialistično zvezo in 
sicer tako, da podpišete pristopno izjavo, ki jo lahko prejmete 
pri krajevni in občinski konferenci Socialistične zveze. 

Medobčinski svet in Občinske konference 
Socialistične zveze Go renjske 

Ji % iT u 

s 

PODPIRAM POBUDO ZSMS, DA SE I/. IMEN 
SOCIALISTIČNA RF.PUBLIKA SLOVENIJA 
IN SOCIALISTIČNA F E D E R A T I V N A REPUBLIKA JUGOSLAVIJA 
ČRTA BESEDA "SOCIALISTIČNA". 

Ime in pr i imek _ 

Naslov bivališča 

Podpis 

Svnjr ptidpi.sr lahko posl j r le I KK / S M S . I l . ih i i . in i 

N a planinski 
izlet 

Planinska sekcija pri D r u 
štvu upokojencev Kranj vabi 
ljubitelje planinskih izletov, da 
se povzpno na Još ta , ob išče jo 
Planico in Crngrob. Izlet bo v 
čet r tek , 1. februarja, z odho
dom ob 8.45 z avtobusne posta
je v Kran ju , od koder bodo peš 
kreni l i proti Još tu . 

P o č i t n i c e 
v hribih 

Kranj - V Planinskem dru
štvu Kranj so se odloč i l i , da 
bodo, ker ni snega, skušal i na 
nek nač in tudi oni popestriti le
tošnje zimske poč i tn ice . Skleni
li so, da bo D o m Kokr škega 
odreda na Kališču med poči
tnicami, vse do 4. februarja 
odprt in oskrbovan vsak dan 
med tednom in ob sobotah ter 
nedeljah. Obiskovalcem pripo
roča jo , da se za obisk oziroma 
izlet na Kal išče le toplo ob leče
jo in dobro obujejo. 

A. Ž. 

Kranjčani na 
lastno pest 

N a nedavni seji sveta Demo
sa - z d r u ž e n e opozicije je med 
drugim bi lo slišati tudi to, da 
Demos pozdravlja pobudo Slo
venske ob r tn i ške stranke, da se 
j i m p r id ruž i . Vest je vzbudi la 
rahlo z a č u d e n j e , saj so člani 
iniciativnega odbora S O S na 
svojih dosedanjih sejah izrecno 
dejali , da v predvol i lnem času 
ne bodo sklepali nobenih koa
l ic i j , zlasti na republ i šk i ravne 
ne. T o je ponovno zatrdil tudi 
predsednik tega iniciativnega 
odbora R a d o B e r g a n t , ob tem 
pa je deja l , da se bodo p rav v 
k r a t k e m o t e m š e e n k r a t po
g o v o r i l i , š e z l a s t i s K r a n j č a 
n i , k i so n a las tno pest i n 
brez sog las ja o s t a l i h , D e m o 
su p o s r e d o v a l i pobudo za p r i 
d r u ž i t e v . S i c e r bo u s t a n o v n a 
s k u p š č i n a S O S o r g a n i z i r a n a 
v p r v i h d n e h februar ja i n s i 
cer , ko t vse k a ž e v pos lop ju 
r e p u b l i š k e s k u p š č i n e . 

Ljubljana, 19. januarja - Na tiskovni konferenci so predstavniki 
Z S M S zbranim novinarjem predstavili podubo, da se iz uradnega 
naziva tako Slovenije kot Jugoslavije črta beseda " s o c i a l i s t i č n a " . 
Avtorji pobude predvidevajo, da se bo v prihodnjih dveh tednih pod 
peticijo podpisalo 30.000 ljudi. 

S skupščine borcev Kokrškega odreda 

Borci ostajajo samostojni 
Kranj, 18. januarja - Vedno, še zlasti pa v teh težkih časih in zaple
tenih razmerah , so tudi borci Kokrškega odreda odločeni po svojih 
močeh prispevati svoj delež v strpnem urejanju razmer, dati podpo
ro naprednim idejam, ukrepom in programom, mladim kadrom, so 
poudarili zbrani na svoji zadnji skupščini v Kranju. Sicer pa borci 
ostajajo samostojni, še naprej se bodo borili za ohranjanje pridobi
tev N O B , za avnojsko Jugoslavijo, podpirali pa bodo vse tiste, ki 
bodo v svojem programu imeli pozitivni odnos do pridobitev naše 
socialistične družbe. Storili bodo vse, da bodo volitve, ki so pred 
nami, demokratične in poštene. 

Plodna štiri leta so za borci 
Kokr škega odreda. A k t i v n o so 
se udeleževal i vseh akcij , pro
slav, postavljali spominska 
obelež ja in po vseh svojih mo
čeh skrbeli za njih vzdrževanje . 

T u d i za naprej so si zadali 
polno mero nalog, od sodelo
vanja pri organizaciji spomin
skih špo r tn ih prireditev, ki no
sijo ime njihovega odreda, do 
praznovanja p o m e m b n e j š i h 
obletnic, kot je osvoboditev 
Begunj, ustanovitev Kokr škega 
odreda na Kal išču, krajevni 
praznik Kokre , obisk karavle 
na A n k o v i p lan in i , s rečanje 
borcev odreda v Jelendolu, na 
Jezercih na Krvavcu , v Strahi-
nju v spomin bojev v U d i n e m 
borš tu , v G o z d u nad K r i z a m i 
ter na Kostanjski p lanin i . 

O d preteklega obdobja j i m 
je sicer ostalo nekaj del , ki j i h 

je treba d o k o n č a t i . T a k o je tre
ba d o k o n č a t i m o n t a ž o filma o 
pohodu na Kal išče , film o sto 
ki lometrskem pohodu leta 
1984, poglobit i sodelovanje s 
taborniki Kokr škega odreda 
Kranj , postaviti razstavo odre
da v O S Križe , spodbudi t i delo 
Strelske d r u ž i n e K o k r š k e g a 
odreda v Begunjah, dopoln i t i 
evidenco spominskih obelež i j 
padl ih borcev in na sploh utr
dit i delo aktivov borcev K o k r 
škega odreda. 

Najak t ivne j š im borcem K o 
krškega odreda so bi la podelje
na priznanja K o k r š k e g a odre
da, izvoljena pa je bi la nova 
s k u p š č i n a odbora borcev K o 
krškega odreda. Z a predsedni
ka s k u p š č i n e je bi l ponovno so
glasno izvoljen dosedanji pred
sednik Janko Prezelj - Stane. 

D. Dolenc 

»Žurke bomo tolkli« 
Pred leti si šolarji nismo kaj prida razbijali glav, kaj bomo počeli med zimskimi počitnicami. 
Zjutraj smo jo mahnili na sneg, o mraku pa so nas starši s težavo priklicali domov. Kot bi mignil, 
se je spet začela šola. Zdaj pa so počitnice že tretjič zapored brez snega. Kako jih bodo preživeli 
današnji šolarji: pred televizorjem, v kinu, pohajkovanju? O tem smo vprašali nekaj nadebudne-
žev, ki so se v petek s spričevali v torbah vračali iz šole. 

Jure Škraba, sred 
nješolec iz S t raž i šča : 
»Poč i tn i ce bom ver
jetno preživel doma 
pred televizorjem, 
sem in tja jo bom 
mahnil tudi v kino. 
N a sneg ne raču
nam, letos gotovo ne 
bo zapadel, tako da 
smučan je odpade. 
Kl jub temu bom 
imel nekaj gibanja, 

ukvarjam se n a m r e č s karatejem in tudi med 
poč i t n i cami bom hodi l na t ren inge .« 

Boštjan Bohinc, sred
nješolec z B r n i k a : 
» K a j bomo počel i 
med p o č i t n i c a m i ? 
Ja, žu rke bomo tol
k l i ves č a s ! K i n o , 
d r u š č i n a , pohajko
vanje... T u d i sneg bi 
prav prišel . Že lani 
smo težko prebil i 
brez njega, a vsaj na 
smučišč ih ga je bi lo 
nekaj, letos pa je le 

na redkih nekaj umetnega. Tudi učiti se bo 
treba kako uro, konec leta nas n a m r e č čaka 
m a t u r a . « 

Nadja Hudobivnik, 
o s m o š o l k a iz K r a 
nja: »Šo l sko polletje 
se mi je dobro izte
klo , z o d l i č n i m uspe
hom, zato bom med 
poč i tn i cami res uži
vala. Č e bo lepo vre
me, bom drsala na 
Č u k o v e m bajerju. 
Drž im tudi pesti za 
sneg. V šoli smo do
bi l i tudi n e k a k š n e 

programe za poč i tn i ce - morda se bo v njih 
naš lo tudi kaj zame, kino ali kaj podobnega. 
Zadnje poč i tn i ške dni pa bo treba vzeti v ro
ke tudi knjigo.« 

Dora Kralj, srednje
šolka iz R a d e č : 
» M e d poč i t n i cami 
bom odš la domov. 
Preživela j i h bom ve
čidel pred televizor
jem, s prijatelji bom 
hodi la okrog, pa bo
do poč i tn i ce hitro 
pri kraju. Pogreša la 
bom d r u š č i n o iz 
Kranja , kjer se šo
lam, saj v mojem do

m a č e m kraju ni posebno ž ivahnega d r u ž a b 
nega življenja. Imamo sicer mladinski k lub, a 
tja ne z a h a j a m . « 

Andreja Koren, sred
nješolka iz K o b a r i 
da : » N i č posebnega 
ne p r i čaku jem od le
tošnj ih poč i tn i c . Ta
ko kot lani mi bodo 
mini le v glavnem 
pred televizorjem. 
Važno je, da se ta 
dva tedna o d d a h n e š 
od šole , kjer je med 
letom kar vel iko ob
veznosti. U p a m , da 

bo tudi kaj snega. D o m a imam v bližini K a 
nin za s m u č a n j e , toda zame je p r e d r a g . « 

Miha Kozina, osnov
nošo lec iz St ruževe-
ga: » K d a j pa kdaj 
bom odšel v kino, pa 
tudi drsat na kranj
sko drsa l i šče , gledal 
bom televizijo... Tu 
di s m u č a m rad, ven
dar letos ne pr i čaku
jem snega. Učil se 
pa med poč i tn i cami 
ne bom, poč i tn i ce so 
zaradi poč i tka .« 

D. Z . Žlebir 
Foto: G . Šinik 

Kako se bo godilo počitničarjem? 

IV P R E D O S L J A H | 
J O Ž E P O L H A R 

Čudna igra narave - Kdor te dni pride v Jelendol, se verjetno 
najprej začudeno vpraša od kdaj Jelendolu topli vrelec. Tako 
divje namreč uhaja sopara iz ledenega objema tik pod Štajnar-
jevo hišo na koncu vasi. A ne gre za topli vrelec. Pod Štajnar-
jem je namreč že pred novim letom počila cev hidranta, zaradi 
hudega mraza pa je tako hitro zmrzovalo, da gasilci ne morejo 
priti blizu in hidrant popraviti. Tako se ob visokem divjem ko
stanju iz dneva v dan jača vsaj desetmetrski ledeni oklep, Je-
lendolci so pa dobili krajevno zanimivost, kakršne ne pomnijo. 
Škoda le, da nimajo nobene gostilne, s to posebnostjo bi lahko 
pritegnili gostov in turistov. Ampak slikali se pa bodo s tem vi
sokim belim čudom, se šalijo Jelendolci, preden jim ga otopli
tev vzame. - Foto: D. Dolenc 

Kaj bodo prihodnja dva ted
na počel i šolarji iz kranjske in 
radovl j i ške o b č i n e , smo zabele
žili v petkovi številki našega l i 
sta, dolgujemo še napoved po
či tn i škega dogajanja v Tržiču, 
Škofji L o k i in na Jesenicah. 
D V Tržiču so nam pri obč inski 
zvezi prijateljev mladine pove
da l i , da letos niso organizatorji 
poč i tn i šk ih dejavnosti kot prej
šnja leta, pač pa j i h razl ične or
ganizacije prirejajo vsaka zase. 
Največjega odziva bo v poči
tnicah nedvomno d e l e ž n o drsa
nje, na drsa l i šču pa prirejao tu
di tečaj . D T u d i za 3.600 jeseni
ških šolarjev je poskrbljeno 
zlasti na š p o r t n e m področ ju . 
Vab i j i h drsa l i šče pod Meža-
kljo, tudi T V D Partizan ima 
ure rekreacije v telovadnici , na 
(umetnem)snegu v Kranjski go
ri pa bodo drugi poči tn iški te
den pr ipravi l i s m u č a r s k e teča
je. Prihodnji teden bo tudi K o 
sova g rašč ina odpr la svoja vra
ta - za ure pravljic, lutkovne 
predstave in podobno. Kot so 
nam povedali pri jeseniški zve-

Planinska pohoda 

zi prijateljev mladine, se bo tu
di po drugih druš tv ih kaj doga
ja lo . D I z Škofje Loke nam le
tos s p o r o č a j o o rekreativnem 
plavanju v Transturistovem ba
zenu, od 23. do 26. januarja ter 
od 30. januarja do 2. februarja, 
med 9. in 13. uro, najprej za 
učence višjih, nato pa one iz 
nižjih razredov. Vstopnina je 
10 dinarjev. V hali Poden bo 
namizni tenis, in sicer od 23. 
do 26. januarja ter od 30.janu-
arja do 2. februarja med 10. in 
13. uro. Vstop je prost, le rekvi
zite in š p o r t n o opremo morajo 
ude ležne i prinesti s seboj. 
Obljubljajo tudi rekreativno 
s m u č a n j e v smuča r sk i do l in i v 
Vincar jah, vsak dan od 10. do 
16. ure, če bo le sneg. Dnevna 
karta bo veljala 20 dinarjev. Za 
» f i lmoglede in filmoljube« pa 
bodo v kinu vsak dan matineje. 
Začen ja jo se danes s Cockta i -
l om, jutri bo Vozn i ško dovolje
nje, prihodnje tri dni pa Bat-
man. O ostalem bomo še ob
veščal i . 

D. Ž. 

Na Kriško goro in na Špičasti hrib 
Kranj, 19. januarja - Planinsko d r u š t v o Kranj prireja v sobo

to, 27. januarja, planinski pohod na Špičas t i hrib in na Još ta . Po-
hodn ik i , ki naj bodo primerno opremljeni , s sabo pa naj vzamejo 
tudi palice, se bodo odpeljal i ob 8.20 z rednim avtobusom s 
kranjske postaje do besn i ške šole , odtod pa bodo odšli peš mimo 
nekdanje ribogojnice po lepi gozdni poti na Špičast i vrh, ki je 
bližnji sosed Još ta . Po oddihu se bodo prek Još ta vrni l i domov. 
Hoje je za dobre tri ure, pohod pa bosta vodi la M . Čel ik in J-
M u r š e c . 

Križe, 19. januarja - V nedeljo, 28. januarja, med 7. in 15. uro 
bo t radic ionalni , že tretji z imski pohod na 1582 metrov visoko 
Kr i ško goro. Pohodn ik i , k i naj planinsko opremo prilagodijo 
z imsk im razmeram, bodo krenil i proti vrhu z dveh izhodiščn ih 
mest - iz Križev in z G o l n i k a . Z a prvo u d e l e ž b o na pohodu bodo 
prejeli bronasto p r iponko in izkaznico, za tretjo u d e l e ž b o pa le
po ob l ikovano srebrno pr iponko t r i m č k a - p l a n i n č k a . Planinska 
postojanka na Kriški gori , ki je poz imi odprta ob sobotah, nede
ljah in praznikih , bo tudi tokrat dobro oskrbovana. Pohod orga
nizira planinsko d r u š t v o Križe, na dosedanjih dveh pa je po be
sedah predsednika Ivana Likarja več kot t isoč planincev. 

C Z . 
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